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The Tara Br.igade?was formed as a result of a split in the Unionist
organisation in 1968. Some young Unionists djd not agree with policy
and political decisions taken by the parent organisation and a group
called Tary Brigade was formed. This body was to be used as a pressure
group to try and influence decisions taken by the Unionist party.

In 1971 as split occurred within the 'Tara Brigade' and & lot of
members who were opposed to the low key profile, left and joined the
UVF. At one time the UVF called themselves 'TARA'. ——

Then followed a period when Protestants s Etto/give expression to
their feelings about the situation ihedﬁving in N Ireland. A
variety of organisations came ipto“being ie. LAW, Vanguard, par-
military groups etc. zlfr/w/mdreports at this time about dual

membership of some of these organisations by some reported membe;
Para, /

In Apri > there was m poster campaign in local newspapers setting
ont points’vhich TARA considered the base for a united action by
Prétestants in N Ireland. Their campaign evoked a large amount of
comment in the media especially as the groump identified itself by
name and lsbelled itself 'The Hdrd Core of Protestant Resistance'.
It projected the image of being behind 'law and order' and called for
support for the Security Forces. '

At this time there was a report which identified WILLIAM McGRATH as
the O/C of Tara, his assistant as FRANK MILIAR and the I/0 &s

CLIFFOED SMYTH. The report went on to state that McGrath was =
reported homosexual who was alleged to have kept members enspared in
the organisation by threatening to reveal homosexual activities which
he had ipitiated. He wsed the IRISH EMANCIPATION CHRISTIAN FELLOWSHIP,
WELLINGTON PARK, BELFAST as a front for TARA. Membership had been
falling drastically and they went public to create a myth a=bout their
size. A separate report stated that McGRATH'S son WORTHINGTON was
also involved in the organisation.

At 1505 hrs on 23/5/73 robotphone No 2024 was received from a male
caller, details as follows:

188 Upper Newtownards RBoad, who is employed as a Social Worker at
‘Kincora Boys' Hostel, 236 Upper Newtownards Boad. McGrath practices
various kinds of homosexusl perversiom, but is known to be indulging
in other kinds of perversion as well. He is deeply involved in
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into adopting policies according to his political objections which are
) - He has contact with certain local MPs who are known for their
homosexnality and it is thought this is the lever used to obtain his “job
&s a Secial Worker. He has ‘contacts throughout N Ireland and also in
London and beyond. EHe is constantly in finanecial difficulty:. He leads a
Secret Militant Organisation known as 'TARA', he is widely known among -
Loyalists and others, but mainly because of the shame and danger attached
to exposing him and the repercussions he is allowed to continue. -His methods
of dealing with boys is to suggest homosexual activities will cure a variety
of complaints. McGrath claimes the boys are suffering. Once allow McGrath
to get his hands on them they are wide open to exploitation, sSexually,
politically and financially”,

During the next year the only activity was by post, letters and articles
ontil in April 1974 the UVF in their magazine 'Combat' took them to task for
& recent attack in a DewSpaper article, against the UVF, In particular the

movement and in fact were possibly incapable of mounting ‘such an attack,
They vere to 2ll intents and purposes a 'paper tiger'.

o= In the same month there was a report that the Tara organisation consisted
only businessmen who were not connected with any other organisation. It was
not possible to give a figure for total membership.

At the time of the 'Loyalist Strike' in May 1974 the organisation had an
article in the Newsletter backing the strike, See Copy of Statement at
Appendix *A",

On 20/6/7% the views of Tara came to the fore again when they issued a
*Proclamation®. which was published in the Newsletter. See Copy attached

at appendix 'B?,
In 3 July 1974, _libing at KINCORA BOYS
EOSTEL, 236 Up e ad was arrested for theft. Documents

relating to "PABA' were found in his locker at the hostel. He refused to say
where he had obtained the documents, but it was noted that one of them was
wTitten by VILLIAM McGRATH who is employed as a house father at KINCORA BOSTEL.

At a press conference in West Belfast reported in the 'Irish Press' on 25/10/74

~ & UVF spokesman talking about their ongoing ceasefire stated that, "The Tara
‘ organisation was controlled by a "DUP' member who had waged a bitter vendetta

against the UVF for Years”,

A report dated November 1975 1aig down the requirements for acceptance into
the Fara organization, as follows:

7. TARA is copsidered to be the elite of all Protestant Organisations,
Conditions of zeabership are very strict and include:

&. Applicants must have mo criminal record whatsoever, i

b. They must be members of the Orange Order.

c. They must be proposed by someocne who is already m pember. Applicants

are carefully vetted and the time lapse between application and
acceptance can be up to six months while the applicant's background is

investigated.
Wa d. They must be of gabﬁ and stable background.
e by the HIA Inqun " OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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- 2. TARA is pledged to uphold the moral standards and traditions of the
’ Protestant way of life and will take no part in any activity which
vill bring the organisation into disrepute. However it will fight
to the death if it feels that this way of life is seriously threatened.
3. It is a very selective and secretive body which includes many wealthy
and influential people.

A report dated December 1974 stated that Tara still existed as an organisation
and was centered around members of the DUP.

Later a statement put out by a TARA spokesman in the press re-enforced the
organisations backing for the Security Forces and condemmed an attempt by
loyalist paramilitaries to involve Tara, with them, in their claims for
attacks against Republican targets. The article went on to point out the
involvement of 'leftists' apd crimingl elements in loyalist para-military
EToups.

On &/2/77? an article appeared in 'HIEERNIA' in which prominence was given
to the resignation of CLIFFORD SMYTE from the DUP. Mention wes made about
& docvmept which had been circulated to a variety of locations in which the
happerings which took place at a meeting chaired by Bev I K Paisley were
recorded. The article in HIREENIA goes on to state, that this document made
allegations about the private life of PETER ROBINSON end the allegation
that he is under the influence of JOEN McKEAGUE.

™

The duty officers report No records a search carried out by police
at the home of COLIN WYATT yre after a family dispute.
A quantity of arms and emmunition were recovered together with some literature
relating to 'Tara'. Wyatt a Diso Promoter was detained at Castlereagh CID
Office.

-Anarticle in the Sunday Times dated 13/3/77 which purported to have nncovered
an Army -'Black Propaganda Campaign' expressed doubt about allegations their
Teporter claims to bave seen in a Military briefing, which appeared to attempt
to link Bev Paisley, and un-named members of the Tara organisations to
homosexuals, '

Finelly little has been heard of the Tara organisation for some time wntii an
article appeared in HIEERNIA dated 25/10/79 which stated that there was now a
link between Tara and the National Pront who were #bout to re-establish themselw.

in Belfast.

» T

CONCLOSION

There has been & large msmount of press speculation about Tara over the years.
T Its involvement in para-military incidents has not been established. It has

for some time issued booklets and articles stating its position. The allegation

of bomosexmality by some of its members has been a recurring isswe sbout which

there is 1ittle factual detail.

—— Exact mmbers of members are not known but the number is thought to be small.
Details of persons named is the foregoing summary are attached. i

|20,
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Assistent Chief Comstsble *2' : Y

Terred to in the Irish 'Independent
______ pors 11.12.1316 of
?"f g‘ﬁ’ﬂ' *ﬁﬁ%s% ds mi, *‘m“mt formeriy sorlosed a&s House Father st

‘*ws sees 11 tle doubt m* the ::rssgffée

v ik BBE Dewn m&m% with twe cther former staff at the
A a7l %i, 51 vears, Cosber-road, Dundonald ‘and aa;mm:i SoMy Lﬂs,-
k" ; i ForTwtliise rarade, Selifssit, with a total of 28 offences ihic fuding

s indecent git,

to tne attentics of Special branch in July 1966 when he
gtwmrgﬁ & *‘&a ﬁifm at & Feisler rally in the Uister Hall, Belfast.
e wiis 2% that ‘i‘g% Zacretary of sx orgamisation nased Ch istian Fellowship

angd iriss m gipatioe Crusade, & ’I:—w—is}‘sgus» crgacisation which had &

stronr axti Sosen Lathoelic polixer. -
»

{:59 somtere and ool gomourcesents in the press cm/ behalf
fremnisal 2i in ipformation being receivey irhat
‘m@.- of uﬁ*.":ia was reporied as ! mm born
afecfpa &0 Nortnwesd Upive, Bellast, pow an independent Tnionist ucunc‘lllor‘,
‘ Siifford SMETE for mag Goams c‘»‘ with the DBF was reporied to have been an
ints 2 Lif E & LETi <5, lmiter killed in a2 roed accident, who

was r.epcrtad to be

.&fﬁf:*’

SRS R RNy

<4

< Y 2

:?' ,xbk?s-‘gf x e £ 3
%

b sponearae= 7~ 3

5 3 S i PN " & o i ey z :

» wliiie wI'Hi T, :BTERE & :
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SPECIAL BRANGHTHENE. o

SECTION {L
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NO. gEEl;ELATED SUBJECT OF RELATED FILES
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SUBJEGCT: KINCORA INVESTIGATION

SUFE/INTENDENT E3

In connection with the Kincora investigzation please research records
and report as follows:-

1. What do Special Branch kpow of the Kincora affair and the
personalities concerned?

2. Any matters of value or interest linked to the TARA organisatioun.
3. Army involvement by way of any intelligence or reports made

available to Special Branch.

Treat as Urgent,

Potice Officer

CHIEF SUPERINTENDENT
for ASSISTANT CHIEF CUNSTALELE 'of

19 February 1982

001 1.9
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Refz 57102

3%

The undermantiicned perssns naw s2r7isns tarms of imcrisonment were Sormarly

employed 2t ¥incora Zeys' Home -

23275 was perorted to te a homosaiusl who aot
gtlon ty thrazteriIng to revezl homossxual

ad, It 4 thzt thz Iri

72 =23 2 r

Batween 0730 hours on 23 iay 1973 o 5 on 2k Ma7y 1973 a male callar
on th: Totophone named »illizm olFATE, 171 Urror lewtownerds Zoad, 25 2
social Workar at Zincora 2ni amonzst oithar z=lleraiiore stated that he

- practiced varicus kinds of nomesaxual tarvarsicn (ges cony of zoborhore

— mesaage Ho,202% attacr2d). Thisz was the first ocecasiorn on which it was kneowm

('. to Svsecial Zrarch trei subdjizet was emvleorsd in Kincorz Zoys' Fome, Divisioral

Commands» 'I! had the mattar inyestizated zrd csrcluded thare was ro subsiance
in the sllegstions concerning ths Sorys' Homa,

Cn 6 Hovember 1073
to wisit Amsterdan
Steghen PAS3. This in
with covies to Commender,
Controller of Intellig=ne=, 5

Cn 4 duly 1974 ) hern 29,10,71055, livin: et Fircera
Boys' Tome, wss arrested Tor thaft, A nurizr ¢f documents issued by Tald
were found in his locksr in ths Zrma, s 27 which was si""nd William keUEATH,
Tis matter wa i 0 33 Hesadnouarters Jointly by ; TINCC 'ET and = Special
Zrarch Cffloer wno strhad they o “r t was amrloryed as a Icuse
Father at ¥inecora. An i gh TDPLITCYN mizht nave mede at that
time about ¥gIEATI's b ies zt ¥inzera ware not ravortsd to
Special Zraxnch,

- -

—.

COo0%E 3 77

- e
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wr it e mpmdnm =

et

L fuwy
' f

+ - H.Q. 3 copies (l bluc 2 whli'c)
Office of origin. 1 copy. .
S.B. Divisional H.Qs. | copy. .

File Number ‘

Statica Newtownards Ref. —

20,'1/163 Date of <fsrmaton l0edaT3 Typed on 17ade73
REPOR]
T
T OF REPURT 2 A b A
|,-\\‘]

The T A B A groujp wr.cu became puhlic ap amacunoced ihlthe Press
On lls.4s7) 18 formed ir placscns ¢f 20. Al.: membership is from
vithin the C::a.:.ge .rcier. Eacn pietoon has 1 Sergeant, a Quartermaster
and a3 Intelligence Lfficex. 1ues cf 50P per month are collected —
ope half of the aues go o & -antral :\.nd and the other haif to the
piatoon. Fiations, 1. Iujuiliig 510TRd : the Central Fund.i

The C.Ue of TAHA i8S 1’..-..5.: hoc N = t 2 enue. Upper
Newtowmaris ®pa!, Delfast. = g :diptant 4ig anlcd @ LA b lives on
the Shore Road.

“he foraer .ntei.igence .ild :
The adainistration Clilcer is Cavig IUWN, close asqocla‘ce of PAISLEY

asd deputy editor of Protestant ..e.L wac resides in Bangors

An sax-membey of IABA e ;<0 years, Worx Study Engineer
with IN EBNI, 2 Four Ninds ZTive, Carryduff. EHe is ncw a {requent
speeker on Vansuard platforms, altnsush is 8till a mumber of the Young
Uniopist Party. He joined TARA Deiieving it to De & sincere organiestion
but learnt that .t was oinerwise.

(g

The Ceve MCGRATE i8 & repuiew "-mo6cxaal and he is slleged to heve kept =

i poobers ensnared in tne orger.sati:r by threatening to revesl homosexual
activities which he hald initiste:. e used tre Irish Emancipation Christian

Pellowship, "eliicgton Fam, Zeifest as a {ront for TARA., Membership haso

besn falling drastically a3 t: ey went _ubiic to create a myth about their
size. NotContinued on attached sheet(s) Now.

Grading COMMENT BY ORIGINATOR COMMENT OF SUBMITTING
OFFICER (wbere applicable)

_‘ Further details, uhem

obtained will be

submittod.
-_______._-—_—-—: - b ‘——_—ﬁ‘
Al -
COMMENT BY HEADQARTERS - N :
- |
/G S .'

.owm o - -
by other sources. : .7
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.30 xx 25.5.73

mnwtohnrmmmummmm gﬁ s

lo Besd, who 45 eoployed ao o Sooinl Vorker
Dpper Newtornards foad, Hetrath mqtmumimm
mmrdnn but 4s kpown to bo ir ’ﬁ:nmr‘kﬁ.ﬂnd
uwllo &km izvolved m%w politics and be
m“ammm”ornmmuwmmum“
mmwu '

ﬁkmﬂl wﬂriﬁn il cure nnx‘htwer Wh
Nth’ olalas the boye ars soffering, emmmﬁ:umm
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Ay 1377 E

ourine - 7 "’c‘,.n..‘.

TLZA racemmanded

furthar was rster te: =
oro“e n *rs rmazg in

STENLT: The iz 7zt 2 summmry 27 tha

Py ™= . - - —_— - — . o = - . - . —
vogann «ALUS, horn FU.T IRIC, =% lanmter izad, lundcnald, ardan st Xirsers,
Tiwm s = vy =t AT
Luring annulries as a risulh oof

was interviaward
Lo

wWRas

=
activities, or (%) TARA.

tivisiznal

e

Aeymend 3TFLI, horn

at Sircorz,

Sudiact was nnt krown =2
T: re wis not 2% any tiza

af revorts wars regzivaed I
None of these retoris ment
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Refz 57102

3%

The undermantiicned perssns naw s2r7isns tarms of imcrisonment were Sormarly

employed 2t ¥incora Zeys' Home -

23275 was perorted to te a homosaiusl who aot
gtlon ty thrazteriIng to revezl homossxual

ad, It 4 thzt thz Iri

72 =23 2 r

Batween 0730 hours on 23 iay 1973 o 5 on 2k Ma7y 1973 a male callar
on th: Totophone named »illizm olFATE, 171 Urror lewtownerds Zoad, 25 2
social Workar at Zincora 2ni amonzst oithar z=lleraiiore stated that he

- practiced varicus kinds of nomesaxual tarvarsicn (ges cony of zoborhore

— mesaage Ho,202% attacr2d). Thisz was the first ocecasiorn on which it was kneowm

('. to Svsecial Zrarch trei subdjizet was emvleorsd in Kincorz Zoys' Fome, Divisioral

Commands» 'I! had the mattar inyestizated zrd csrcluded thare was ro subsiance
in the sllegstions concerning ths Sorys' Homa,

Cn 6 Hovember 1073
to wisit Amsterdan
Steghen PAS3. This in
with covies to Commender,
Controller of Intellig=ne=, 5

Cn 4 duly 1974 : hern 29,10,71055, livin: et Fircera
Boys' Tome, wss arrested Tor thaft, A nurizr ¢f documents issued by Tald
were found in his locksr in ths Zrma, s 27 which was si""nd William keUEATH,
Tis matter wa om0 33 Hesadnuarters Jointly by ° TINCC 'E' and & Jpecial
Zrarch Cffloer wno strhad Loy el t was amrloryed as a Icuse
Father at ¥incora. Any e ions which TUPLITLYN mizht nave made at that
time about HcIEATI's tomesexual sctivities =t ¥inzera were not ravorted to
Special Zraxnch,

- -

—.

COo0%E 3 77
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PSNI Docs - annitation

added by the HIA Inquiry OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL -




-55074
OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL  KIN-55

/
7o 7.1566 - E::r;::ix;b’

- al
pluh‘. -
-

to boen on t}
- = i5ley*s rallies in the UMlster Hall, Sae BCS. 12}
5o £.1966 « T/con H above-nazed is Secrciary of the Christian S
sbip azd Yrish Eoanc: C i

ol

Petion Tusade, 15 Vellingtan k, Belfast.\_‘g,irhic_h
iz o pro-lgyniise organisation gng overy opportunity i taken to displey the :
Unio:j Jack frog itg Preaiszeg. Particulars of this man'sg Tomily is algo
/ See BCS.12/58. ,
. .t hY
¥ -
;
f-‘"\ J
..rj B
J' /
’n'
: - ‘___-;_:_._-' o T
MCOATH, William vorthimrtos 2.0.3: 1550.
4 Greenwood Avenue, Occ:  Shop Assistant,
hlfastv

i -

5.11,1969 ~ Fer 1.ct
regard i n NN
-’7.;—1,-1%9 -To I.a. - 8/1:1 is

Reference Number

&% aron. letter has received by the 1.G,
~ears a badre with

the lettora U.V.P. themon.

See mﬂoﬁ/ll

the rerson concerned. There 18 no political signifance
/. im the wearing of the badge . Gee BCS,5/11
&:‘.'
i
T e Y L .
7 " - IAL-SENSITIVE-PERSONAL:
o o A e -OEFICIAL-SENSITIVE-PE
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SpeciuY Dranehy Cilice,
N EQU.C. -‘.;':Qtiﬁn‘
Ca.:tlerua;;h,
Bali'a::t.

2hsn Eovoaber, 1969,

“in, iy Gon seats Culon/sist oy Catod 5,131,159
L Co_'.-...‘a.—.i.-,,..-.-.-'y ~—Ce D2 n 2500, I uave Y rejort tias witsrcol
Pad casc eruirdis hova i en ey FosadiIns tke ouns mun centicnsd ia the
LSrmous lotter Fecelvew Ly oy Saimoritics, ord (hg following s the eiulise

Ia ceniiseg Wik

-

ti00in terdhic ton Velraiy, & Creenwoe.) Wwesug, ixllest, 19 Julrs,
8 i INSZ Sos cumzarned, 9 Las icen c:‘;io:}'u-:t_far the pact 2 Yeara es
8 &iop wosiotans Ty ¥roniotea & COs Lidey Zhmin Lhashoetyr Stroot, Lolfoct,
¥odlo ang Telcvisicn fuppiierc. =

. ‘an - . e
IoN: is of W 4rotesant aitn, ieyal ord trc:.:.war‘.::y. Lo i

ROt sunieted of WIS 2 Gislor of ay fide.na o andsation or Hie Coumunist
Purty, .

X viziteg Toe abova TLacionad FRRLINSE whoro nelrn 5 VOIS on e .
-Feiext of logkin-~ ot L tare

- 4.¢ Peonor. Icot inss a fric. 1y converiation ™.
vith Lig fojasding mveont Sreuilccs Ak wns tinz: I wog tulkiaz to nelrath "‘w\
he ugs VaITIN e L.v,:, SLIE Lk “eierived ia (he lottur Tocelived by thy
inzzoetor General, I iula Lic c2 .y Lentiey ans esied Lim if o wes

& rozoer of i ool Orlaritaticas. Ip tolg T he vag not apg kad nevey
208 03twd to Join pnze, Cirald tols oy that abcut 3 JCar@ aze ko bouht ths
tacge ik lmisriong LAriet or iS5, ¢ statos that a uealoy Tacently offorea
dio 210 for 44,

It i ¢on oF B0 caTly U.V.T, alges Gatin: buek arcucd the esrly
15200, cnd o, OLLy rocter Lo wearg it is because of it rarity ond that
fow of thece badges ~ro row to bte hag,

&

I cautionsg NSimatl shous vearing tlds sudso and tola hia that the ,
organdeation kpcun ga Lo ligsor Velwat op “OrCQ Vs oy &n illcrmn organiontion
onu LY woaring cone ba VOuld iring nimreys uzfaveurahly undap ¥otico ol puy
taute olfcnco in cortaig Paric ol the City., 1o apelasiced for woarins tho :
badge and tola eo ke ¥ould ra:ove it frog his coat, wiich

ko dia in By Drooonsg.
Frea LY convercation wity ttis youn: pan I Ze0d that frozt what i told -
Bey skd widek X baligve Lorw 15 1o Politicnl 8iscilicance in hin Wokring
t&e badge, . [

il
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SubJecti= Aronymous letior received by Tha Iaspector Genoral on S5ta hovesbor,
' ' 1569,

Speciul’ Branch 0fMce,
. RJUL. Station,
rastloreagh,

] Bolfast.

' - - | 24t Noveaber, 1969,

Tict Incpector,

T
i‘....:. s n
Lot A e

: Reference Number B8
In complinmes with Inspestox Gona;al.'s_ dated D.11.1659
' azd Comilsaionex's 305,5/1%1 doted 1i,12,1909, L havo to rejowt thas disercol
Y d carcful enquirics have been made reganding the younz man menticasd in o
’ wnonymous letter roceived by oy authoritics, and ths following io o reslise

4
j Lbi ¥l ianm Lorthington i Grathy 4 Greenwood iwenuo, Bolfast, 19 FOUrG,
%8 tlo youns man concerred. Io has beon erployed for the past @ years e3

a chon assiztant by Frank Rea & Coe Lidey 24=26 Chichostor Streot, Bolfast,
Radio and Television Supplierss

bielGrath is of the Frotestant faith, loyal and trussworthy. Ho is
not suspecied of beins a membor of sy illegal orpanisation or the Communinyg
Purty- .

vicited the above mentiopod rerites where MeGrath works on ihe
rrotext of looking =t a tape recordore I pot into a Sriendly conversation

‘with him regarding recent troubleps At (Mo time I wog talking to clirath

-fie vas uearing the U.V.F. badze zg deserived in the letier.raoceived by tho
inspector Goraral, I told nin cf ny identity and esked him if ne vas

& regver of the sald organication. Ho told t> he wag not and had never

oz2n asked to Join samo. MeGrath told mo that about 3 years ago he bowdht the
adge im Smithfield Market or £5, He statos that a dealer recently offored

in £50 for it. ' : : '

-t

oo

1t is one of tho early UV.F. badgos dating buck arousd the early
1920's, =nd the only reason ho wears &t is bocause of its rarity ond that
fow of thece badges nre now to be bad, - :

I cautionad MeGrath about wearine this tadgo and told him that the
orjanieation knovm ng tho Ulstor Voluntcer force vis now an illegad orpuuisztion
' ond by wearing samo he would tring nimsolf unfaveurably ucder notice and Loy
¢ause olfenco in certain parts of the City. e apologiced for wearing tho
badge and told me he would reuove it {rem his coat, wiich he did in oy prosencos

"’ From my conversation with this yowns man I fool thad from what ho told
ne, cnd which X boliove thoro is ro political sigrnificance ia hin woaring
the baﬁge. ) .. ’ . ! . | .
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/
7o 7.1566 - E::r;::ix;b’

- al
pluh‘. -
-

to boen on t}
- = i5ley*s rallies in the UMlster Hall, Sae BCS. 12}
5o £.1966 « T/con H above-nazed is Secrciary of the Christian S
sbip azd Yrish Eoanc: C i

ol

Petion Tusade, 15 Vellingtan k, Belfast.\_‘g,irhic_h
iz o pro-lgyniise organisation gng overy opportunity i taken to displey the :
Unio:j Jack frog itg Preaiszeg. Particulars of this man'sg Tomily is algo
/ See BCS.12/58. ,
. .t hY
¥ -
;
f-‘"\ J
..rj B
J' /
’n'
: - ‘___-;_:_._-' o T
MCOATH, William vorthimrtos 2.0.3: 1550.
4 Greenwood Avenue, Occ:  Shop Assistant,
hlfastv

i -

5.11,1969 ~ Fer 1.ct
regard i n NN
-’7.;—1,-1%9 -To I.a. - 8/1:1 is

Reference Number

&% aron. letter has received by the 1.G,
~ears a badre with

the lettora U.V.P. themon.

See mﬂoﬁ/ll

the rerson concerned. There 18 no political signifance
/. im the wearing of the badge . Gee BCS,5/11
&:‘.'
i
T e Y L .
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4

D/Sergeant
Special Branch,

Dungannon,

It has now been established 1
gought as the 'officer commanding
Horther Ireland.

The photograph, supplied by )
states that whilst certain fea
head of the Tara Brigade he is in
person sought.

Headcuarters,

Royal Ulster Congtabulary,
'Brooklyn', Knock Rozd,
BZL7:ST,

BT5 6Lz

23rd Novenber, 1971.

that the above-named is not the person

the new Protestant/Loyalist group in

pou, was shown to [N in October

tures were similar to the ['cGR.TH who was

no doubt that George cGRATH is not the
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To:— Manchestor (Ringway; Afrport Special Branch Unit.
. e —e——— :
§ i
Examived and | Bepatre:—  GRISTIAN FELLOVSHIP CENTRE AND IRISH ;
submitted } 4 ATION CRUSADE ;

( founded 1941) 4 Greenwvod Avenue, Belfast 4. .

various parts of thig Afrport, 3

2. The OFganisation appears to bo Protestant, and the leafl¢
contains a owssage for the Protestants of England, 1t i
e ; boldly heaced "ULSTER'S BATTLE TOAY WILL, BE ENGLAND'S
! BATTIE TQUCARCy™ Briefly the Message claims that
‘ Ireoland is being attacked by Catholics so that Ireland ;
€an be used as a bage for the Catholicy to attack Taglig:

T,

e Lt

3. A search of Special Branch Records, New Scotland Yard,
: Tovealed a similap organisation - Chrigtian Fel lowship
ven tre, 400/43/5] - hag beon on record, but the f{]e has
since been deatroyed. ‘

AR IC g st e et

. 4. A Search of Specjal Branch, Royal Ulgter Constabulary,
;' rcvealed that the address on the leaflet i, false, and
| that they had Ro knowledge of thig organisation,

aratule LA EN

;'5. A Bearch of the Afirport vag carried ocut for the
! distridutor, but i th negative resul ta,

AP

6. Copies of the leaflot are attached,

. o Submitted for the information of Chieaf Suporlntmdmt,
“B" Squad, Special Braach, Londan, Copy reportg fer., to

Choshire, Maachentar. and R.U.C. Special Brancheg.

R S

Submg ¢ tedr— i?m:;a‘:z{i for £ '&{WM"““ MWL -~
4 Wtdehig Sttt Siie U
| Detective Iepsctor

o Ll .
. ] O P
By Ao s Gl T L T e

2 AT
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wdblect: Chrigtien Fellowship Centre and Ipish Enencination Crusade,

f I f Headquarters, ‘

L Sridiag uﬂzuﬂcﬁ{__J ! The Royal Ulster Constabulary,
4 'Brooklyn?, Knock'Rbad,

SB Number BELFAST, .

BTS 6LE.

10th January 1972, ;

Superintendent,
Special Branch,
Belfaat.

Noted. 4 check with the Belfast Street Directory shows that Yo, 4
Creenwood Avenue, Belfast is occupied by a William HCcGRATH and on record hera
we have a Villiam Worthington HeGRATH, shop assistant, born about 1950, of

—
4 Greenwood Avenue, Belfast who was inferviewed in late 1969 regarding the
wearing of a U.V.F. badge, 4t that tige he was employed with Franik Res & Co,
Ltd., 24/26 Chichester Street, Belfast.

Please have discreet enquiries made and furnish 5 report of what can be -
learned of McGRATH and his activities and of the "Christian Fellowship Centre
and Irish Emancipation Crusade",

ASLT. CHiTF CCiish nekE'S l
C!‘ S R ar
SFToLaL SHANCH
13 JANIS72
RoE. E!:.;. P “
| Y0 Bl
D/Inspector, 5.B., P??fh‘H:

"E" Division.

Transmitted for inquiry and report.
o ‘

/// P—‘“:?—Tr:—-%:#—*—f—:r—i
ﬂtr\, -L”‘—‘Tﬂ&prf-"":: F-..,-,‘_-lGTA.-..Li‘. 5

Cda s

@pecial “BrancH ,_.°""

Superintendent,
Special Branch.

Subnitted., Please find sttached thig office BCS. 12/55, a file dealing with
the Christian Fellowship Centre ang Irish Emancipation Crusade, the organiser being
oné ¥illiam MeGrath, d.o,b, 11.12.1916 and who aid resige at 15, Wellington Park,
Belfast, Thisg Person is obviously the father of Willianm Worthington McGrath, I

believe this file will answer the queries required,

Also please fing atteched photostat copies of cards for the two persons named
above and a copy of the Chief Constable's file ip 1969 referred to,
: This will confirm my telephone conversati 1 /Inspector
NI Does - al’mOtatiOl:‘ T warlAd A 'J'OFT_&I CIAL._.S E-NS I Tl‘VE-PEé’g&\Tﬂ\E -
-2dded by the HIA Inquiry
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+ - H.Q. 3 copies (l bluc 2 whli'c)
Office of origin. 1 copy. .
S.B. Divisional H.Qs. | copy. .

File Number ‘

Statica Newtownards Ref. —

20,'1/163 Date of <fsrmaton l0edaT3 Typed on 17ade73
REPOR]
T
T OF REPURT 2 A b A
|,-\\‘]

The T A B A groujp wr.cu became puhlic ap amacunoced ihlthe Press
On lls.4s7) 18 formed ir placscns ¢f 20. Al.: membership is from
vithin the C::a.:.ge .rcier. Eacn pietoon has 1 Sergeant, a Quartermaster
and a3 Intelligence Lfficex. 1ues cf 50P per month are collected —
ope half of the aues go o & -antral :\.nd and the other haif to the
piatoon. Fiations, 1. Iujuiliig 510TRd : the Central Fund.i

The C.Ue of TAHA i8S 1’..-..5.: hoc N = t 2 enue. Upper
Newtowmaris ®pa!, Delfast. = g :diptant 4ig anlcd @ LA b lives on
the Shore Road.

“he foraer .ntei.igence .ild :
The adainistration Clilcer is Cavig IUWN, close asqocla‘ce of PAISLEY

asd deputy editor of Protestant leleg wac resides in Bangors

SB
An sx-membey of IARA 1e (EARENEMN™ZY yeara, Worx Study Engineer
with IN EBNI, 2 Four Ninds ZTive, Carryduff. EHe is ncw a frequent
speeker on Vansuard platforms, altnsush is 8till a mumber of the Young
Uniopist Party. He joined TARA Deiieving it to De & sincere organiestion
but learnt that .t was oinerwise.

(g

The Ceve MCGRATE i8 & repuiew "-mo6cxaal and he is slleged to heve kept =

i poobers ensnared in tne orger.sati:r by threatening to revesl homosexual
activities which he hald initiste:. e used tre Irish Emancipation Christian

Pellowship, "eliicgton Fam, Zeifest as a {ront for TARA., Membership haso

besn falling drastically a3 t: ey went _ubiic to create a myth about their
size. NotContinued on attached sheet(s) Now.

Grading COMMENT BY ORIGINATOR COMMENT OF SUBMITTING
OFFICER (wbere applicable)

_‘ Further details, uhem

obtained will be

submittod.
-_______._-—_—-—: - b ‘——_—ﬁ‘
Al -
COMMENT BY HEADQARTERS - N :
- |
/G S .'

.owm o - -
by other sources. : .7
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ANEX C TO 3127 G
DATED 18 APHIL 1973

OFF'C'A”’WW

¥v: PROTESTANT SUBVCRST ACTTYITIES

ts  Doth Politicel and Para-nmilitarpy Protastont groups contiime o bo confused on
how they should conbine to eoppoee Lha White Papoar, The concensus is otill that e
politizal eolution iz pessible; however, urless it is shown that deionds can ta oy
derweratically it is unlikeiy that organisuzticns that continmie bto prophrs for o
rilitary soluticn will rerain tetally guiet. The extroce crivcinsl grouns within
Y50, U2A ard OVF 57ill continwn to carry cut wiclani achivities unconuected with
politics.

2. weliable roepertz have been received that UDi ane LAY leaders &ve beginnizg fo
thiuly that they showld becere pelitically imwvoelved; either by being repvescnted oo
tho 12 nanbar council of VUF? or by stundirg in L’” loecal elections, LT is reliahly
repsrted as plaaning to field sir candidetes wio will stund as 1. This iz tho
natural reswlt of leaders finding thewseives btemporcrily with less apporzat vower
during thim political phase of extrzie Protestont activity

VLSTHS DEFERCD ASSCCIATION (1)

5. The YWesi Beifast UDA, with its atterpts to infil{rste loczl community
Jsecicvions and its ‘charitable’ orzanisations acting as 'Tronts', has taken
aaothor atep cloger to being nn Ulster titafie'. Reliable repeorts have beoen
recoived that Herding Ssith hao h?‘ﬁ attenpting to pove into thz rerovdl huwaoinsss oo
vell =z trying to bLuy some shoyps. Yest BelTast VD4 are also reliably roported s
reling inte tho tozi business and 1uto the poeling ool zelling of petatoes,

5. 1 Twead, the only wilitant Protostant laader wzoted Y Beourity Farsos fox
v ot vrdsr Srecial Powors scb Section 1T, dg 20id fo have beon woroted M=jer
Cencral., Only Hezren i3 genior to i in Bast 9c¢]iast newa. In
wrd roported as hrving assumed resperaibility for &1l cilivesd
Domt Yeltn -t; Vefors this bz wes fhouekt to bz dnealved iu
attribubtad to the Yeungz Newbons {nmera & %o imnex € to ZQNI Su:mhrv dmi-ﬂ K
Decomter 1972 refzrs). MTweed hes taken sbeps to 2ltor his ayppearunce and in theushs
to be arned with & 32 pistel. He hina two bodyguoxds,

)

SANA DTAE
\ 5« Tht neu Protestant orzanmisatien diceovsssd in pars

iz yprebably after oll, enly tho ri-speprqonsa of the Tar: 2
yostors fura pr-Jentod itsell 3 the now'lay =nd opder Ty
In fnect o:"*tnd since 1970; it 1s theushi to have had <l
Oranne Ovdor, & relialle rﬂpcr‘ nane ,l]11b4 LRSS
Cotomnder ond Cliffapd Srmyih ca intalli nee folxar;

un 4 of Jast weal'a Swnsary
In 2 series of
up. TARL hes

0
ith UVI and the
cst Erigada
s gaid to

wl, ho 2n¢ Heh share g Louse ctraiving iy revorted aa boing kBeld in
Ene Cliften Strect Orupge &Hwll, Belfach wdes tho guine of on.OCrange Diccvssion
Crouvr.  Idvtle Ubhroot is offersd by thig grovp ot prozent, SB Number
f
X . 1
RPS 1D ROV (Png)

. Co 12 spril n crv s reporkod lodfaring in the fariles Erea. Loeter thet
dey this ezpe car driven by Doborl Pll*uh a sznieor lether of W in Bangor, wiewm
inveivad in an zceident, The simey of the davamod ear whie turved vo Al the popazra
Jnres Vilszn (00 Hcddrtack RN, hewover, it y*;:ut w03d dn the name o ok
Il oamue (the detaizod lozler of JTG} oral hio odsler J L VLT to
1

arrest. Viimon Lrlnu to cosivanie nov To saport tlio incidaat o B
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OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 Kl N'1 0779
". STATEMENT CONTINUATION  PAGE
STATEMENT OF:  CLIFFORD SMYTH CONTINUATION PAGE NO: L

friendship with Roy Garland was none of my business. McGrath emphatically
refused to hear énymore about the episode. I was to go on holiday to my
parents home in Scotland, and this I did. I was left in the position that
I had previously been accused of being a homosexual and that was untrue.
The same accusation had now been made against McGrath, and furthermore, he
was said to be a communist. I thought of myself as being well read in
political matters and could not discern anyway in which McGrath's activities,
as I saw them, advanced the cause of communism. Furthermore, the
circumstances of the split with Garland, involvirng as they did some Kind of
hiatus in their financial matters, reinforced my view that Garland's
accusations were the product of bitterness and malice. I returned from

' Scotland, and the altercation between McGrath and Roy Garland overshadowed
life in Greenwood Avenue for months, their business partnership ended, there
was a row in their Orange lodge and it was split, and eventually Greenwood
Avenue was sold, and the McGraths and myself moved to 188 Upper Newtownards
Road. I had been teaching since September 1971, and was now planning to
get married to a student whom I had met at QUE. Consequently I only stayed
in 188 Upper Newtownards Road for a short time. While I was there
Frank Millar junior, whom I had met originally through the Young Unionists
and Orangeism, became a frequent visitor and often stayed in the house;
he later married McGrath's only daughter. I was by now paying £5 a week in
rent and busy either with DUP activities or house hupting. In April 1973
I married, and left 188 Upper Newtownards Road. In the meantime McGrath had
taken up employment in Kincora Boys Home. I was never made aware of how he
obtained this position, and I was informed of his post in an off-hand way
some time after he had started toc work there. The very fact that McGrath
had obtained this post seemed to confirm my notion that Roy Garland's
accusations were false. Later McGrath was to say that as a result of
Roy Garlard's activities, his positicn in Kincora had been investigated anc
he had been 'clearéd'. No reference whatsoever was made to the other
officers in the Home. At some stage prior to my break with the
Reverend Paisley and the DUP, one of those employed by the Reverend Paisley's
organisation informed me that Miss Valerie Shaw had left the Martyrs Memorial

SIGNATURE of STATEMENT maker: ...(Sgd) Clifferd Smyth

Form 38/36!a]

6‘14& S el
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.30 xx 25.5.73
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OCD-105-
. D-105-(298pg) Box 5 - Phase 1 Actions 1-250 including 1973 call

e KIN-114062
o ROYAL ULSTER CONSTABULARY

‘\,4’..._'?-7?'_9 ............................... Division ...'.,".Q}?n.jfr‘.‘imtﬁ nrere

. Sub-Division
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To InspaGlhol, Stranfloving .. ...

on L.6.7% 1 cnoue oy My, ¥aing, v and house fnther at
Kincora BOYVS pstel, Urnor ﬂnwtOanrd5 ri, remarding
5ocial “Morker-at the hosatol momid e Vel Grath
Aoparently Mo Groth has hech emplaved there since August
1971 an:i 1is apail 3% - G0 yenrs. pcenrdine to Mr. Mains
Hc.GratH ig a very decent tyne of chan and has deep
relimious convictions an? i high um o in s QOrange Order.
Mre. Mainc ic not avare oF any'rnrvﬁrsiﬁn' ~e mentioned in
above T'Thene convarcatinm, ~oing on -ns 17 there was he
woul? ho sure to hear of it.
Ao regords Vel.Gratht's rinancinl aiffianitics, heforthe came
to theo hostol Wa rac In the corret husinesn and lost 52000
in-thet tusiness. Mr. Maino io natieficed that this
irformztion canme Trom SQIT crank and that althoupgh Mce Grath
is not pobular with The hognnl the hoctél he ie convineéd
no onc there would Be canable of thin. Nr. Malns has no idea
of who might have paséed this intormation on the tphone.
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MN&Mmhmmumwwmmmh
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Ol of O p Na) SB N mber B

Retovewew Ro., . o
Tooed o 2, 50,78

[T

COMMENT BY ORIGINATOR

(anr) "Christien Fellowehin Comtre™,
188 Upper Mewtownaris Hosd, Telfaut, hee @ superviess éﬂh‘
FIAYEE »% hie work with Belfsat Corpa-asion
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CLASSIFICATION

’ “' ..
THE ROYAL ULSTER CONSTABULARY . ;

Herdquarters R
Brooklyn Knock Road Beifast Northetn ireland BTS 6LE ~ !
Tolaphono Bollast 650222 Telox 74482 .
} B " Pleave repiy ta tha Chief Constatls
: Dircctor Conernl Your refsrance
; Box RoS00 .
H / zg%é__m‘" Street 30 E -AnNunﬂloN
/ 2 ' B

:/ sm 27 ‘/,.-- - .

~

E- ADMIN -
ANNOTATION

sber 1916,~' occupstion -~ Sociel Vorier, iizcozn
ras beea the sudject of o number of reporic
Erigede in Wort.crn lueland, .

Fillien fpGars,
flogtol, Bolfcoty

Intelligence cn this greup, wkich is belioved to have close lin%a wiih the Ulster
Yolunteor Foree cnd the Orenge Crdewr, show that it vec doraeint for somx time -vior

to the 11 April 1977 vhon 3t -ado e zublic cmnouncenest.in 4le Fress of its re-for.es
Little threat is offered by this grous at prosent zcd shile it has claisiod 8 lazme
pembership throughout Northern Izelond it is in fact a small sroup of roople ogarzsin
in Belfast with a vory emgll norbership,

S ¢ e et i e o e r———— 0 soe

The purpese of LeRATR's vioit to insterdzm is pot Ynown and thc{o iz ac Teco~d at
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( o Copy to/
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A

- Headquarters
Tha Royal U1t ) .
SB Number - "3 I3 —:tir Congtatulary
Srooklyn” Anosck Reoszd
3elfast 375 617,

Subjecti-. Tars Brisade

2C June 1974,

gt.ls some time now since we teard of the Tara
. .
rigade which wme first heard of ag 5 Para~military

L outfis,
Y
papr e Hoya aed advertisenent in the News Letter
1 ung 1974 < a full ;
& big money back up, page advertisement suggests
Please up-date as ta pres \ .
aims, abjects, ete, Froseat constitution, personalities,
Ak LA
{
Assistant Qhier Constable,
AT
*
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- BJECT: TARA BRIGADE SRR, ﬂ,-o/-—ﬂ_

Assistant Chief Constable 25
Special Branch ‘

Reference Headquarter' s il dated 2C June 1974,

The Tara Brigade was formed as a result of a split in the Unionist
Organisation in 1968. Some Young Unionists did not agree with
policy and political decisions taken by the parent organisation and
P @I““ & group c&lled the Tara Brigade was formed. This body was to be

- used as a pressure group to try and influence decisions taker by
the Unionist Farty. - : -

%hen the U.V.F. became a banned organisation they continpued to
be active and for a period called themselves TARA. At this time’
there was some confusion over the use of this name by the U.V.F.
and, by reason of this, I am sure, it was wronely associated as
"'being those persons who originally broke away from the Unionist
Party as being involved in Military action. As is known now this
is far from the truth as. the Tara Brigade we now know are not
activists or militants, but are a group of people who are
genuinely concerned about the situation in Northern Ireland.

The following persons are known to be associated with the

Tara Brigade:
SB Number
- (1) wWilliam McGRATH, DO3B 11.12.1916.
This man was Secretary of the Christian Fellowship and

QET‘ Irish Emancipation Crusade,

2} Francis ¥ A AGNEW, TOB 16.8.1942,

SB Number
(3} Frank MILLAR, DOB 27.9.1954,

Number (3) MILLAR is ar Apprentice Sclicitor and was
some time by Trevor SMYTH, Solicitor.

employed for

It is known that this organisation is strongest in the Ballymena
area and the main body are people who are religious.

The delay in submitting this report is regretted.
Police Officer

Superintendent
for Chief Superintendent
Special Branch

Fod by e HIA o OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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FOLLOWING FOR RUC K. NOCK
FROM SNUFFBOX LONDOM

ROUT INE

E-
CLASSIFICATION
Srinicis s¥4

= - DOCUMENT REFERENCE

3T

-

o7 THE ATTENTION of

! -
L FORMATION OF LiYZRPOOL UYF,| 1970-71

- SUGGESTS THAT THE L v -
IT3 ORIGIN 1n HE LIVERPOOL UVF RAg
leegpégzl 7 COMPANY OF TME TARA BRIGADE, HicH WAS FORMED [N
oveRpo AT THE BEGINNING OF 1970 AT THE INSTIGAT (0N OF A BELFA3T

; USEXUAL WHO ARRIVED 1y Liv=RPooL AT TH)g TiME R
: HE wéﬁi £ES I - e T W N 5 S U . ‘-_“_'.__ e
o 'F;;ﬁ_b O-CRIBED 43 B NG AGED ABOUT 43, RELAT IveLy AFFLUENT
& END OF someone waven [ENEEESEI o o COME FRow i i

| _NEWTOWNARDS. A A e e Y WUAE FROM THE UppPER L L

O ARDS-ROAD -ARE4-OF "BSCFAST. 7013 pErsoy RETURNED To BFEFAST

;}

# AND o
P ansiflsn INVESTIGATION BY LOvaLlsTs [T WAS DECIDED THAT H:
P ] ‘ £ : - ' - =
o LI VERP 1> 1 SECURITY RISKs | CONSEQUENTLY, Two ey WERE SENT TOU
ST YERPOOL TO REORGANISE THE Taga COMPAMY INTO A UVF CoMpAny

2a WE HAVE A TRACE 9F wili flav upn R :
NEWTOWNARDS Roan. HELF“T”M 112,15 OF 193 ypper,

OF THE TARA BRIGADE. A3 TyEsE D=TAILS CoyLn ;i&?EEI.','t: ON!_: ;rf?’iE_O/C o
LT THE LIVERPOOL  ONTFIT, Lo saulp e s~rF;£;+;n't:CR!55‘TH% TOUNDER OFF-/
%.‘{;“?'.' e WHETHER Yo'y HAv: ATy fron., 1% T 3;’:-\‘._; ?_'h_:_”T: Lj;j‘w?}" LII.“?"":;E:
RRE N FAST taromima, o ihoo oo T AT T T poasan
MAINTAINED Lo, e 7 - (| 0, 0 TR T ae
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8T
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L
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: oo FOLLOMIER F2R 3WUFFIIL (L .3
TAN RUC L KUOLY
RVERIFIE B V/_, ) ’
¢80 .
svpec -
4 (52)45 02
M s
THIS IS NOT AN
SYS REDACTION
-7 SB NUMBER?
"z 530
THAT MIARITE 3ELEOR 12 2 HOW03ZAUAL THIU:A oI <473 0 TAY 4TI
SOHF IR, 1T 15 POSSISLT TRAT HE 23 JUNILVED Iy T#I 333 00 ¢ oF
THE RE~E|ETh GF THE UYF |5 [197F,
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RESTRICTED

hefevence Go o2, K|N- 30343 '

PY SUBJLCTs~  ANGITLIOLS TiatAL . CTOF RECEIVID 1 GULLIDINIAL CAL T LINE

liealourarvers _
] fe ks i -ry
D1v151onal Comuander, :Qeotll vlgter Constabulcry
Lol D1v1alon. lrool:l;n
- OC\ .n)ud
:.L LnT

D5 OLE

I give nereunder a precis of inforuction Lece'ved on conflden51_1 telephone
line during period 8.30 an/mm on 23.5.73
to 8.30 am/gxon 24.5.73

276/3 There appears to be a vice riug which is centred in Wm. McGrath,
138 Upper Newtownards Road, who is employed as & Social Worker at Kincora
Boys' Hostel, 236 Upper Newtownards Roud. LicGrath practices various kinds
of homosexual perversion, but is known to be indulging in other kinds of
perversion as well., He is deeply involved in undarground politics and boys
of his are involved in all shades of Unionists Politics, most of these young
wen would. have been involved in perversion with hin personelly and he is not
adverse to pressurising them into adopting policies according to his political
objections which are unknown, He has contact with certain local MPs who are
known for their homosexuality and it is thought this is the lever used to obtain
.his job as a Social Worker. He has contacts throughout N. Ireland and also in
London and beyond. He is constantly in financial difficulty. He leads a
secret Militant Organisation known as 'TARA', he is widely known among Loyalists
and others, but mainly because of the shame &nd danger attached to exposing him
and the repercussions he. is allowed to continue. His methods of dealing with
. boys is to suggest homosexual activities will cure a variety of complaints.
MeGrath claims the boys are suffering. Once allow McGrath to get his hands

-co them they are wide open to exploitation, sexually, politically ani
financially.

Male Caller,
‘Received 1505 hours 23.5.73.

¢ WM&MM%WM

Flease cause this infcrmation to be investigated and report, resalts.

Chief Superintendent
for Cuhiel Constable

Cony to/-
4+CeCs Speecial Iranch
HeCuCa 1O

PSNI Docs - annotation 1 5 4

added by the HIA Inquiry OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL



OCD-105-
. D-105-(298pg) Box 5 - Phase 1 Actions 1-250 including 1973 call

e KIN-114062
o ROYAL ULSTER CONSTABULARY

‘\,4’..._'?-7?'_9 ............................... Division ...'.,".Q}?n.jfr‘.‘imtﬁ nrere

. Sub-Division

., SUBJECT Annoymous Information Kocoived on ror fidential Telephond

To InspaGlhol, Stranfloving .. ...

on L.6.7% 1 cnoue oy My, ¥aing, v and house fnther at
Kincora BOYVS pstel, Urnor ﬂnwtOanrd5 ri, remarding
5ocial “Morker-at the hosatol momid e Vel Grath
Aoparently Mo Groth has hech emplaved there since August
1971 an:i 1is apail 3% - G0 yenrs. pcenrdine to Mr. Mains
Hc.GratH ig a very decent tyne of chan and has deep
relimious convictions an? i high um o in s QOrange Order.
Mre. Mainc ic not avare oF any'rnrvﬁrsiﬁn' ~e mentioned in
above T'Thene convarcatinm, ~oing on -ns 17 there was he
woul? ho sure to hear of it.
Ao regords Vel.Gratht's rinancinl aiffianitics, heforthe came
to theo hostol Wa rac In the corret husinesn and lost 52000
in-thet tusiness. Mr. Maino io natieficed that this
irformztion canme Trom SQIT crank and that althoupgh Mce Grath
is not pobular with The hognnl the hoctél he ie convineéd
no onc there would Be canable of thin. Nr. Malns has no idea
of who might have paséed this intormation on the tphone.

]
.
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wr it e mpmdnm =

et

L fuwy
' f

+ - H.Q. 3 copies (l bluc 2 whli'c)
Office of origin. 1 copy. .
S.B. Divisional H.Qs. | copy. .

File Number ‘

Statica Newtownards Ref. —

20,'1/163 Date of <fsrmaton l0edaT3 Typed on 17ade73
REPOR]
T
T OF REPURT 2 A b A
|,-\\‘]

The T A B A groujp wr.cu became puhlic ap amacunoced ihlthe Press
On lls.4s7) 18 formed ir placscns ¢f 20. Al.: membership is from
vithin the C::a.:.ge .rcier. Eacn pietoon has 1 Sergeant, a Quartermaster
and a3 Intelligence Lfficex. 1ues cf 50P per month are collected —
ope half of the aues go o & -antral :\.nd and the other haif to the
piatoon. Fiations, 1. Iujuiliig 510TRd : the Central Fund.i

The C.Ue of TAHA i8S 1’..-..5.: hoc N = t 2 enue. Upper
Newtowmaris ®pa!, Delfast. = g :diptant 4ig anlcd @ LA b lives on
the Shore Road.

“he foraer .ntei.igence .ild :
The adainistration Clilcer is Cavig :m.i’!\, close asqocla‘ce of PAISLEY

asd deputy editor of Protestant Jele wac resides in Bangors

An sz-membey of IARA 1t [eld Captai“N 3 years, Worx Study Engineer
with IN EBNI, 2 Four Ninds ZTive, Carryduff. EHe is ncw a frequent
speeker on Vansuard platforms, altnsush is 8till a mumber of the Young
Uniopist Party. He joined TARA Deiieving it to De & sincere organiestion
but learnt that .t was oinerwise.

(g

The Ceve MCGRATE i8 & repuiew "-mo6cxaal and he is slleged to heve kept =

i poobers ensnared in tne orger.sati:r by threatening to revesl homosexual
activities which he hald initiste:. e used tre Irish Emancipation Christian

Pellowship, "eliicgton Fam, Zeifest as a {ront for TARA., Membership haso

besn falling drastically a3 t: ey went _ubiic to create a myth about their
size. NotContinued on attached sheet(s) Now.

Grading COMMENT BY ORIGINATOR COMMENT OF SUBMITTING
OFFICER (wbere applicable)

_‘ Further details, uhem

obtained will be

submittod.
-_______._-—_—-—: - b ‘——_—ﬁ‘
Al -
COMMENT BY HEADQARTERS - N :
- |
/G S .'

.owm o - -
by other sources. : .7
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MASSEY made it clear that he disliked what Mc&RATH was doing

and was told by McGRATH, "I do this to other boys". Thereafter,
MASSEY was not interfered with during his six months stay at
Kincora. MASSEY is explicit as to why he did not complain to his -
social worker, a "She was a young woman and I found ~
it embarrassing to talk about.®™ McGRATH denied MASSEY's allegation,
a charge was made after due consultation with the Director of

Public Prosecutions, and McGRATH finally pleaded guilty to this

of fence at his trial.

ROBOPHONE MESSAGE ON 23rd MAY 1973

172, Anonymous information’was received by the Royal Ulster
Constabulary on confidential telephtone, which brought to the
attention qf the police'informatioﬁ that McGRATH was a
homosexual, that he was employed at Kincora Boys Home, and

was involved with a paramilitary group named TARA.

173, Before examining the available facts concerning
this particular issue, it is helpful to consider McGRATH's
background, covering what is known about his homosexual activities

and his political /paramilitary invclvements.

174, McGRATH was born on 11th December 1916. The earliest

information known concerning his sexual activities is provided

by aged 52 years (KIMS 664-666).

claims tc have first met McGRATH in 1948 whenwas aged 18.

McGRATH was living at 269 Antrim Road and held religious meetings

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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at that address, whichbegan to attend after first coming

into contact with McGRATH at a religious meeting elsewhere.

175. Within 3ix months, according to Mc GRATH asked

him personal questions about his sex life and after certain
confidences were exchanged, thereafter and continuing until
1958,and McGRATH indulged in mutual masturbation, oral
sex {in McGRATH's case) and what virtually amounted to buggery
without actual penetration. The relationship ended when
became a patient at Purdysburn Hospital after a nervous

breakdown.

176. During the course of this relationship, from about
1951, after McGRATH and his wife moved into 'Faith . House!
in Finaghy, moved into the McGRATH home as a lodger,

sexual acts between McGRATH and taking place in

room.

177 Further information on McGRATH's background is provided
by Miss Gecorgina CAMPBELL, who talked to Detective Sergeant
Berkley ELLIOTT (KINMS 27-28) about the period from 1947-13967

when she assisted McGRATH with his Christian Fellowship. She

told Sergeant ELLIOTT that in 1960 she became suspicious of
McGRATH when two of her boy pupils (she taught ages 4-13) told

her they did not want any further contact with McGRATH. They did
not apparently give any reason why and it seems she did not ask
them. She referred also to McGRATH conducting meetings for youths

and young women.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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178. It is clear that one young man attending McGRATH's
meetings was a William Robert GARLAND (known apparently as

Roy GARLAND) (KIMS 627 SP3 84-88 K2M310-15). He says that -

in 1955 when GARLAND was aged 15, he listenedto McGRATH's address
at a public meeting on 'The Challenge of Ireland!. The subject was
both religious and political. GARLAND gave his name and address
at the meeting in order to receive appropriate literature and
subsequently by request met McGRATH in a room in FaithaHbuse.

At this first private meeting, according to GARLAND, McGRATH
interfered with his private parts and during the next 16 years the
McGRATH/GARLAND association continued, including a joint business

venture in the late 1960's and in 1971.

179. In 1962, whilst GARLAND was attending the All Natigns
Bible College, Maidenhead, letters were exchanged between

GARLAND and McGRATH. GARLAND retained a number of McGRATH's
letters (KI EX 9-17). GARLAND must have been a willing party

to McGRATH's sexual actigities with him over the ?ears but
perversely he insists th;£ he was sexually naive and did not
understand what was happening to him. In 1964 after McGRATH
arranged a meeting that urged a stronger, less liberal, Orange
Order leadership, GARLAND and others joined the Orange Order and
also Joined a political organisation, formed by McGRATH, called
TARA. GARLAND refers to it as a paramilitary organisation but
there is no evidence that it was ever connected with any activity,
other than discursory meetings and the circulation of pamphlets
urging support for its peculiar political beliefs, which =sought

a united Ireland frcm which the Catholic faith would be banned.

By any standards, McGRATH, the author of these ideas, was a strange

political eccentric. -

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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180. The McGRATH/GARLAND association continued until 1971
when they obviously were in dispute over money. GARLAND
successfully obtained a Court judgement against McGRATH for the
sum of £1,30C. Since that time GARLAND appears tc have
incessently campaigned, with remarkable tepacity, to expose

McGRATH's homosexual activities and his invelvements with TARA.

181. It seems more than likely therefore, that GARLAND made
an anonymous call at 1505 hours on 23rd May 1973. The full text
of the message is detailed in K2 EX 164, but in essence he
notified the police that McGRATH was a homosexual and the centre
of a vice ring, was employed at Kincora Boys Hostel, that the
young men were involved with him sexually and politically, that he
had inrluence with MPs who themselves were homosexuals and were
instrumental in obtaining McGRATH's employment at Kincora, and

that he was the leader of a militant organisation called TARA.

182. *  GARLAND was asked about this by Superintendent FLENLEY
and myself (SPS 84-88). He agreed that he ﬁad made an anonymous
call to the police and the information in the call accorded witn
his knowledge of the subject, but he denied he would have used the
expression 'vice ring'. He later pointed out other irregularities

which effectively amount to a denial that he made this particular

call.
183. The Robophone message was transcribed from the original
tape recording and passed to the Divisional Commander, 'Ef

Division, Mountpocttinger Police Station, for enquiries and a report.
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It was the Chief Superintendent's responsibility, upon receipt
of the Robophone message, to decide who should undertake the
enquiry and repcrt. In fact it passed through a number of

supervisory officers to PC -LONG.

184, This officer (deceased since 1980) was a constable

on the uniform staff, nearing the completion of 30 years’éervice.

j85. It is clear that PC LONG visited Kincora on Uth June

1973, some 12 days after the informaticon had been received on the
confidential telepheone. The officer does not appear to have made
any enguiries beyond approaching the officer in charge of Kincora,
MATNS, and asking him questions about McGRATH. It is obvious from
PC LONG's repert on his enquiries that he revealed that an anonymous

telephone call had been made and detailed the substance of what

had been said in the anonymous call.

186. PC LONG reported the results of his enquiries in writing
(K2 EX 163) to Inspector McCULLAUGH (SPS 89-92). The Inspector

had an opportunity te read the c¢riginal Robophone message together
with Police Constable LONG's findings. Inspector McCULLAUGH drafted
a short covering report (K2- EX 162) and passed the papers to the
Sub-Divisional Commander, Superintendent Samuel Moffat HAMILTON

(8PS 93-65) who duly endorsed the report and passed the matter on

to his Chief Superintendent, Wilfred Gecrge MONAHAM (SPS 96-97}.

PC LONG's findings amounted to nothing more than a virtual

character reference from MAINS about McGRATH, dismissing the

anonymous information as being malicious. All the supervisory
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officers accepted the matters set out in the report and required

no further action.

187. When considering the nature of the information contained
iﬁ the anonymous message and the fact that it was passed to a
uniform patrcl constable fo? action, a question obviously arises
as to whether the Royal Ulster Constabulary made a mistake in not
allocating this information to a more senior policeman, such as

a Detective Inspector, or at least a Detective Sergeant.

188. This matter was considered to be a very important
question, with implications that the Royal Ulster Constabulary
had failed to recﬁgnise important information when it was passed
to them, or alternatively. failed to aécord it the proper priority

having given it due recognition.

186. It is now apparent, albeit with the benerit of

hindsight, what was taking place at Kincora, as faf as the sexual
activities of the staff were concerned. We know that it eventually
required a team of detectives headed by a Detective Chief Inspector
several months to enquire into and deal with the problem. With
regard to paramilitary/terrorist activities, all members of the
Sussex Police enquiry team had only a general appre;iation of the
task faced by the Royal Ulster Constabulary. In order to responsibly
express opinions as to what a senior officer should have done with
regard to the 2024th anonymous message received that year, in
accordénce with your instructions, Superintendent FLENLEY produced

statisties that would give an indication as to the problems faced
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by the police in Mountpottinger Sub-Division at the time the
Robophone message was received. (Strandtown records unavailable,
having been destroyed in accordance with Royal Ulster Constabulary

code.)

190. An examination of the occurrence book for Mountpottinger
Police Station by the Sussex Police enquiry team covering the
period st April 1973 - 30th June 1973, shows the following
matters were reported, which gives an indication of the

pressure under which the police were working.

191. 16 explosions
26 suspect /hoax bombé
1 murder
32 shooting incidents
3 kidnappings
19 arms finds
26 robberies (mostly armed)
95 burglaries
20 stolen cars
2 hi-jackings (cars)

14 assaults

192. There were in the same period 21 arrests for sericus
crimes such as murder and the possession of explosives and firearms
etc. One individual arrested was subsequently implicated in more
than a dozen sectarian murders which necessitated additional

detectives being drafted into the division.

- - - .
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193. Additionally, although not strictly matters of crime

but in order tc complete the picture, this sub-divisional station,
which also housed the Royal Ulster Constabulary Divisional
Headquarters, an Army batallion Headquarters and Company Headquarters,
and which were responsible for policing a fairly small but prominent
republican population, recorded 7 ri@ts of various severity,

73 incidents of stoning and 37 reports of damage. In addition,

the police station and police officers were shot at, there were

an abnormal amount of fire calls, numerous reports of intimidation
and & number of house searches made by the Army which required the
presence of the Royal Ulster Constabulary. A4ll this work was over
and above the usual policing demands involving road traffic

accidents, sudden deaths, missing children and general police work etc.

1987 Any judgements or opinions about whether the anonymous
messége should have received more critical attention and perhaps
have been passed to a more senior cfficer, for more careful
investigation, have to be considered in conjunction with the overall
policing situation at the time. The information did not warrant

a thorough enquiry by a team of detegtives. &4 superficial check

by a policeman who was considered to'be a reliable, experienced

man with a sound local knowledge of the area concerned must have

seemed the appropriate level of enquiry at that time.

195. It is fairly pointless speculating as to what PC LONG
might have discovered had he followed other lines of enquiry.
fetion taken in relation to anonymous information received has

to be governed by many differing practical considerations.
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In this instance, as far as the allegations of homosexuality are
concerned, McGRATH was aged 57 years, a married man living with
his wife and three children. He had no previous convictions and
as far as the police were aware, prior to this anonymous call

having been made, had not been subject of any complaint. -

196: I consider it worth recording that the facts surrounding
the anonymous Robophone message were introduced by the Royal

Ulster Constabulary investigators themselves. Any embarrassment
they may feel arising from their failure to identify the

homosexual problem at Kincora after being given a tip-off comes in
part from the care with wHich they have first documented and

then preserQed the records relating to éne anonymous call among
thousands receivedrin a year. With regard to allegations or
suggestions that policemen in high places covered up the goings on
at Kincora, it should be noted that as far as the Robophone message
is concernéd,‘a person advocating aﬁ accepfance of the. idea that the
call was malicious was an officer no hircher in rank than that of

constable.

197. There is evidence in the cautioned statement made by

MAINS (KIMS 227) that McGRATH became aware of the anonymous call

to the police. The knowledge that the police were making enquiries
apparently had little or no effect on his behaviour.
(KIM5 110-115)} describes how McGRATH committed an act of buggery upon
him in about June or July - a few weeks after the Robophone message
and Police Constable LCONG's visit tﬁ Kincora. The association
betweennd McGRATH developed and further offences were
committed involving gross indecency and acts of buggery between

both parties.
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198. In paragraph 86 of this report I have referred to the
desirability for police officers, rather than administrators, to
investigate allegations of crime. This point seems to be well
illustrated in the statement of Mrs Kay JOHNSTON, a social worker
(KIS 109) who interviewed af‘ter the Kincora allegations
received widespread publicity in 1980 and the police -were sti-ll at an
early stage of the investigation. GShe reports that she interviewed

nd asked him if he had been approached in a homosexual way

whilst at Kincora. He denied that anything had taken place.

199. The next statement in the file {(KIMS 110-115) made by
BEEY Ml o the police soon after he had been seen by Mrs JOHNSTON
describes in five pages of sickening detail the offences of gross

indecency, buggery, oral sex etc. indulged in by with McGRATH.

200. McGRATH deniedallegations (KIMS 374) as he denied
all the other offences, but eventually he pieaded guilty to

three offences of indecent assault, zross indecency and buggery

i th

VALERIE SHAW - DR IAN PAISLEY MP - DETECTIVE SUPERINTENDENT
JOHN GRAHAM

201. In 1973 Roy GARLAND approached Mr William James Kendrick
Mc CORMICK (KIMS 626 SPS 68-99) for what is described as Christian
counselling. McCORMICK is a veterinary surgeon by profession but

described himself as an Evangelist by vocation. GARLAND told

Mc CORMICK about his experiences with McGRATH. He mentioned
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24. A Personal Profile has been prepared of MAINS based on documents held

by PSNI. This is marked GC3.

25. Allegations were also made by KIN 27 to two social workers. There is no
record that the RUC were able to identify these Individuals: a social worker of

KIN 27 was spoken to but did not recall the allegations being made.

The 1973 ‘Robophone’ Message and RUC Response

26. This will also be considered when intelligence held by RUC is commented on

below.

27. At 3:05pm on the'23rd May 1973, an anonymous call was received on the RUC
Confidential Telephone. The key points made by the caller were that a vice ring
existed, which centred on William McGRATH, who was employed at Kincora;
that he [McGRATH] was involved in homosexuality and exploited young boys,
sexually, politically and financially. The caller also alleged that McGRATH was
involved in “underground politics”, was the leader of TARA and was in contact
with a number of local, homosexual MPs. It was also claimed that McGRATH
had got his job in Kincora through his association with these homosexual
politicians. In 1982 Roy GARLAND admitted to Sussex police that he had made

an anonymous phone call to police re William McGRATH.

28. A Personal Profile has been prepared of William MCGRATH based on

documents held by PSNI. This is marked GC4.

9|Page
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Police Response to the anonymous phone call

29. The Sub-Divisional Commander in Mountpottinger (Superintendent HAMILTON)

directed uniform officers to provide him with an immediate report in response to

the contents of the anonymous call. The matter was passed to a Constable

LONG, Strandtown for investigation. As part of his enquiries, Con LONG went to

Kincora and spoke to Joseph MAINS. Based on this conversation, LONG

concluded in his report to his Inspector (McCULLOUGH), that “this information
came from some crank” and that McGRATH was “a very decent type of chap

and had deep religious convictions and is high up in the Orange Order”. This

assessment was accepted by Inspector McCULLOUGH who signed off the

report to the Sub- Divisional Commander stating that the allegations [in the

anonymous phone call] were malicious and did not merit further investigation.

RUC Knowledge of the information contained in the anonymous phone call\

30. The transcript of the call was copied to ACC Special Branch, ACC Crime and

Divisional Commander, ‘E’ Division. The following police officers were also

aware of the contents of the anonymous phone call:

C/Supt SHUTE (Divisional Commander ‘E’ Division) signed and actioned the
message to the SDC Mountpottinger on the 24/5/1973. SHUTE.told Sussex
police in 1982 that he had “no recollection of this particular message”.

Supt HAMILTON (Sub Divisional Commander, Mountpottinger) received
instruction from C/Supt SHUTE and sent action to Inspector McCULLOUGH
on 25/5/1973 at Strandtown for immediate report. HAMILTON told Sussex

police that he has “no recollection of the case’.

10|Page
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Inspector McCULLOUGH (Uniform Inspector, Strandtown) received
instruction from Supt HAMILTON and forwarded it to Sgt CLINTON on
26/5/1973. McCULLOUGH received a copy of Con LONG'’s report and
submitted a 51/1 to Supt HAMILTON on 5/6/1973. McCULLOUGH told
Sussex police in 1982 that he had “no recollection of dealing with this
matter”.

Sgt CLINTON (Sergeant, Strandtown) received instruction from Inspector
McCULLOUGH and delegated the matter to Con LONG. CLINTON has no
recollection of this matter.

Constable LONG (Strandtown RUC) was tasked to investigate the contents
of the anonymous phone call. He met Joseph MAINS on 4/6/1973 to discuss
the allegations against McGRATH and submitted a report to Insp.
McCULLOUGH.

C/Supt MONAGHAN (Deputy Divisional Commander ‘E’ Division) received
the 51/1 submitted by Insp McCULLOUGH and forwarded it on to the Chief
Con’s Office on 7/6/1973 “No Further Action Necessary”. MONAGHAN has
no recollection of dealing with this matter.

W/Con Beryl WRIGHT (RUC HQ) updated the anonymous message 2024
with the words “call appears to be malicious” on receipt of the reply from the
investigating station.

C/Supt RUSSELL(oversight of RUC CID) - a copy of the transcript of the
anonymous phone call and the accompanying 51/1 which outlined that no
further police action was necessary bears his official stamp and initials.
RUSSELL does not recall seeing this message.

C/Supt James MILLAR (Deputy Head of RUC SB) - his initials appears on a

3 page document relating to the anonymous call. MILLAR acknowledges that
MM|Page
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he had noted the contents of the message, though does not recall what, if

any, action was taken at the time.

TERRY Review of the RUC handling of Robophone message 2024

In 1982 the TERRY Review probed the RUC handling of the 202'4th anonymous
phone call of 1973. It is worth noting that there was an average of 14
anonymous calls being received by the RUC daily at this time. TERRY
considered whether or not the matter should have been passed to CID. It was
noted by the TERRY Review that the RUC in Mountpottinger/Strandtown, at the
time of the anonymous call, were operating under ‘severe pressure’, particularly
in responding to paramilitary and terrorist-related activity. They concluded that
the RUC had recorded, investigated and dealt with the call appropriately and
apportioned no blame for failing to carry out a more thorough investigation, at

the time.

It is reasonable to conclude that if there had been a record made of the 1971
KIN 27‘ allegations (if they were of course made) and, if this had been
connected to Kincora, the 1973 Robophone allegations may have been viewed
with more significance and a more full investigation conducted. In particular if
the Welfare Authorities’ concerns had been known, some more effective action
may well have been carried out. This may have led to the recording of criminal
allegations from residents as occurred in 1980. Of potential significance may
have been the ‘weight’ put (by Constable LONG) upon the assessment of
MAINS regarding MCGRATH (in that MAINS is treated as a credible assessor).

At this time, MAINS was already alleged to be a child abuser, in papers held by
12|Page
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the Welfare Department. There appears to be no record of Police sharing with
the Welfare Authorities any concerns in relation to this anonymous call in May
1973; although the RUC by their own actions may have reasonably considered
that they had alerted the relevant authorities by speaking to MAINS, who was

the Officer in Charge of the Home.

The RUC were not aware of the Welfare Authorities concerns in respect of

MAINS, dating back to 1967.

This sharing of information would now be standard practice and it would be
expected that a multi-agency response comprising a safeguarding and
investigative plan would be considered at least. This would include researching
the Home on police systems, referring to the Social Services Gateway team to
ensure that a full picture is shared by both agencies and then developing a joint
approach. A comprehensive record would be created on police systems for

further reference if required.

Roy GARLAND

35.

During the 1982 TERRY Review (led by Sir George TERRY) which will be
returned to later in my statement, a man called Roy GARLAND confirmed that
he had made an anonymous call in 1973 “to provoke police reaction”. He
pointed out some “irregularities” in the transcript. This is contained in his

statement of 30/03/82.

13|FPage
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Oct D/Con SCULLY raises A number of meetings were held between RUC and Social Services
concerns to Social to discuss concerns. A weekly monitoring system was introduced at
Services re: relationship | Kincora to highlight “untoward” daily events.

between Richard KERR
and Joseph MAINS.

224

225.

226.

227.

228.

. There is no evidence to suggest that the Army information described previously

was known (with the exception of the RUC SB information connected to HM
The Queen’s comments on the Peace People), to have been in possession of
the RUC in advance of 1982. Of these Army documents, however, none bar

GC80, allege that MCGRATH was involved in sexual abuse of residents in

Kincora.

In relation to these pieces of information | comment that:

KIN 27 and GARLAND until CASKEY

There were no identified victims except
made his inquiries. (It is accepted that it appears that CULLEN did not seek to

approach any resident). GARLAND was never a resident in Kincora.

The Robophone message was investigated, albeit perhaps to a more limited
extent than would now be accepted, and shared with the Kincora Management

— unforeseeably this was MAINS, also a paedophile abuser.

MCGRATH is alleged to have been a homosexual in April 1973, by which stage
he was a 56 year old man, married with three children. This has been

previously discussed in my statement. Similarly, MCGRATH was believed to be

73|Page
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113. There is no mention in any papers held by the PSNI of a Tory MP visiting
Kincora or being an abuse suspect. Again | refer to my previous statement and
in particular paragraphs 164 and 180-185. It is possible that this ‘MP’ is one of
these unidentified abusers, but there is no reason to so contend. It may be
expected that an English MP would have had descriptive qualities that one might
expect to have been referred to in the statements of the victims; there are no
such descriptions (i.e. manner, accent) in said statements. There is no mention
of any Westminster MP being recorded in the Visitors Register. A number of
members of the Stormont Parliament are shown on the Register, including at the
opening of the Home in 1958 and in 1967 as part of a group of visitors from City

Hall.

RUC Intelligence Document dated 17 April 1973 and Robophone Message

dated 23 May 1973

114. In my previous statement | addressed the RUC’s handling of an anonymous

telephone call received on 23 May 1973.

115. Of particular interest to the Inquiry may be the handling of this Robophone
Message in light of the RUC Intelligence Document (SB50) dated 17 April 1973
(approximately 5 weeks before the anonymous telephone call was received).This
SB document will hereafter be referred to by the reference given to it by the

HIAI- KIN55076.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
KIN-1839

116. The Robophone system was an automated answering machine system which
was designed to allow members of the public to pass information to the RUC in a

confidential and anonymous manner.

117. PSNI records show that instructions were issued on 26th October 1972 for the
Duty Inspector at RUC Headquarters Brooklyn to monitor the Robophone calls
and then disseminate the information. Section 5 of the instructions states the

following:

‘Where the information obviously indicates a Special Branch interest such
personnel at this Headquarters will be informed in addition to the message being
passed to the station responsible for the area referred to using a PABX

telephone line’.

118. The contents of this Robophone message would have been of interest to SB
(re: TARA); this message was therefore copied to them, as is evidenced by a
handwritten note on the bottom of the Robophone transcription, ‘Copy to SB

Belfast'.

119. This Robophone message was received at 15:05 on 23" May 1973 on the
robophone confidential telephone line and sent out “for information and
compliance without delay” on 24™ May 1973 by the Divisional Officer at

Mountpottinger. This supports the fact that the contents of the Robophone

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
KIN-1840

message were transmitted by PABX telephone, as per the instructions referred

to at para 111 above.

120. As | stated in my statement of the 20 May 2016 at paragraphs 29-30, the RUC
responded to the Robophone by sending a uniform officer from Strandtown
station (Con LONG) to Kincora, where he spoke with Joseph MAINS on 4™ June

1973.

121. Research conducted by PSNI can confirm that KIN55076 and the Robophone
message were filed together in the relevant SB files. Records show that
KIN55076 was copied to at least six different SB files. All of these files have

been viewed by the HIAI and relevant intelligence extracted, as requested.

122. There is no evidence to show what action, if any, was taken by SB once both
documents were received and filed together. This is, however, a point to which |

will return later in this statement.

123. KIN55076 appears to be the first occasion on which William MCGRATH is

identified positively as the leader of TARA. This will be returned to below.

124. It is important to consider what KIN55076 actually states. In essence the

following is reported:

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
KIN-1841

William MCGRATH is the OC of a loyalist group called TARA

MCGRATH is a reputed homosexual

He is alleged to have kept members ensnared in the organisation by threatening
to reveal homosexual activities which he had initiated

TARA members are all members of the Orange Order

125. Itis important to reflect what is not said:

No reference is made to Kincora

No mention is made of MCGRATH'’s occupation

No reference is made to MCGRATH having any paedophilic tendencies

No suggestion is made of the abuse of children by MCGRATH; neither
personally or directly by him or by others, with his assistance

No mention is made of any illegal activity other than the suggestion of a form of
homosexual entrapment/blackmail practiced by MCGRATH upon other members
of TARA

No suggestion is made that any juvenile is a member of TARA; all TARA
members are also members of the Orange Order. Thus it is reasonable to
suggest that this requires the member to be an adult member as no mention is
made of Junior Orange Order

There is no record of any specific investigative actions being raised on the
grounds of this SB50. It appears instead to have been produced to inform RUC
authorities on the activities of a Loyalist group which had recently adopted a

more public profile (notably press coverage regarding TARA on 11 April 1973)
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e There is no record of KIN55076 being disseminated more generally, i.e. to local
police performing uniform patrol duties. However, barring an identification of
those who may be extremist loyalists, it is unclear what a more general

awareness of the contents of this document would achieve.

126. Itis therefore my assessment that when KIN55076 was received there were
no opportunities presented to identify a risk posed by MCGRATH or any other

person to residents at Kincora. It was handled, it would appear, appropriately.

127. There is no evidence to suggest that when the transcript of the Robophone
message 2024 of 23" May 1973 was filed by SB, that any review of previously
held intelligence was carried out, particularly in relation to KIN55076 which had

been received 5 weeks earlier.

128. The question arises however as to the potential impact of KIN55076 on how
the RUC actioned the Robophone message of 23 May 1973. The two pieces of
information were filed by Special Branch, as they were both located together in

the SB file on William MCGRATH; as provided to the HIAI.

129. Itis possible that, had both documents (KIN55076 and Robophone message
2024) been connected and disseminated for action together by SB, greater

weight may have been attached to the allegations made in the Robophone
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message. The information contained in this message may have been assessed

as having been corroborated to some degree.

130. The potential outcome of having linked these two documents is speculative.

131. The Robophone message, received on 23™ May 1973, was allocated to E
Division on 27" May 1973 and subsequently to a uniform Constable, LONG, who
attended Kincora on 4" June 1973 and he spoke with Joseph MAINS. One
alternate approach which might have been adopted had both pieces of
information been considered collectively would have been to allocate a detective
to investigate the allegations. Allocation of the inquiry to a detective officer would

have engaged an officer and supervisor with a higher level of investigative skills.

132. Inthe TERRY Review a number of RUC officers considered that, with
hindsight, the Robophone enquiry should have been allocated to a CID or SB
officer. In the statement of Superintendent MONAGHAN, Deputy Divisional
Commander E Division in 1973, recorded by TERRY in 1982, MONAGHAN
describes that he would have, had he seen the Robophone message at the time,
allocated it to a detective. However, later in his statement he comments that the
Divisional CID were under ‘extreme pressure’ to the extent that extra detectives
had been ‘drafted in to deal with a number of sectarian murders’. He concludes

(as the Deputy Divisional Commander) “an anonymous Robophone message of
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the type of 23 May 1973 would, therefore, have been accorded a fairly low

priority at that time”.

133. The fact that the Robophone message was actioned by Con LONG on 4™
June appears to support MONAGHAN's view as to policing priorities in May
1973 within E Division, in that it was a uniformed constable “investigating” 12

days after initial receipt of the call.

134. The starting point for any enquiry by any RUC officer (detective or uniform)
responding to the contents of the Robophone message would be to engage with

Joseph MAINS, as the Officer in Charge of the Home.

135. There was, at this time, no reason whatsoever for the RUC to suspect MAINS
to be anything other than the Officer in Charge of a boys’ home. In ignorance of
MAINS'’ true criminal proclivities (and the Welfare authorities concerns around
him) his reassurance and ‘vouching for MCGRATH would be taken at face
value. | have discussed this in my previous statement at paragraph 29. The
situation described above may, in all probability, have had the same outcome

regardless of who had visited the Home.

136. It can be proposed that the officer responding should have interviewed

MCGRATH. MCGRATH as per the Robophone was alleged to be involved in
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homosexual relations with unknown members of TARA, using homosexuality as
leverage. It was further alleged he [MCGRATH] was concerned in a ‘vice ring’
and exploited young boys. Had any officer interviewed MCGRATH in 1973 about
paedophilic behaviour, they would have been met by a 56 year old married man
with three children, with “deep religious convictions” and who was “high up in the

Orange Order”.

137. The enquiring officer may well have been satisfied with these facts as noted.
138. In May and June 1973, however, no identified complainants or victims of
abuse by MCGRATH had come forward to the RUC. It is unclear, in light of the

above, what evidence could have been put to MCGRATH in an interview setting.

139. During interview in 1980, under arrest and with written statements of
complaint made against him by his victims, we know that MCGRATH never
confessed, until immediately before his trial commence in December 1981. It is
therefore unlikely that he would have made admissions to serious criminal

activity in a less formal setting.

140. It could be opined that consideration should have been given to an interview

of the residents who were in Kincora on 4th June 1973. At the time of Con

LONG's visit to Kincora, this would have included || IREENEE TN
KINA3 HNeMIWEVNSS® R10 N KIN285 N |
NI GERZEISE and NP ©f these residents, IR
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MASSEY and SVl were subsequently to complain of abuse by
MCGRATH and for which MCGRATH was convicted in December 1981. Itis
speculative but possible that, had these residents been interviewed in June
1973, they may have disclosed abuse to a police officer. Equally it should be
noted that none of the victims above proactively sought police to report abuse;
indeed allegations of abuse were made after they were approached by CASKEY

in 1980.

141. In 1973 little was known about the complex dynamics of child abuse and
paedophile offending. The significant resource pressures (as described by
I s el as the operating environment of the day (the ongoing civil
disorder and terrorism) and the fact that this was the 2024"™ Robophone
message of 1973 must be considered in any assessment of the actions of Con

LONG or his authorities.

142. Whilst this was therefore a potential missed opportunity to stop the abuse at

Kincora, the actions taken at the time seem reasonable and proportionate, based

on the information available at the time.

143. It should also be considered that the Robophone was assessed and closed as
a ‘malicious call’. This conclusion may well have had an impact on subsequent

readers of the information contained within.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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144. The contents of the Robophone message and KIN55076 of the 17/04/1973
were pieces of information which could have been shared by the RUC with the
Welfare Authorities. Had the information been shared, this may have prompted
the Welfare Authorities to share their concerns about MAINS with the RUC at
this time (in particular it may have triggered sharing of the Mason File which was

not shared with the RUC until 1976).

145. The absence of a multi-agency approach based on sharing of information
between the RUC and Welfare Authorities has been discussed in my previous
statement with regard to the general observation but also specifically the

Robophone message.

Additional commentary on D/Con CULLEN and ACC MEHARG

146. On reviewing the handling of KIN55076 and the 2024 Robophone message, it
has been noted that, during evidence to the Hughes Inquiry, D/Constable
CULLEN stated that he never approached Special Branch during his ‘enquiries’
into GARLAND'’s allegations, either to make them aware of the information he
had received or to seek information from them. CULLEN told the Hughes Inquiry,
at KIN 72206, in relation to whether the matter i.e. GARLAND’s information, was
for Special Branch, “My senior officer MEHARG] was made aware of it. He

would have passed it on to his equal in that rank”.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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155. An analysis of TARA 1 has been completed and the salient points are listed in
the table below. This should be read in conjunction with paragraphs 143-147 of

my statement dated 20 May 2016 relating to RUC intelligence.

156. Intelligence with the TARA 1 file indicates that up until 1971 the Commander
of TARA was incorrectly attributed by RUC Special Branch to a George

MCGRATH instead of William MCGRATH.

157. In light of the above, PSNI reviewed the Special Branch file for the George
McGRATH referred to above. This process identified that by November 1971,
following liaison with MI5, the RUC had established that the Commanding Officer
(CO) of TARA was not George McCGRATH. It appears from review of the TARA 1
file and the personal file of William McGRATH, that the first time William
McGRATH is referred to as the CO of TARA is in the SB 50 of 16 April 1973

(KIN 55076).

158. The SB50 referred to as KIN55076 dated 16™ April 1973 appears to be the
first occasion that William MCGRATH is referred to as a reputed homosexual.

Thereafter much of the intelligence on MCGRATH refers to his homosexuality.

159. Aside from the Robophone message (May 1973), no other intelligence
document refers to MCGRATH’s employment in Kincora and none refer to his

sexual abuse of boys.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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© AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21"}

_OCCUPATION OF WITNESS:

OCD- P5-(169pg) Sussex Police Statements 1-153 -Box 10 KI N -40708

Valerie Claridge SHAW.

STATEMENT OF:
| Over 21 years

Missionary

sooress, NN 5ciost. Tl NN

i declare that this statement consisting of 11 pages, each signed by me-is true to.
the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
praosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 29th day of  March 19 82
G. Harrison D/Supt. _ : Valerie Shaw

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS ™
siatement was recorded or received. T ’

I refer to a previous statement made on 2nd March 1980.
In late September-1973 I can't be sure of the-date.and I have no |
record of the date, Mrs. Emma GREENWOOD, aged about 55 years,
went to see:Mr. Jim McCORMICK for-Christian couneelﬁng. She -
came to see tne afterwards“as far as. I recall on the day she had seen
him, and confided that Mr. McCORMICK had told her about a man in-the
Orange Order, in Christian circles ang:t in political circles,. who was a ‘_
homosexual and had used -his position to cerrupt or attempt to corru_'pt"
young men and boys into homosexual practlces ' She a.lso said that
‘this mar, whom McCORMICK had not named, was. extendmg his.

activities to involve young men in the Free Presbyterian Church.

I had been a member of this church since 1952. I felt that I had to

find out who this man was and what could be done ebout it. I contacted ,'
Mr. McCORMICK and met him and-he repeated the things he had told

Mrs. GREENWOOD and added further details about the man whom-: he ‘did

not name at this first meeting. He said he had obtai.ned- his
1nformat1on from a person who could give me the story in ‘full, I-sew
McCORMICK 2 second time and quest1oned hl_m. further. He told me the

man's name was McGRATH and arrangements were made to meet his
informant, a man called Roy GARLAND. I visited GARLAND at his

S IGNATURE OF WITINE S . e o e e e e e e
) Valerle Shaw.
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_STATEMENT OF; ___ v alerie Claridge SHAW CONTINUATION PAGE NO: __-

home at Belmont and he told me that McGRATH was a homoaexu'ai,

* that het-nad: run a house called Faith House in Finaghy. This

| ‘ establ.ish'rnent apparently was a home for young men, mainly, who would-

" reside there and be taught by McGRATH about his beliefs -that they should
work towards the eventual emancipation of .the whole of ireland from

" Roman Catholioism . He wanted.a united Ireland. without. the Roman
Catholic Church. - The young men ;-emained in normal |
employment'_but. paid most of their salary to Faith House .except for an.

amount of pocket money. GARLAND- told me that McGRATH was

currently employed.in a boys home called. Kincora. This information

. combined with McGRATH's supposed. Christian. i.nvolvements,L prompted.

“me to approach Dr., PAISLEY. I knew Dr_.“ PAISLEY personally ,.
I had been a member of his churoh for- 21 ye_ars. I,.k.new him’, his wife.. |
and family and considéred myself a friend. =~ I was employed by the
Free Presbytenan Church, working at the Church off1ce premlses behind
the Martyrs Memorial Church. - I had been ta]kmg to Roy Garland

‘on a Friday night, and Imet Mr. PAISLEY in his office.on Monday,
29th October-1973. - I told him that I was very concerned about
McGRATH, that he was a homosexual, that he'used.his-position in the

* Orange Order, as a professing Christian and in his political assodiations
to corrupt young boys, and that I was primarily concerned that he was
employed in a- boys home- called Kincora. - Mr, PAISLEY appeared to
accept what I told him and knowing'him as I did I'f,vo'uld have

‘expected him to challenge .me aboﬁt"What I-.'a.'as saying:if he did not accept
it. He said he would see what could be .done about. it.. I also mentioned
Clifford SMYTH and told Dr. PAISLEY that at one’ tJme SMYTH
had been a transvestlte. " 1 am in no doubt that L. sa1d this and
recall that I asked Dr. PAISLEY if he knew what a transvestite was.

- The next morning, Tuesday, 30th October 1973, I read a hand-out -

l@ﬁagggs[a'&nno ation ’ ‘ | Val - 'Shl : ' .‘
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STATEMENT OF:

word with Dr. PAISLEY on the subject of Mr. McGRATH was.in June
1974, Havmg tried to persuade Dr. PAISLEY to act over a period
of time I began to tell other people. ' I mentioned this matter to two
ministers, the Reverend Alan CAIRNS and the Reverend Ivan FOSTER.
I suggested-that I should also refer this _matter: to the. Presbyfdry of:
the Church. ' At first 'they agreed, but then camel back to. me
separately, and in their terminology said "The doc will destrdy you".
They were talking: about destroying my;chara'cter and. good name.
I mentioned my concern about McGRATH to Police Superintendent
GRAHAM. =~ This came about after I had  spoken to Mr. & Mrs.
FLEMING' who knew- John GRAHAM through social and. christian
connections, - I think it was through-a Policeman called HILLIS- -
their son- in'law, that Superintendent GRAHAM telephoned me and |
arranged. a meeting'.‘ I cannot remember the date but I -knew it
~was at a time when he was due‘ to retire“ Supt GRAHAM came
[ my home and we talked outside in the car in order that my mother
should not be aware of the subject matter, - I told _him that
I was concerned about Mr. MeGRATH working in-a home called Kincora.
I told him that Mr. McGRATH also lived near the home and obv1ously
- -‘.told him that Ibeheved McGRATH was a homosexual. 1 rnentmned
. -Roy GARLAND to Supt. GRAHAM. I remember clearly tnat the
off1cer spoke of settmg up observations on . chora and on McGRATH'
“home. This talk really concerned McGRATH’s homosexual
involvement rather than his political tie—ups " We had no further contact
after that’ meetmg, and I heard nothing from Supt 'GRAHAM or any other
~ Police officer. ‘
In June 1975 I left the Free Presbytenan Church - mamly

over this matter. - Somet1me late ih 1975 I had the idea of gomg to

e o ol il

the Reverend Martin SMYTH.. I told h;m all I knew about Mr‘.- McGRATH.

'Esqaléecéa]annctatldn Valerie Shaw : .
{Plavied by the HIAfinquiry. ' OFFI csmeammwwm&mm .......... T [T
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STATEMENT OF: VALERIE SEAW CONTINUATION PAGE NO: 2o

'phoned me and asked me if I would be prepared to meet the Session of the
Church. BRoy had told me that Clifford Smyth was a2 transvestite and
McGrath had helped to break him of this insinuating he had made him a
homosexual. It was this matter about Clifford Smgth that caused Mr Paigley
to suggest the Session of the Church. I was not called before the Session
ang¢ I produced letters to Mr Paisley written by McGrath tc Roy Garlamd to
stop McGrath chairing a service of Irelanits Heritage Lodge in John Knox
Memorial Free Presbyterian Church, Cliftcnpark Avenue, I became indignant
at McGrath being granted the facilities of the Church, ¥r Paisley would

not have known about the accusations prior to granting permission to MeQrath
for the Church. These letters did not contain any épecific allegations

but had é homosexual flavour about them. During this pericd I wanted
McGrath removed from Kincora Hostel and I put pressure on Mr Paisley,

Mr Paisley saw McGrath a few days before the service. I offered the letters
to him before he saw McGrath and he refused to take them and it was after
he. saw McGrath that he asked for the letters in order that he could read
them on the plane. From what Mr Paisley told me the only subject discussed
with McGrath was TARA and not the homosexual bit. Mr Paisley's reaction

to the letters was that they did not mention Mr Smyth but did contain
homosexual references. I arranged for Mr Paisley to have a meeting with

Mr Roy Garland. It was some months after this in early 1974 I went to see

* the Rev Alan Cairns of Ballymoney Free Presbyterian Church about the

accusations made against McCGrath as I felt nothing was being done, Alan

suggested that I should see Rev Ivan Foster of Bnniskillern. I saw him in

,:;Ennigg;}}en and told him the whole story abeut MeGrath's activities, Mr

Presbytery. He would not be pleased if I did that. Mr Foster wasg very
indignant about McGrath's activities, What amnoyed me was the fact that

the Ministers, Rev Foster and Rev Cairns did not consider the validity of

the information I was giving them. 1 felt that no one wanted to do anything
without having solid evidsnce. I am friendly with the parents-in-law of a
policeman, Andy Hillis, of the Firgerprint Department. He arranged for

SIGNATURE of STATEMENT MakER: .. (S2d.)  Valerie Shaw. .. .. .
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,"' - STATEMENT OF WITNESS
STATEMENT OF: MRS VICTORIA FLEMING
AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21"] OVER 21
OCCUPATION OF WITNESS: HOUSEWIFE
ADDRESS: _
TQ BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to the
WHEN THE » ‘best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
STATEMENT HAS at a preliminary enquiry or at the trial of any person, 1 shall be liable to prosecution if
BEEN WRITTEN

Form 38/36 .

{Plain)

R

[ have wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 2nd day of Jure, 980 .

(Sgd) D/Constable S @ Preater (S5gd) Victoria Fleming
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS
statement was recorded or received. -

At the end of 1973 or the beginning of 1974 Valerie Shaw confided in me her
concern about an alleged homosexual relationship between a member of her
church and a Mr McGrath. Mr Roy Gaerdiner had given her letters from

Mr McGrath to Mr Gardiner. From reading these letters Valerie assumed
there had been a homosexual relationship and because also of a conversation
with Roy Gardiner. I did not read the letters so I don't know what they
contained, but in due of Valerie's concern I asked if she had read of a
definite relationship. Valerie answered '"WNo' but you could read between
the lines. Valerie was upset that her church would not take disciplinary
action. I said as there might be insufficient evidence in the letters it
would be difficult to do this. On a later occasion Valerie confided in my
husband in my presence, that she was concerned about Mr McGrath having an
appointment in a boys' home. My husband said he thought this was a matter
for a police investigation rather than a church matter because of the
association Mr McGrath had with the boys' home. My husband put Valerie in
touch with a High-ranking police officer. fhen on another occasion

Valerie Shaw had a conversation with a social worker from the Bastern Board,
Miss Rita Johnson, in my home. I did net hear the conversation.

Afterwards Rita Johnson told me Valerie was concerned about a Mr Scott who

was or had been in Rita's Day Centre and was uncger psychiatric care and who
e B
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‘, STATEMENT OF WITNESS

STATEMENT oF: BENJAMIN FLEMING

AGE OF WITNESS [if over 21 anter “over 217} 'OVER 21!
OCCUFATION OF WiTNESS: RETIRED
ADDRESS: L
TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 1  pages each signed by me is true to the
WHEN THE best of my knowlédge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
STATEMENT HAS _ at a preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if
BEEN WRITTEN - I have wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.
Dated this 2nd day of June ;?BBO! .
(Sgd.) & G PREATER, D/Constable. (Sgd.) Ben FLEMING. Cj?
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE -af' WITNESS

statement was recorded or received.

On a date unknown Miss Valerie Shaw in my home confided in me that she
was concerned about a man named a Mr McGrath, who was employed in a
boys' home, She was concerned because she believed Mr- McGrath was a
homosexual. In view of the seriousness of the matter and because a
boys' home was involved, I sugggsted that Valerie should contact the
police. Accordingly I arranged for Valerie to see a Mr John Graham,

a Senior Police Officer, I did not accompany Valerie to see Mr Graham.

After this I asked my wife not to worry any more about the matter since

it was now in the hands of the police.

SIGNATURE of WITNESS: .. 028Cs  Hom e
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STATEMENT OF WITNESS

TO BE COMPLETED
WHEN THE.
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

Form 38/36
(Plain}

STATEMENT OF: ANDREW STEWART HILLIS
AGE OF wiTNEsSs [if over 21 enter “over 21"] 'OVIR 211
OCCUPATION OF WITNESS: SERGEANT

ADDRESS: RUC HEADQUARTERS, KNOCK, BELFAST.

I declare that this statement consisting of /  pages, each signed by me is true to the

best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
at a preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution Hi
I have wilfuliy stated in it anything which 1 know to be false or do not believe to be true.

Dated this bth day of . July 19 &

(Sgd) D B Elliott, D/Sergeant

{Szd} Andrew S Hillis

SIGNATURE of MEMBER by whom
statement wes recorded or received.

I am a Sergeant attached to Fingerprint Branch at RUC Headquarters,
Knock, Belfast. Miss Valerie Shaw has been a friend of my in-laws,
Mr and Mrs Fleming, 84 Mount Merrion Avenmue, for a number of years.

I have been asked if I introduced Miss Valerie Shaw to D/Superintendent

SIGNATURE of WITNESS

Graharm in or around 1974. I do not recall such an introduction

though Miss Shaw may have asked me where he was stationed.

a William McGrathe

(sgd) Andrew S Hillis

(8gd) Andrew § 5illis

Miss Shaw,

never spoke to me regarding Kincora Boys' Hostel nor did she mention

SIGNATURE of  WITNESS: ....2807  ARCIEY B —
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STATEMENT OF:

; . . Over 21 yrs
AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 217k ‘

OCCUPATION OF WITNESS: Pohce Sergeant (Fmgerprmt Branch)

R. U C Headquarters, Knock
| declare that this statement consisting of 1 pages, each signed by me is true to

the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in -
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to

ADDRESS:

. prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not

believe to be true.

Dated this = 30th day-of March 19 82
G. Harrison D/Supt. Andrew S. Hillis
SIGNATURE-OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS .

statement was recorded or received.

I refer to a previous statement made on 4th July 1980.
I have: known Miss Valeriee SHAW. for a number of years, mainly through

my in-laws, Mr. & Mrs. FLEMING. I have been asked by

-Det. Superintendent HARRISON of the Sussex Police if Miss SHAW-e%rer-r

mentioned Mr. MecGRATH and his involirement with Kincora to me,
particularly in 1974. © I can't say positively, but I feel fairly sure
that Miss SHA'W" never mentioned McGRATH to me.. I hairé been told

that it has been said that I caused Miss SHAW to meet Supermtendent

"GRAHAM in 1974 I cannot remember anythmg about ‘this, but

it is possible that I may have advised my father-in-law as to how to

contact Superiﬁtendent GRAHAM. I knew nothmg of McGRATH

-and chora until the press publications.

(sighed’) Andrew S. Hi]lis;

SIGNATURE OF WITNESS ........................ e e
e
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STATEMENT OF:

word with Dr. PAISLEY on the subject of Mr. McGRATH was.in June
1974, Havmg tried to persuade Dr. PAISLEY to act over a period
of time I began to tell other people. ' I mentioned this matter to two
ministers, the Reverend Alan CAIRNS and the Reverend Ivan FOSTER.
I suggested-that I should also refer this _matter: to the. Presbyfdry of:
the Church. ' At first 'they agreed, but then camel back to. me
separately, and in their terminology said "The doc will destrdy you".
They were talking: about destroying my;chara'cter and. good name.
I mentioned my concern about McGRATH to Police Superintendent
GRAHAM. =~ This came about after I had  spoken to Mr. & Mrs.
FLEMING' who knew- John GRAHAM through social and. christian
connections, - I think it was through-a Policeman called HILLIS- -
their son- in'law, that Superintendent GRAHAM telephoned me and |
arranged. a meeting'.‘ I cannot remember the date but I -knew it
~was at a time when he was due‘ to retire“ Supt GRAHAM came
[ my home and we talked outside in the car in order that my mother
should not be aware of the subject matter, - I told _him that
I was concerned about Mr. MeGRATH working in-a home called Kincora.
I told him that Mr. McGRATH also lived near the home and obv1ously
- -‘.told him that Ibeheved McGRATH was a homosexual. 1 rnentmned
. -Roy GARLAND to Supt. GRAHAM. I remember clearly tnat the
off1cer spoke of settmg up observations on . chora and on McGRATH'
“home. This talk really concerned McGRATH’s homosexual
involvement rather than his political tie—ups " We had no further contact
after that’ meetmg, and I heard nothing from Supt 'GRAHAM or any other
~ Police officer. ‘
In June 1975 I left the Free Presbytenan Church - mamly

over this matter. - Somet1me late ih 1975 I had the idea of gomg to

e o ol il

the Reverend Martin SMYTH.. I told h;m all I knew about Mr‘.- McGRATH.

'Esqaléecéa]annctatldn Valerie Shaw : .
{Plavied by the HIAfinquiry. ' OFFI csmeammwwm&mm .......... T [T
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: John Malcolm GRAHAM.
STATEMENT OF:

' _ ) Over 21 yrs.
AGE OF WITNESS (if over 21 ‘enter "over 21")

Office Manager

QOCCUPATION OF WITNESS:

| declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me-is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not‘
believe to be true.

Dated this. 7th. day of April. o 19 82
G. Harrison D/Supt. - John M. Graham
 SIGNATURE OF MEMBER by whom . SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I refer to a previous statement dated 16th April 1980.. '

Further-to.the information given in.that statement I can add that
I do recall that my interview with Miss. Valerie SHAW. took place

in my motor'car: near to her home. I know; that she told me about'
a man named McGRATH who was employed in a boys home called
Kincora in the Newtownards Road. She clalmed that this man
McGRATH. was a homosexual I was very concerned to rece1ve
this'information personally I have. strong conv1ct1ons that homosexual
behatriour’ is. wrong, qu:lte apart from the obvxous fact that it is ‘
against _the law?.- ~  'Having talked with Miss.-SHAW I-went ,stralght'
to Mountpottinger C .I..D. 1 spoke to a member of'_.the, CID
but I just cannot recall who I spoke to. " It 'has been pointed

- out to me by Detective Sup'erintendent HA'RRISON ‘that he‘_has.
spoken to all the supervisory officers who had‘.a‘-_super'tri's'ot-j("

" responsibility for Mountpottinger C.I...D-".'.'and they A'u say that I did not |

" inform thern. Although that may be:the.case I remain 'a.bsolutely -
certain that I did pass Miss SHAW's information to Mountpottmger
C.L. D and that I did this by word of mouth, Unfortunately I ]ust_

~ cannot be certain who I told. . Ihave searched for':m'y notebook

| SIGNATURE OF WITNESS: .......... Johni. M...Graham ... S
11¢
. & .:'
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STATEMENT OF WITNESS

John M GRAHAM

STATEMENT OF:

AGE OF WITNEsS [if over 21 enter “over 217] over 21
Office Manager
QCCUPATION OF WITNESS:
ADDRESS:
TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of ¢  pages, each signed by me is true to the
WHEN THE best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
'STATEMENT HAS at a preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if
BEEN WRITTEN I have wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this /é day of ' 079.»05 19 @O
4-‘4&1._‘57—-—"'1‘!‘0{<"‘_ %’&L—/Mg‘ w%'

) SIGNATURE of MEMBER by whom &~ SIGNATURE of WITNESS
statement was recorded-—or received.

I am an ex-police officer at present employed at North Queen Streef
RUC Station as an Office Manager. I retired from the Royal Ulster
Constabulary on 30 June 1974. I cannot now remember the exact day

or date but verj shortlvy before mv retirement I called with Miss

Shaw at her home in I think

Miss Shaw told me that she had reason to believe that a man némed
McGRATH who was employed at a boy's home on the Newtownards Road had
homosexual tendencies. She believed the home was situated on the

Upper Newtownards Road. She seemed concerned about this matter and

had been in contact with Mr Paisley, Free Presbyterian Moderator but
felt that he was not doing anything about it. Miss Shaw mentioned that
a Mr Clifford Smyth might be able to assist as she believed he knew the
perscn concerned. I accepted.the information given by Miss Shaw as
confidential and assured her I would pass it on to the police of the
area for investigation. At the same time I pointed out to her that
before the police could take any action they would need to obtain evidence
upon which to act and this would require time and would have to be
handled very delicately. I also informed Miss Shaw I was retiring from

the force but the police in all probability would be in touch with her.

ot -;’;\/V.Z'(/"Q’/M

SIGNATURE of WITNESS/ o

Form 38/36
{Plain}
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~ ADDRESS:

E 'D;|;|G|A|' SENSITNE pEDcnl\l/\l

- OCD5-(169pg) Snssex Police Statements 1-153 -Box 10 . . . ] KIN -407 1 8 )

: John Malcolm GRAHAM.
STATEMENT OF:

' _ ) Over 21 yrs.
AGE OF WITNESS (if over 21 ‘enter "over 21")

Office Manager

QOCCUPATION OF WITNESS:

| declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me-is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not‘
believe to be true.

Dated this. 7th. day of April. o 19 82
G. Harrison D/Supt. - John M. Graham
 SIGNATURE OF MEMBER by whom . SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I refer to a previous statement dated 16th April 1980.. '

Further-to.the information given in.that statement I can add that
I do recall that my interview with Miss. Valerie SHAW. took place

in my motor'car: near to her home. I know; that she told me about'
a man named McGRATH who was employed in a boys home called
Kincora in the Newtownards Road. She clalmed that this man
McGRATH. was a homosexual I was very concerned to rece1ve
this'information personally I have. strong conv1ct1ons that homosexual
behatriour’ is. wrong, qu:lte apart from the obvxous fact that it is ‘
against _the law?.- ~  'Having talked with Miss.-SHAW I-went ,stralght'
to Mountpottinger C .I..D. 1 spoke to a member of'_.the, CID
but I just cannot recall who I spoke to. " It 'has been pointed

- out to me by Detective Sup'erintendent HA'RRISON ‘that he‘_has.
spoken to all the supervisory officers who had‘.a‘-_super'tri's'ot-j("

" responsibility for Mountpottinger C.I...D-".'.'and they A'u say that I did not |

" inform thern. Although that may be:the.case I remain 'a.bsolutely -
certain that I did pass Miss SHAW's information to Mountpottmger
C.L. D and that I did this by word of mouth, Unfortunately I ]ust_

~ cannot be certain who I told. . Ihave searched for':m'y notebook

| SIGNATURE OF WITNESS: .......... Johni. M...Graham ... S
11¢
. & .:'
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OCP-25-(169pg) Sussex Police StatemFeihh! Moo ln GRAHAM . .. 2.
STATEMENT OF: : CONTINUATION PAGE NO:

for the period just prior to my retirement in June 1974 but I appear
- to have got rid of it in the normal course of disposing of old

papers, together with various othér' notebooks and papers whic_h

I did not coﬁsider I would ever need-again. What does. come to

mind is that I told Miss SHAW that the Police. would have. to obtain

evidence and that a way this might be done was to maintain

observatiqns on the house and on McGRATH's home. I know’

I.passed this view. on to Mountpottinger C.I.D‘.

(signed) John M. Graham.

o .o Sk - ) . ) i
-0 ’ ' - ' . ‘ . Tt ) T . - . Lo . B . P s .
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OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

'STATEMENT OF WITNESS

KIN-10796

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS

BEEN WRITTEN

Form 38/36

STATEMENT OF: ...

AGE OF wiTNESS [if over 21 enter “over 217]:

CCCUPATION OF WITNESS: ...

ADDRESS: ...

| declare that this statement consisting of 1 page(, each signed by me is true

to the best of my knowledge and belief and { make it knowing that, if it is

tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall
be liable to prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be

false or do not believe to be true.

Dated this  12th day of MAY 1g 80
(5gd) G Caskey, D/C/I (Sgd) T J Carlisle
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

staterment was recorded or received.

I was a Detective Chief Inspector in the RUC in charge of CID in

'E' Division from 1970 to my retirement in Cctcber 1975. Mountpottinger
.Police Station is the HE of 'E' Division. I do not recall receiving a

complaint from Superintendent J M Graham regarding the activities of a

man named McGrath employed at Kincora Hostel.

{5gd) T J Carlisle

SIGNATURE of WITNESS: .ottt e

| GRA

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inq@FFlClAL-SENS |T|VE-PERSONAL

THOMAS JAMES CARLISLE

RETIRED FOLICE OFFICER

C/0 RUC STATION, KNOCK
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Report by DCI Caskey — OCD 10, Kincora Box 18

© part IT
Page 659

. Paée 660

:Pagen661

 Pages 662-663

-‘Pages'664q666
Part IIL

_ Exhibit. No WMcG/
N Pages 365-367

Form 51/2

KIN-10087

Continuation Page o Page No.:f87.i

491, Mr Graham, who has now retired from the police service,
remembers Miss Shaw's visit. As a result of what she told him
Mr Grahem informed her that a pollce 1nvestlgat1on would be
carried out. He stated that he passed the information to pollce
at Mountpottlnger Police Station although he does not mentlon

in his statement who he instructed to conduct the anestlgatlon,

" he 1nt1mated to D/Chief Inspector Caskey that it was D/Chief
,Inspector Thomas J CARLISLE, who at that time was Head of 'E!

.Division, CID.

492. Mr Carlisle who is also now retired was 1nterv1ewed and

does not remember receiving a complaint concerning William McGrath

Lkoz, - A physlcal check has been carried out of records held in
‘B! D1v151on, RUC, by D/Inspector Samuel Young and have proved

negative in relation to any report of this complaint.

494. Miss Shaw also contacted Miss Rita JOHNSTON and

Mlss Anpe WILSON, both Social Workers. Miss Johnston is employed
at the Day Centre, Kenilworth Place, Newtownards Road, Belfast.

Miss Shaw approached Miss Johnston at a prayer meet1ng they both |

attended and made allegations concernlng a client ‘of Miss Johnstons
who she alleged had attempted suicide after assoc1at1ng wlth a man

who had homosexual tendenc1es. Miss Johnston descrlbed these

‘allegatlons as pure 30551p. The client has been 1dent1f1ed as
 ICE. 2ccd 50 years, a Draughtaman, of

I Gclfast-

" 495, He was interviewed by D/Sergeant Gardner and

D/Constable McGladdery on 24 June 1980 and made a written statement
under caution in which he gives details of a homosexual relatlonshlp
with the defendant, William McGrath, some 30 years ago when he
lodged at McGrath's house. There is no mention in the statement -

of attempting su].c:Lde but he states that his relatlcnshlp
with McGrath ended dur1ng 1953 when he had a nervous breakdown

and entered Purdysburn Hospltal.

87
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STATEMENT OF WITNESS

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

“orm 38/36

STATEMENT OF: SAMUEL YOUNG

AGE oF wiTNESS [if over 21 enter “over 21"] OVER 21
OCCUPATION OF WITNESS: POLICE OFFICER

ADDRESS: RUC STATION, MOUNTPOTTINGZR, BELFAST

I declare that this statement consisting of 1 pages, each signed by me is true to the
best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
at a preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if

I have wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

. H 3
Dated this I day of Gt 196« .

{1
o= a'.‘*"‘-t'\

—
SIGNATURE of WITNESS

SIGNATURE of MEMBER by whom
statement was recorded or received.

I am a Detective Inspector in the Royal Ulster Constabulary at present
stationed at Mountvottinger in the City of Belfast. On 17 Aoril 1980
at the request of Detective Chief Inspector Caskey I carried out a
search of Police Records held at Mountpottinger and Strandtown
RUOC Stations. The following records were checked:-
1. Occurrence Book for Strandtown covering the period May to

August 1974.
2. Divisional CID Incident Book for 197h.
3. Divisional Crime Forms 38 for 1974.
I was unable to trace any revort during this time concerning either a

Mrs Shaw or Mr McGrath, Kincora Boys' Home, Belfast.

(‘

B 4
SIGNATURE of WITNESS: ,—5,‘__'* ....................................................
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OCDJ25-(169pg) Sussex Police Statements 1-153 -Box 10 K[N -4U / ,I b

Thomas James CARLISLE

STATEMENT OF:

AGE OF WITNESS {if over 21 enter “over 217 Qver 21 years

occupATiON OF wiTness: _ Retired Police officer

c¢/o R.U.C. Station, Knock
ADDRESS:

| declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this ~ 30th day of March 19 82
G. Harrison D/Supt. T.J. Carlisle
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I refer to my previous statement dated 12th May 1980.
As the Detecﬂve Chief Inspector in charge of "E" Division I had a
number of C.I.D. officers under my supervision at Strandtown,
Holywood, Mountpottinger and Dundonald. My Inspector at
Strandtdwn was Inspector Gerald HAMILTON and his Detective
Sergeant was Bob CROCKETT. At Mountpottinger my Inspector
was John McVEIGH and his Detective Sergeant was William JOHNSON.
I have been told by Detective Superintendent HARRISON of the
Sussex Police that Superintendent John GRAHAM is said to have
reported to Mountpottinger C.I.D. that a man named McGRATH was
a homosexual and was-;' employed at a boys hostel called Kincora.
It is inconceivable that this matter could be reported to
Mountpottinger C .I;D. without one of these men; or myself getting
to hear about it, The other supervisory officer who occasionally
covered Mountpottinger was Detective Sergeant FITZSIMMONS.
I would have taken a very serious view of an allegation about
homosexuality at a boys home. To my mind it is as serious as murdez:,
for I consider that the affect on the boys was so serious as to ruin
their hveszﬁf

SIGNATURE OF WITNESS: - oo T.J. Carlisle. e

‘.\.h i - . ) . n
a1 - B &
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RIN-4U7/ T/
OC[l 25-(169 S Police Stat t J 10 ) .

I have known Supt. John GRAHAM for many years '
and consider him to be a man.of absolute integrity, and I h_a-ve no doubf-
- that he would.not say he had reported the matter to the C.I.D. at
Moun'tpottjngelf if that was not the case. This rﬂattt_ér would
be recorded as a crime complaint if the proper procedures were

followed at Mouritpottinger Police Station.

(signed) T.J. Carlisle.

---O----

-

lﬂgl\]?fy(%ss [aa]nnot tion ' . - - , , | ' - o
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OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
KIN-40109

private socialising with them but volunteered the information
that five years earlier he had responded to a request by the
Assistant Chief Constable William MEHARG to attend at MEHARG's
house to pray with MEHARG's wife who was dying. He also prayed
with her at the hospital prior to her death. Dr PAISLEY stated
that MEHARG had called on him afterwards to express his

appreciation for the Minister's actions with regard to his wife.

212. Dr PAISLEY made the point that he had no motive to
cover up anything connected with homosexuality, but he was

anti homosexuality, and that he was going to press for a public
enquiry in order to dispel rumours put about by the Republican

Press.

213. SHAW says that after she became dissatisfied with

Dr PAISLEY's inaction regarding McGRATH, she approached numerous
persons, mainly Church personnel, to whom she repeated her
allegations about McGRATH.  Most of these witnesses were interviewed
by members of the Royal Ulster Constabulary detectives in 1980

and statements and records of interviews show a variance in what
these witnesses recall they were told by SHAW. Miss SHAW mainﬁains
that she also mentioned her concern about McGRATH to Detective
Superintendent John GRAHAM. She did not know GRAHAM personally

but knew a Mr and Mrs Benjamin and Victoria FLEMING (KIMS 657-658).
The FLEMINGS were related {(son-in-law) to Police Sergeant

Andrew Stewart HILLIS (KIMS 6584 SPSJ111). By SHAW's account,

it was through these people that a contact was made with Detective

Superintendent GRAHAM.
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214, Miss SHAW appears te have a detailed recall of their
meeting (3PS 1C4-110). For some reason she was concerned that her
mother did not hear her ccnversation with Détective Superintendent
GRAHAM and therefore the talk took place in GRAHAM's car outside
her home address. She told GRAHAM that McGRATH was a homosexual
and was employed atKincora Boys Hostel. The police officer,
according to SHAW, showed interest and spoke of arranging for
observations to be kept on Kincora Boys Hostel and on McGRATH's
home address; After this meeting, Miss SHAW had nc further
contact with Detective Superintendent GRAHAM and heard nething

from any other police source.

215. Detective Superintendent GRAHAM retired on 30th June 1974.
His meeting with SHAW is thought to have taken place earlier that
month. When interviewed bj the Royal Ulster Constabulary
investigators, GRAHAM, who is currently employed as‘a CID office
manager at North Queen Street Police Station, frankly admitted

that SHAW's version of what was said was substantially correct.

He claims to have tolq her that he was retiring, that she would

be hearing from ﬁhe ﬁdlice Qﬁo‘wuuld undertake enquiries.

Mr GRAHAM's statement does not indicate what action he took °

thereafter.

b

216. He was interviewed by me on 30th March 1982. I found
him excessively nervous and ill-at-ease. He was asked what
action he had taken after seeing Miss SHAW. He said he had gone
straight to Mountpottinger Police Station and passed SHAW's

informatison about MeGRATH to somebody in the CID, he could not

remember who that person was. When questioned as to whether he

80
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had submitted a report in writing, he éaid he had not done so.

He was questioned further but persisted in his explanationrthat he
could not remember who he had spoken to. At my requéét, he named
all the supervisory policemen within the CID at Mountpottinger
Police Station in June 1974. The interview ceased with GRAHAM
agreeing to search for his notebook or journal to check whether

he had made an entry at the time concerning his meeting with SHAW

and his %ctions immediately afterwards.

217. I contacted all the supervisory staff named by GRAHAM
including ex Detective Chief Inspector CARLISLE (KIMS 660 3PS 112-113)
ag possible recipients of GRAHAM's information about McGRATH.

A1l concerned were certain that GRAHAM had not passed the

information to them, and had not heard any talk from anyone else

at the time.

218. Police Sergeant HILLI3 made a statement (KIMS 6584)

to the Royal Ulster Constabulary detectives denying any knowledge
of the story which Miss SHAW was spreading at the time about
McGRATH. There is no reason to doubt this officer. Miss SHAW

does not c¢laim to have passed her information on to him.

219. " GRAHAM was re-interviewed by Superintendent FLENLEY
and myself (3PS 114=115). He stated he could not find any
notebooks or journals relating to his work in 1974, or indeed

to previous years spent in the police.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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220. We found GRAHAM nervous, unconvincing, and difficult
to imagine as a person holding the rank of Detective Superintendent

in the Royal Ulster Constabulary only a few years earlier.

221. When considering whether GRAHAM is being truthful, it

has to be remembered that if heﬁhad reason not to tell the truth

the easiast course would have been for him to deny that SHAW

had spoken to him about McGRATH and Kincora. When she passed this
information to him they were alone together in his motor‘car, with

no chance of being overheard. It is possible that after listening

to Miss SHAW he either decided to disregard the matter as little

more than gossip, or he may have simply failed to pass the information
on. He was in his last month of police service when he spoke to

Miss SHAW.

222. Another option is that he did pass the information on to
Mountpotfinger CID and for some reason is refusing to name the perscn

or persons concerned.

223. Neither Superintendent FLENLEY nor I have discovered any
evidence to link this officer in any way with any of the Kincora
staff or boys, or any other offender or victim uncovered by the
Foyal Ulster Constabulary's Kincora investigations. It appearsv
certain that ex Detective Superintendent GRAHAM's unsatisfactory
perforuance will provide headline material if this aspect of the
enquiry is examined in public. ‘It seems probable that Mr GRAHAM's
credibility will be in doubt and this will be reflected inevitably,

it is feared, on the Royal Ulster Constabulary. His evidence may
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generate much idle speculation that there is some truth in the

media's theorising about a cover up by the police.

POLICE 'COVER UP' ALLEGATIONS - INVOLVEMENT OF ASSISTANT
CHIEF CONSTABLE WILLIAM MEHARG

224 . In November 1673, Detective Constable James Price
CULLAN was a member of the Royal Ulster Constabulary's Drug

Squad stationed at Donegall Pass Police Station. At that time

this officer was aged 38 years, had 141 years police service,

and had been a dog handler in the Dug Squad for 2} years.

225. He met William James Kendrick McCORMICK in November
1973 (KIMS 620) and was told of a man who was a lay preacher
who used his influence to sexually abuse teenage boys. At that
time, according to CULLEN, McCORMICK would not name McGRATH as

the offender or GARLAND as the informant.

226. CULLEN's statement made on 30th April 1980 tehn tells

how he et the matter lie for a time whilst attending the Hendon

CID Initial Detective Training Course. Upon his return cn lst

March 1974, in company with Detective Sergeant Robert DUFF (8PS 116),
he saw McCORMICK again and eventually met GARLAND. He was informed

-

of McGRATH's involvement with GARLAND over the years. According

to CULLEN's statement, this information, dealing exclusively with

§3
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MISS SHAW
56 S . BY MR KENNEDY

Q When did you first learn that?
A It was in the latter part of 1973. I think about either- late August
or in September, sometime around that time.

Q And from whom?
A First of all ....

Q We have described two people - informant 'A' and informant 'B'.
A The first was witness 'A' and the second witness 'B' who was able to
substantiate what he said with letters.

Q Did witness 'B' ever indicate to you whether he was prepared to give
evidence to the police about the matters of which he was complaining?
A At the time I knew him he was quite prepared to talk to anyone.

Q Did he make clear to you, for example, that he was prepared to go
to the police?
A Yes.

Q Did you suggest that he should?

A Not at that stage, I mean I wasn't telling him to whom he should go.

I merely was concerned that he would back up what I said to my employer and
my Minister. Around that time he did make contact with the police but it

wasn't at my suggestion.

Q Arocund what time?
A Well I brought him to the Church around January 1974 and I think it was

‘around that time that he did make contact with a police witness who has

already given evidence.

Q Did it amaze you that if what you say is right about his willingness to
give evidence, that there was no apparent prosecution?
A Yes there was a lot of things amazed me and that ....

Q I mean if what you say is true the police had not been able to do anything
about getting this person shifted?

A Vell the thing is that everyone we spoke to sort of asked us to give them
time and we expected that eventually something would happend. The preoblem
was that we didn't have any direct evidence of anything happening in Kincora
so that what we were supplying them with was background information about an
employee.

Q Did you make that clear to all your informants that there was no direct
evidence of anything happening in Kincora?

A Well yes, I mean anything I told them and the letters I produced were
dated in the fifties actually.

Q And that might have been something that was dead and gone and passed?
A I thought it unlikely that a man with McGrath's history would seek
employment in a residential boys home il he had repented of his ways,
let's put it that way.

Q Did you ever consider, apart from what you told us that late on you went
to an Inspector, did you ever consider yourself going to the police and
saying - you ought to do something about the situation?

A No it was the Superintendent actually.

Q But that was late on wasn't it; when did you go to him?

A Tt was immediately preceding his retirement and I think he retired
about 197Y4.. I thought when I put it in the hands of a Superintendent and
I mean he said to me at the time that obviously they would have to do

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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57 MISS ‘SHAW
BY MR KENNEDY

a lot of investigating, waiting, watching and that it could take quife
a long time. No, T mean I didn't go to the police and say you should
do something because as I say T didn't know what was happening.

Q After he had retired did you take it up with his successor and say - look
this situation so far as I can see still obtains, this man is still in office
at the boys home?

A No, because I lost contact with Mr Graham. I left it in his hands and

as he had said,if he couldn't find out anything the police couldn't act
unless they had evidence to go on,and I took it that possibly they weren't
able to get enough evidence or maybe even that they didn't know what was
happening in the home. ’

Q You took it then that from 1974 the police had no evidence to go on since
after he retired nothing apparently happened?
A Yes I took it that they hadn't been able to come up with anything because
he didn't get back to me as he had promised.

Q And you didn't make it your business to contact him again or his

sucecessors?
A No I didn't.

Q And of course you would agree, no doubt, that the police were extremely
busy with other affairs at that time?
A 1974/757

Q  Yes.
A Well yes they would have had other things ....

Q Terrorists, troubles and whatever?
A Yes.

Q In respect of which there was real evidence of the occurrence of
crime if not of the perpetrators of it.
A Yes.

Q May we take it then that from that time onwards, from shortly after he
had retired, you had considered in your own mind that there was no concrete
or usable evidence that would have entitled the police to act.

A When I was speaking to Mr Graham he did say that the police would have to
have much more concrete evidence than perhaps someone acting out of social
conscience and that's why I thought my other sources were much more likely
to be able to do something about the situation than even the police.

Q With regard to the letters that you were shown and which you copied,
did you take these to any of the contacts that you made? )
A T took them to and loaned them to Dr. Paisley for a while.

Q To one man only?
A I said that these letters were available but by that time witness 'B' was

rather reluctant to let them out of his hands just to anyone because he had
quite a bit of a wait to get them back from Dr. Paisley and he was a bit
anxious about letting them go.

Q Did he know that you had copied them?
A Oh yes.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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58 “t o MISS SHAW
BY MR KENNEDY

Q Informant 'B! gave you this information as a result of an introduction
you had made by informant A, :
A That's right.

Q He was a friend of his?
A Yes.

Q I think you have been good enough to tell us that at that time he wasn't
able to tell you whether he had any suggestions or any susplcions or rumours
that McGrath was in any way acting improperly at Kincora, is that right?

A Yes, never at any time did I have actual evidence that there was anything
happening in Kincora but merely Jjudging by McGrath's history and the
employment he had sought I put two and two together.

Q How old was the history then about which informant 'B' was telling you
in relation to McGrath?

A It dated from the fifties and extended I think into the early sixties.
It pre-dated McGrath's employment in Kincora.

Q At that time therefore it was certainly 14 or 15 years out of date?
A Yes.

Q And from that would I be right to gather that informant 'B' didn't

suggest to you that McGrath was still a homosexual or, alternatively,

engaging in homosexual activities?

A As I say we discussed it quite often because we were both very concerned
vabout it -and we concluded that his actions in seeking that employment indicated
that he was still interested and was verylikely still to be carrying out the
same kind of, well almost brainwashing as he did with the young men of another
place -

Q This was a conclusion which you came to yourselves as a result of
discussion and a result of information which he had and which he gave you,
but which pre-dated his employment at Kincora in 1960, is that right?

A Yes. 1971.

Q 1971, yes. When you spoke to Miss Johnston was that because of a worry
that you had in relation to one of her patients?

A T spoke to her out of two worries; one because?ﬁer patient, which was
an immediate problem, and the other because having heard that this patient
was likely to have suffered at McGrath's hands it was also with a renewed
effort to get rid of McGrath.

Q This was about when, can you tell us, that you spoke to Miss Johnston?
A T know it was after I left the Church. I knew it was around 1976/77.

Q And that was after you had been around a considerable number of other
people, isn't that right?
A That's right.

Q Seven other people?
4 T couldn't tell you exactly how many ....

Q Public representatives and clergymen and people like that?
&  Yes.
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Q Did you not go through with it?
A No, because I felt at that stage that things were happening and
I did not need to.

THE CHAIRMAN: That was 19807
B A Yes.

MR KENNEDY: Did you find out whether or not McGrath was still in office
in Kincora?

A Well, as soon as the news began to filter out it wasn't very long.
before we were able to confirm that not just McGrath but all three
members of the staff in the home were involved in this.

C Q That was in March of 19807
A Yes, but I can't remember what month it was that the news...

Q It was January the news broke, but we have been told in this Inquiry
that the three men in Kincora were not suspended until March.
A Yes.

Q bid you know that?
D A Yes.

Q bid it not occur to you that it would have been as well for you
to have continued with your protestations and have gone to see Sir
Thomas Brown if what you believed to be true was true?

4 No, I felt that things were opening up, that inguiries were being
made, and I saw that Mr Fitt was using his influence to get things
opened up, and I called with him.

E
Q That was in January 19807
a Yes.
Q When did vou find out that Sir Thomas Brown was Chairman of the
Eastern Board? :
A I think it was about November, December of 1979,
F Q Did you make inquiries to find out who he was or who was Chairman

of that Board?

A I continued to talk to friends in an anxious way about this, and one
of them said to me why didn't I talk to the father of a mutual friend, he
possibly could arrange an interview with Sir Thomas Brown who is head

of social services.

Q You are a mature person and articulate. Did it not occur to you

G in 1975, 1976, 1977, wheh your apparent efforts to have something done
about this situation were meeting with no success to write to the Eastern
Board, and to seek an interview yourself?

A& I had talked this over with Witness B and by that time we had heard
that not only one member of staff but two members of staff, and possibly
three, were also homosexually inclined.

Q © When did you learn this?

H A I think it was about 1975, and I thought that if two out of three
members of staff in a home the size of Kincora are homosexually inclined
it is a very strange situation. We talked this over because I had
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A He said that I had refused to meet the Session of the Chﬁhch, which
wasn't true.

Q Rightly or wrongly, that is what he said. For some reason then you
and he were not seeing eye to eye; is that right?
A On that particular point, yes.

Q Then you could see quite clearly that he wasn't going to take your
complaint any further?
A Yes.

Q He had given back the letters to you?
A Yes, by that stage.

Q He is not the only person in the world, Miss Shaw, is he? There
are various other people to whom you could have made approaches since
that time; is that not right?

A I felt that I had -—-

Q First of all, is it not right? Are there not many other people
to whom you could have made approaches at that time?

A Yes, There are many people and there are people that I very much
regret I didn't make the approach to, people who took more action.

Q  You could have written, for example, to other MPs?
A. I did. I approached another —- I don't know that he was an MP then
but he held a very influential position.

Q I am talking about MPs. You could have written to other MPs;
isn't that right?
A I could have done, yes.

Q You could have sent copies of the letters to the Chief Constable
of the RUC?
A No, because the letters were not mine to send.

Q Had you not the permission of Informant B to make whatever use of
those letters you saw rit?
A No, I hadn't.

Q Did you ask his permission?

A I asked his permission when I took them to thHe first person, but
after, as I said, he had quite a problem getting them back and he
became rather more cagey about releasing them.

Q Does that mean that after 1974 you felt that you were not free to
make us of these letters which Informant B had given you?

A I think that if Informant B had felt that something was going to be
done --- I mean, he got to that stage ---

Q Never mind about that. After 1974 historically in actual fact,
am I right in suggesting to you, you felt that you were no longer able
to make use of those letters?

A No, I felt that I could have persuaded him if he was convinced that
something was going to be done, but he was not going to release them
here, there and everywhere at my instigation.
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tha effect that this evil msn hed had on him, I do not see how
that could be regarded as tittle tattley a man's life, as far as I
knew, was at stake. It did not transpire, but X did not kpow that.

Q It could not have been regarded as anything other than a
request by you to have some action taken?

A Yes. i

8] You confidently expected that some action would be taken by a
member of the Board? '

A (The witness indicated assent.)

Q wWwhen she came back and spoke to you, you gol the impression

thal bhaving spoken to someone else on the Board, they were going

to let it die?

A She gort of made —- let me know that she did not want to
discuss it any further withwe, and that she did not reslly want to

get involved, she did not feel that I had enough up-to-date  evidence
to make anything about ~-- I did not know, I am glad to know, that she
d3d make mome ingquiries about the man who was in care, but she did

not tell me that.

Q Did you indicate to her that although you did not have letiers,
there were letters in existence?
A I do not know that I mentioned the letters to her. I simply

t01d her about McGrath's history. I may have mentioned the letters,
but to me they were not a big issue in that situztion to me.

4, May T turn to this police officer. I shall not mention his .
name, although it has already been given; when I refer to him I shall
refer to him simply as "the police officer". What information did

you communicate to this police officer?

) I told him what I knew about MeGrath's history, I mentioned
Witness B, I told him about the letters, and I told him about the

steps I had already takenh.

Q L thin eiege had you spoken to Misy Johnston?

A No. -

A When you say '‘the steps"you hed taken, - do you mean the other
people to whom you had made complaint?

A Yes.

Q You told him about McGrath's history, about the letters, about the
steps you had taken; did you tell him shout this peychiatric element??

A o, because as far as I reecall, T was not in possesgion of that

informgation at that time.

a Did you go %o see this officer on an official basis or an informal
hasie? Did you go Lo his office, or to the police station, or what??
A No, he came to my home.

3 Do you know vhy he came to your home?

A No, he just -—-

o Did he tell you why it was that he suddenly landed up at your
house?

A Hot really. We had to discuss it privately somevhere, and I

suppose he thought, 2t my homa.
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) Had you contacted him to ask him t0 come and see you, or what?
A T had not contacted him, but T think it was actually -

Mr and Mrs Fleming's son-in-law who made the arrangement for him

to telephone me, and make the arrangement for us to meed.

8] Did he telephone you and make an arrangement fo meet you?

.} He telephoned and I think he ssid he was in that direction,
could he call and have a talk with me about thie, and T telked to
him outside in the car, bhecauge I did not want my mother involved.

Q How long would you have spent in speaking to him?

A Possibly three-quarters of an houn.

Q Dié he sppear to you to he genuinely interested in what you
were telling him?

A Yes, he made notes of names, thal kind of thing,

4} Did he tell you what he was going to do?

A He sz2id -= I can remember he gsaid —-- "You have done all you
can do, now leave it in my hands'; the very distinct words that he
gaid were, "I'11 have a wateh put on MeGrath'!s home and Kincora
Boys! Home end see if there is any traffic between the two places",
but he maid, "You understand that this may take a long time to

get any sort of evidence and we do need to have something very
concrete to6 go on, this is a very serious business, a very serious
charge".

/o He told you....
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Q@ He told you that he was going to have a watch put on McGrath's home
and on Kincora home? .
A Yes. ’
Q Without going into the details, this was a police officer of very
senior rank, was it?
A Superintendent.
Q Therefore you gathered that he was going te have other police officers
organise some kind of surveillance?
A Yes.
Q Was he from a local station?
A I honestly do not know what station he was from. Y think I did hear

later he was connected in some way with Mountpottinger but I was not sure
about that. I thought Strandtown was the local station.

Q Did he say he was going to do anything else?

A No, those were the ,,. That was the gist of it,

Q But you had made it clear to him (1)} that these allegations involved
Mr McGrath?

A Yes.

And you made it clear to him (2} that McGrath was employed at Kincora
Boys'! Home? :

A Yes.

Q And (3) that McGrath was currently emplcoyed in Kincora Boys' Home?

A Yes.

Q@ And that is why he decided, that is why he said to you, you understood
him to say to you: "I will do something about surveilling the Kincora Boys'

Home now"? When you left him did you understand then that he was going
to put in motion, within a relatively short time, observations on Kincora
Home?

A Yes, that was my understanding.
Q Did you ever see him again after that?
A No. I met him once at a meeting some years after, after the whole

thing became public, but he did not come back to me. He said that if he
could find out anything he would get back to me, and he did not come back

to me, but I did speak to him on one occasion justat a meeting I was speaking
at and he was in the congregation.

Q Did you speak to him about this?

A The matter was mentioned.

Q What was said?

A I do not know if he ... He did say something about that he felt

that the police officers who investigated his part had not fully appreciated
what he had tried to do. That was the general sort of impression.

Q Did he indicate to you that he had set police officers to investigate
this?

A He was on the point of ...

THE CHATRMAN: Vas he retired by then?
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¢, That you didn't identify the children's home at which he worked, isn't
that right?
4 No, L don't believe that is correct, becausc.....

@  You didn't show.....sorry?

A Anyone I spoke to I always named the home, the name of the home may not
have registered but I certainly was in possession of that infoxmation, I don'i
see why I wouldn't have.......

R I understand that, I'm not quibbling about that, but vhat Miss Johuston
will say is that she doesn't recall the howe being mentioned, but I am really
indicating the lack of detail that you furnished to her ~ you didn't show her
the lettexrs? :

A But did she not say that I didn't actually specify the name but she did
mention that he had worked in a boys! homa?

@ Oh yes, yes, but I am just talking about the lack of detail that you
supplied, you didn't show her auny copy lelters, is that right?
A That's n»ight, yes.

Q@ Ané you didn't allege specifically that MeGrath was abusing any of the
children who were in the home at which he was currently employed?

A Never to any of the people I talked to could Ilmve specified that because
I didnt%t know, I just suspected.

Q@  You have given evidence about two conversations that took place eight years
ago, isn't that right?
A That's right, yes.

@ And these conversations ook place in the midst of many, meny conversations
you had with the other seven people I have referred to7
A Yes.

@ Is it not fair for me to suggest to you that your capacity to recall
precisely what was discussed or vhat wasn't discussed at these conversations
may not be accurate?

A If you are referring to specific comments made by IMiss Johnston I would say
that out of the conversation those were the things that registered with me
because they seemed to reflect an attitude within, perhaps, the social services
because the impression I got was that she had talked to someone in the social

gervices and thig was a general observation.

4 I just went 1o ask you ccsvoscossncs
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MR WEIR:  Yes, ¥ war present and I heard them. I am simply asking you
whether or not —- I am not gsking you to identify the part of Belfast --
the Kincora Boys! Home is situsted close to the home or homes of
Contact 17

A Yes.
0 Is it right that at that time you had no information that therc

B wag snything improper beingz done by MeGrath in the boys' home?

A That is correct.

8} Your concern wvas purely that a person of those proclivities a9
avidenced by the letter should bhe so employed?

A Yes, that was correct.

o ATter you had mentioned the matter, T think you now say,

C on two occasions —- fivrstly you mentioned what you discovered
initially, then you returned to bthe subject when you discovered that
MeGrath was to tzke an active part in the serviee?

A That ie right.
) Is the position that as a result of whatever Contact 1 did,
MeGrath then did not toke part in the service?
A No. HWeGrath did take part in the service.
D 5] He didg?
A He did.
A Was there o later service in which he did not take part?
A Not to my knowledge. In the only one that T complained about hw

did take part, because I was unable to atfend myself, I had a speaking
engagement out of town, and sent a friend to the service, and he
gefinitely took port. :

8 You vemained as a member of the church, and & thivk & eainried
church worker Tor a couple of years after that?
A Yes.
a Did jou return to the subject again on subsequent occasions?
A Yes,
F Q Can you say approximately how many?
A T tried %o calculate at one time. 1 think it was about wix or
seven times, becamuse I remember Witness 1 said that I only spoke once.
G Contact 17
A 1 sm sorxry, Contact 1 said that I only mentioned the subject
once, and I then tried to assese the number of times, and it worked
G out aboult geven times or so.
q what sort of response did you get as you continued to meniion
the matter? “hat wes the reacltion?
A I got the impression that I was -~ you know, I was being --
I do not know the right word to use -- you know, that I was sort of
being strung aleng, that I wae being promised something would he done
and it wae not being done.
H o Whst sort of fhings were you being promised?

A Well, That "I'11 talk to you'. 1 had suggested other peonle who .
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PHE CHATRNAN: He was at tea, you told us yesterday, was thatl nol
dght? "L ,
A Yen. tnd she came back with a message from her father that

he was at his meal and would telephone me back, which he did not do.

MR WEIR: 1id you have an subsequent contact with him about it?
A Ho.

8] Did he ever get in touch with you again?

A No.

Q You seid yesterday that you gathered Contact 4 might have spoken
to the Bastern Board. VWhere did you gather that from?

A From press statements that he made.

] But not from anything that he said to you?

A No, it wam not from thet. Somevhere I heard, or read, that

following his conversation with me he had mnde an approach to the
relevant auntherities. That is why ~-

THE CHATRMAN: That was from the newspapers?
4 Yes. Also, I think he said st one time he had suggested a
joint approach with Contact 1.

M WELR: But as far as you know of your own knowledge, you knasof
nothing that he d4did?

A No.

Q And you never hesrd from him again?

A No.

Q Please understand, I am not at all anxious to appear to he

critical of you, because I think you have done more than 2 loi of
people, if I may say so, with regard to this matter, but may 1 ask
you why you never got in touch with the Health Board yourgelf?

b Well

0 You ‘must have asked youmself that question often?

A Yes, T am afraid T have. The original reason was, which I
think I did refer %o, that my concern was that it should be dealt
with first of 211 by a Christian with a moral conscience. 1 had

no up-to-date information on McGrath, I had no knowledge that he
was actually involved in any activities in Kincora. I felt that

it needed someone with avthority, with influence, to investigate
the matter. Another reason was that T knev that Witness B had
made anonymous approach to the Board snd hed acquainted them with
facts, T nlso knew that Witness A at some stage in the proceedings
had some kind of contact within the social services, because
Witness B was able $0 tell me when I suggested going to the head

of Kincora, "You need'nt bother, hefs one ftoo". Then at a later
date he said, "You know, it seems now there is three of thom.'" I
must say T considered it rather move then cojincidence that three
neople out of three were employed in e home the size of Xincora,
and T must say that it did occux to us, bacause we would ballk often
of how we could zo about this., L mean, T --

Q May T ask, who is "us"?

A YWitness T, e often talled abouf what further steps we could take.
T must say &hat I very often gnent sleepless nights trying o think of
gome other way to do if.
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Q I do'not want co interrupt, Miss Shaw, but could I just take some of
that, because there is a great deal of information in the answer you have just
given. You knew that Informant B had given ancnymous information?
A That is right.
Q And I think we heard earlier in the Inquiry about a social worker who
received an anonymous telephone call; I think that is probably the one. But,

of course, you would know, from your experience and knowledge of the way things
work, that really an anonymous telephone call is extremely difficult to evaluate,
or indeed investigate, do you not?

A Yes, I would accept that.

Q And also, so far as there being two or perhaps three people of this type
in the home, I am sure it must have occurred to you, and to Informant B, who
is an educated person - is that not so?

A Yes.

Q — that there are a great many echelons, if you like, above the head of a
children's home to whom one could have recourse? There are the people who are
employed at a senior level, and then of coursein a Health Board, as you would
know, there are the members of the Board who serve in a voluntary capacity?
Like a Council? One can go to a Councillor to complain that one's binman

is bashing one's bin; well, that is a rather factitious example, but you know

the sort of thing. Did it never occur to you to explore some of those higher
reaches, as it were, of the Board?
A Well, I will be quite frank with you. One of the reasons why we did not

was because, having heard these rumours about three members, we suspected

there might be someone further up either directing these men into the
situations or covering up for them. I mean, I must admit that I was suspicious
of a home employing three homosexuals out of three. :

Q I can understand that, but you surely did not think that all the voluntary
members of the Eastern Health Board were tarred with the same brush?
A I did not but ...

Q There are some ladies, for example, who are members.
A I did not but I did not know who was and I felt that it needed someone with
stronger influence outside.

Q Could I suggest to you, Miss Shaw, one possible influence upon your
thinking? You have explained the Christian background and thinking which
motivated your own actions, and you have explained, I think, that the contacts
which you made were made from that standpoint or viewpoint, if you like; in
other words, they were people who you hoped or believed would be sympathetic to
your objectives and would not misunderstand the reason why you were raiging it?
Is that so?

A Yes.

Q Was the position, Miss Shaw, that really all you had to go on was what
Informant B had told you and the letters, which related to a time some distance
in the past, and you were anxious that the matter would be sensitively
investigated by someone from, as you put it, a Christian point of view,

firstly to ascertain if there were anything of substance in it, ongoing, and
then, if necessary, to take action? In other words, you did not want to rush
in, cause a lot of upset and distress if it subsequently turned out that

this was something which was buriéd in the past and which was no longer, if
you like, operating, as a factor in this man's life? Is that the position?

A No. I did not feel William McGrath should be employed where he was
employed, with his history, and whether he was even actively involved or not, I
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that he could have had any degree of confidence that this information

would not have leaked and we do not find it possible to eriticise him fg

not taking thls course of action.

4,126 In our judgement it would have been appropriate for Mr Gilliland to have
informed the Chairmen of the Personal Social Services Committee and of ¢
Board proper on a confidential basis, because they certainly fell within

the category of persons with a "need to know", notwithstanding the

unresclved nature of the allegations. The same applies to the Departmen

of Health and Soclal Services, in view of 1ts overall responsibility and

accountability for the Personal Social Services. In making these

findings, we do not suggest that either the respective Chalrmen or the
Department were 1n a position to take action over and above what we have
suggested was open to the Board's officers, merely that they were entitfed

to know about a serious matter for which they might ultimately be called

to account.

4.127 Finglly there 1s the question of whether the Meharg/Cullen investigation
should have been dealt with through the Board's formal complaints
procedures (see paragraphs 2.41-2.45). We concluded that the information

conveyed to Messrs Gilliland and Bunting did not constitute a complaint

within the terms of those procedures, and that the handling of the

informati i i
on was 4 matter within the discretion of the Board's management

4.128 For the avoidance of doubt we would like to deal with a matter which arose

in the context of the Meharg/Cullen investigation. It was established
that D/Con Cullen did not at any time receive or transmit any allegation
that Mr McGrath was engaging in homosexual activity with residents of
Kincora. D/Con Cullen's evidence and our examination of his papers also .
established that there was no suggestion that the "prominent people” who
were involved in his investigation of Mr McGrath were connected in any wa?

with Kincora or its residents. The term was loosely coined by

D/Con Cullen and did not, in our view, convey an accurate description of

those named.

The evidence of Miss Valerie Shaw

4,129 Miss Valerie Shaw, who had no connection with the Social Services, came

into contact with Informant B in or around late 1973. She subsequently

142
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KIN-75276

made efforts to expose Mr McGrath as a homosexual by bringing

Informant B's allegations against Mr McGrath to the notice of a large
number of acquaintances and others to whom she was introduced through her
religlous activities. 1In 1980 Miss Shaw made a statement to the pollce

listing her contacts. We established that only two of these proved

material to this Inquiry. The police statements and public prenouncements
of Miss Shaw's other contacts and certain of our own enquiries made 1t
clear that they did not bring the concerns of Miss Shaw or Informant B to
the attention of the authorities relevant to this Inquiry. We refer to
these contacts only where it 1s necessary to our narrative of events.
Some of Miss Shaw's activitiles received widespread publicity in 1982 and
afterwards. We are aware that her detailed version of events was publicly
contradicted in part by at least one of her contacts, the

Reverend Doctor Ian Palsley, MP, MEP. We mention this in order to put it

on record that it 1s common ground that nothing relevant to this Inquiry

arose from Miss Shaw's dealings with Dr Paisley.

At this point it is also appropriate to deal with another of Miss Shaw's
contacts who was mentloned in evidence in terums which caused us to make
enquiries as to his possible relevance to this Inquiry. In about May 1974
Superintendent John Graham (now retired) was put in touch with Miss Shaw
and was told that Mr McGrath was allegedly a homosexual and that he worked
in Kincora. Superintendent Graham's April 1982 Terry Inquiry statement
jndicated that he went to Mountpottinger police station and reported
verbally to a member of the CID, but he could not recall which member.
The RUC and Terry Inquiry investigators had been unable to identify the
alleged contact and there was, therefore, no evidence that the matter had
subsequently come to the attention of the Social Services. 1In the course
of her evidence, however, Miss Shaw intimated that Superintendent Graham
might not have been entirely satisfled with the efforts made to identify
his 1974 contact. We wrote to Superintendent Graham listing the six
police officers who had been {nterviewed with negative result in relation
to his 1982 statement and seeking any possible additional names.
Superintendent Graham replied that to suggest further names would be
beyond his memory and that he would rather be sure than uncertain about
naning officers. He also said that, while he was disappointed that police
enquiries had not revealed the identity of the officer to whom he spoke,

he was never in a position to criticise police investigations into the
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Address : Custle Buildings

Stormont

BELFAST

BT4 3RA

Telephone: (0232) 63939 /(? February 1985

Mr J Graham

C/ RUC Headquarters
Brooklyn

Knock

BELFAST

Dear Sir

EVIDENCE OF VALERIE SHAY

1.

In the course of her oral testimony to the Cemmitee of Inquiry, Miss Shaw
stated (at Page 73 of the transcript of day 37 - copy enclosed) that you
were unhappy with the RUC investigation, insofar as it related to your
activities fellowing your conversation with her in 1974.

2. VWhen you were interviewed by Supt Harrison as part of the Terry Investigation,
you produced the following list of Police Officers with whom you might have
spoken after the conversation with Miss Shaw:-

(i) Det Insp G Hamilton
(ii) Det Sgt R Crockett
(iii) D=zt Insp J McVeigh
(iv) Det Sgt W Johnston

(v) Det Sgt Fitzsimmons,

3. The Committee wishes to ascertain whether or not this list is exhaustive of
all personnel with whom you might have spoken. If there are any additional
names, could you please let me have them as soon as possible. For your.
information, the Committee is aware that Det Insp Carlisle, whom Supt Harrison
had interviewed before he saw you, is an additional possible contact.

An early reply would be greatly appreciated.
Falthfully
w | \/\,\A
’ s QUINN

etary to the Inguiry

Appointed by the Department of Health and Social Services for Northern Ireland in pursuance of powers canferred on it by

Articie 54 of and Schedule 8 to the Health and Personal Social Servicea (Northern Ireland) Order 1972,

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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C./R.U.C. Headguarters
Brooklyn

Knock

BELFAST

5 March, 1985

Committee of Enquiry into Children's
Homes and Hostels

Mr. S. Quinn, é?\
Castle Building d}
Stormont I

Belfast

BT4 3RA

Dear Sir,

Reference your letter CNN 118/85 dated 19th February, 1985 in which it is stated
that 1 produced to Supt. Harrison a list of Police Officers with whom I might
‘have spoken, I respectfully point out that this is not strictly accurate.

So far as my recollection is concerned I believe that the list was compiled
through suggestion that named officers were attached to Mountpottinger Station

at the time I passed on the information I had received.

To suggest further names would be beyond my memory and I would rather be positive
of being correct than to feel uncertain about naming officers.

1 would further point out that I was never in a position to criticise police
investigations into the matter. However, I did feel dissappointed that subsequent
enquiry did not reveal the officer with whom 1 spoke.

This confirms telephonic communication with Mr, Mercier on Tuesday 5th March, 1985.

Yours faithfully,

ol Ty Kralone.

John M. Graham

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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220. We found GRAHAM nervous, unconvincing, and difficult
to imagine as a person holding the rank of Detective Superintendent

in the Royal Ulster Constabulary only a few years earlier.

221. When considering whether GRAHAM is being truthful, it

has to be remembered that if heﬁhad reason not to tell the truth

the easiast course would have been for him to deny that SHAW

had spoken to him about McGRATH and Kincora. When she passed this
information to him they were alone together in his motor‘car, with

no chance of being overheard. It is possible that after listening

to Miss SHAW he either decided to disregard the matter as little

more than gossip, or he may have simply failed to pass the information
on. He was in his last month of police service when he spoke to

Miss SHAW.

222. Another option is that he did pass the information on to
Mountpotfinger CID and for some reason is refusing to name the perscn

or persons concerned.

223. Neither Superintendent FLENLEY nor I have discovered any
evidence to link this officer in any way with any of the Kincora
staff or boys, or any other offender or victim uncovered by the
Foyal Ulster Constabulary's Kincora investigations. It appearsv
certain that ex Detective Superintendent GRAHAM's unsatisfactory
perforuance will provide headline material if this aspect of the
enquiry is examined in public. ‘It seems probable that Mr GRAHAM's
credibility will be in doubt and this will be reflected inevitably,

it is feared, on the Royal Ulster Constabulary. His evidence may
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«  28th September 1971 — There is an entry, believed to have been marked
as complete, in the Town Solicitor's Diary (Mr YOUNG) re: ‘phoning Mr
MEHARG on telephone number 650301’. Two previous attempts to contact
ACC MEHARG are also listed in the diary for earlier in that month.
MEHARG states he may have received a call from Mr YOUNG, but denies
it was about Kincora. MEHARG confirmed that he knew YOUNG both
professionally and personally. There are no other entries in the 1971 diary

indicating further attempts to contact Mr MEHARG.

Valerie SHAW and D/Superintendent GRAHAM

Returning to RUC knowledge of Kincora, there is evidence to suggest further
reporting to a Police Officer in 1974. Circa June 1974 Valerie SHAW contacts
D/Superintendent John GRAHAM, Head of Belfast CID, who was at that time

rapidly approaching retirement.

A personal profile has been prepared of SHAW and is exhibited as GC7.

In late September 1973 Valerie SHAW had been informed by a friend, Emma
GREENWOOD, that she (GREENWOOD) had heard from a man called James
MCCORMICK that an individual in Orange Order/Christian circles was using his

position to “corrupt or attempt to corrupt young men and boys into homosexual

practices” (see GCB6).

In October 1973 SHAW met MCCORMICK and between then and June 1974

she attempted to have the matter resolved within Church circles. SHAW stated

24|Page
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that she raised the matters with the Revd lan PAISLEY. PAISLEY was
interviewed by the RUC during the 1980 enquiry and again during the TERRY
review. It was PAISLEY’s version that he had no reason to connect any of the
allegations, brought to him by SHAW, to Kincora and rather saw the matter as
relating to homosexuality. Although homosexuality was illegal he did not report

this to the RUC.

However when this approach to PAISLEY did not bear fruit, SHAW contacted
D/Superintendent John GRAHAM, Head of Belfast CID, with whom she shared

a mutual acquaintance.

GRAHAM stated that he had passed the information received from SHAW on to
a CID officer(s) at Mountpottinger. No record has been found of any report

being made or recorded.

It would seem reasonable to conclude that a senior and experienced detective
officer should have made a record of such information, to whom it was passed
and that he would subsequently have satisfied himself that appropriate action
had been taken. In her evidence to HUGHES, SHAW describéd GRAHAM as
making notes during their 45 minute meeting. Recording this complaint and
investigating it, may well have built upon, or alternatively supported, the other
disparafe allegations known to the RUC by June 1974. It is however
appropriate to observe that it was Roy GARLAND who made the 1973
anonymous Robophone call, and who was also CULLEN and SHAW's source

of information (see Exhibit GC5) in 1973/1974.

25| FPage
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These observations echo, it must be acknowledged, comments made within the

TERRY report.

Richard KERR

76.

77.

78.

79.

80.

In October 1977 a Kincora resident, Richard KERR was arrested in relation to a

series of burglaries.

A Personal Profile has been prepared of KERR and is marked as GC8.

During his detention at Strandtown Police Station KERR asked the
Investigating Officer, D/Constable SCULLY, if MAINS would be attending the
station. SCULLY had previous knowledge and suspicions of MAINS,
particularly in relation to his homosexuality. A subsequent court appearance
and comment by KERR to “tell all” if MAINS did not appear, gave rise to further

suspicions about MAINS and his relationship with KERR in SCULLY’S mind.

SCULLY raised his concerns with Social Workers involved with KERR and
Kincora. Several meetings then followed between D/Constable SCULLY,
Sergeant SILLERY (the Juvenile Liaison Officer in ‘E’ District) and a number of

Social Workers.

No criminal investigation appears to have been commenced, which is
understandable given the absence of a criminal complaint. Instead, it appears
that at this stage the RUC were passing their concerns to Social Care. There is

no record of any mention to SCULLY or SILLERY of the existence or contents

26| Page
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e D/Con CULLEN failed to show any personal proactivity in his dealings with Roy
GARLAND. Further when provided with clear investigative opportunities,
CULLEN failed to carry out basic enquiries (i.e. interviewing Kincora residents for
whom he had been provided details by EHSSB).

e In February 1976 CULLEN was made aware by EHSSB that Joseph MAINS was
suspected of abusing boys in his care. CULLEN states that he briefed MEHARG
on receipt of this information. Therefore CULLEN, and by his evidence,
MEHARG (and given his seniority, therefore the RUC) knew that two suspected
child abusers were working in Kincora and failed to take action.

e Whilst the actions of CULLEN and MEHARG clearly did not amount to a
thorough investigation, the fact remains that had such an investigation occurred

between 1974-76, any outcome would be speculative.

Detective Superintendent John GRAHAM- June 1974

161. D/Supt. John GRAHAM's failure to respond to the allegations brought
to him by Valerie SHAW in June 1974 amount to a significant personal
failing and neglect of duty. SHAW had relayed to GRAHAM the allegations
she had been made aware of by Roy GARLAND which included the abuse of

boys (albeit not in Kincora).

162. An officer as experienced as GRAHAM and noting his rank and role (as
Head of Belfast CID) inexplicably failed to do anything with the information he
had obtained directly from SHAW and amounts to a systemic failure for the

following reasons:

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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e D/Supt GRAHAM, by virtue of his seniority and role within the RUC failed to
grasp the strategic significance of the information provided to him by Valerie
SHAW.

e GRAHAM, as the then Head of Belfast CID, failed to appoint an appropriately
skilled officer to investigate the allegations of homosexuality, paramilitary
involvement and child abuse.

e GRAHAM failed to keep any record of his meeting with SHAW and subsequent

actions.

163. Although GRAHAM never denied having received the information from
SHAW in 1974, his statements to the RUC and Sussex police highlight

inconsistencies in GRAHAM's account of what he did with the information.

164. It is worthy of comment to reflect on the findings of the TERRY Review
in relation to GRAHAM. The Sussex detectives who interviewed GRAHAM
found him to be ‘nervous’ and ‘unconvincing’ and someone who they could
not imagine having held the rank of Detective Superintendent in the RUC ‘only

a few years earlier’.

165. | concur with Sussex D/Superintendent HARRISON in his summation

of his interviews with GRAHAM:

“It appears certain that ex-Detective Superintendent GRAHAM’s

unsatisfactory performance will provide headline material if this aspect of
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the enquiry is examined in public. It seems probable that Mr GRAHAM'’s
credibility will be in doubt and this will be reflected inevitably, it is feared,

on the Royal Ulster Constabulary”.

Failures of the system

e The lack of a joined up approach and two-way information sharing between
Welfare Authorities and RUC, prevented an effective, joint response to abuse in

Kincora.

e There was no central information system within the RUC to record allegations,
concerns or information, which was available to all police officers responding to

allegations.

e While the abuse in Kincora was taking place in Kincora, the RUC did not have
any specialist trained child abuse investigators, as per all other police forces in

the UK at the time.

Points of Note

166. This research has highlighted an error at paragraph 145 of my
statement of the 20 May 2016. In this statement it is said that the first
occasion the RUC noted MCGRATH to be homosexual was in April 1973, ‘in
a document believed to have originated from the Military’ (document is dated

18/4/1973).
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~ OCD 10 - Kincora Box 18

PSNI Docs - annotation
added by the HIA Inquiry

3 MY concn.usnons

B 501, " o It ls of. particular sugnlﬁcance to state under thls

headlng that the Dlrector of Public Prosecutions havmg recelved

and given what | can only descrlbe as.very careful conslderatlon

" of all of the reports which concluded the enqulrles by your R.U. C

team, the contents of which we were aware, has declded that no

further action should be taken agamst any persons for crlmmal

offences.

51. . My conclusions after the fullest possible inVestigation
are :- | '
al There is absolutely no ewdence that resndents of

. any chi Idren s home were involved: manythlng remotely '

‘resembling homosexual "rlngs" as asserted by the medla "

or the latter's contentlons that this so called ring involved
Police ofﬁcers civil servants military personnel, Justlces

of the Peace or legal people.

bl There was no cover up or concealment of evndence or

) vdisclpllnary bréaches by the R.U.C. personnel There was

some degree of lack of awareness over lnformatlon Iintelligence

but this ‘was at a time of intense terrorist actwnty which

: placed an excesslve stram on Pollce resources and undoubtedly

dlctated priorities. There was, therefore at thls tlme an

. understandable inaibility to recogmse that extremely vague’

:nformat:on whlch arose in I97ll, if probed thoroughly, may

“well have revealed that whlch was finally dlscovered in your _
1980 investlgatlons. " In 1976 there was some other informatlon ,

‘which was not '_thoroughly recogmsed as re_latlng to,tha_t )

19,
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a member of the Eastern Health & SoC|aI Services Board in

-

which came to hand in |97ll.' In no- way, however, by any stretch of

' maglnation was this a questlon of a cover up, only, | repeat a lack of

awareness of mterpretation and récognition. Any later critica had the

benefit of what never exists at the time, namely, hlndslght ln fact, it
was DISuperlntendent CASKEY's excellent work which ultimately focussed
attentlon upon this !

cl No complaint was ever received by the Police frorn any vnctlm at

‘Kincora or other boys' homes of homosexual abuse by the staff untnl your I980

enquiry team was launched. in the absence of such complalnts there are
constraints and limits to the action which can be taken by the Pollce on the
basis of unsubstantiated rumour or allegatlons even where they emanate from
well-motivated and genuine people. That belng said there were several
occaslons when, through madequacy or inefficiency, insuffi cient cogmzance W
was taken by supervusory officers of the lmpllcatlons of mformat:on, whlch

unsupported and lacking crediblhty from its original. source should neverthe—

less- have attracted greater interest and a more posntwe response | do hot ;'-

" consider, however, despite those lapses of professiona'lisrn, t_hat an earlier

investigation would reasonably have been prompted on the basis of the

information available to those officers.‘

d] Your team's mvestlgation in 1980 and mdeed thenr continuing
activities endeavoured but could not establish the exlstence of any para— -

mtlltary orgamsatlon connected with the homosexual mlsconduct in any

boys' home or of any attempts to recruit persons to a para military

orgamsatlon through residents in a boys' hostel. My team's
enquiries also covered this ground fully and we can conflrm the
conclusions of your team that no. such vnable para-mlhtary organlsatuon

in fact exists beyond an idealogical concept of a few meffectuai

'indlwduals with hopes and aspirations whlch never materlahsed or reached""

the stage of criminal actlvity. However, we traced evidence that

elfast was put off from exercising properly his supervnsory role

because it was beheved that one of the Kincora Hostel staff

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 KI N'1 075 5

' : STATEMENT OF WITNESS

JaMps PRICE CULLEN

OVER 21

AGE gF wITNESS [if aver 271 enter “over 2T7]. e oo v o s

QCCUPATION OF WITHESS D“‘H‘C’ONSTA‘ELE ¢ ramn e NS e e 4 e gen

. ANDHESS o o .

DRUGS SUAD Hy, RUC STATION, DONEGALL PASH, BELFAST

| declare that this statement cansisting of 4 pages, sach signed by me is true
TO BE COAMPLETED to the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if 1t s
WHEN THE tendered i evidence at a preliminary engquiry or at the trial of any person, | shall
EE:;EN:JE;:T::S be liable to prosecution if | have wilfully stated in 1t anything which | know to b
faize or do not believe to be true

Dated this B} day of ATRIL 19 g0

SJ'GNATUHE af MEME by w\‘?on? SIGHATURE of WFTNESS
siFmment  was r!mcbd- ar  recEiverd

o
d4§%ié?¢£4:£v {}w . C:::;iﬂiﬁhﬂq );)ééaﬁﬁﬁkihf

I am a D/Canstable of the Royal Ulster Constabulary attached to the

CLD Drugs Secticon, Yonegall Pass, Belfast. About Wovember 1973 I was 1in
conversation with Mr JTim MeCormick at his home at Carryduff. Cur )
conversation wes zbout matters relative 4o the cccult, During our disccourse
Mr Melormick related an incident about a friend who had somsz time previcus,
allegedly been sexually avused and influenced by a man who Mr MeCormicxk dia
not wish to name at that time. He did say, however, that the man was a
lay-preacher who used his connsctions with his meetings to contact and
intluence youneg teenage hoys., On the 3 December 1973 L went to

Eencon Metropolitan Police Training Ceantre, Landon, on a CID Course,
returning on the 9 Febraary 1674, Wnen I returned I theought about my
conversaticn with Mr MeCormick and gave it careful consideration. I
contacted him again and by azpoiatment on the 1 Kareh 1974 T Constable Luff
{now DFSergeant Duff) and T saw Mr Mclormiek zgain at his home. The
Injured Party (who will be referred to as the informant throughout the
statement) was wreszent. 1 spoke to the i1nformant from lO.00 am te 1,15 om
when he alleged that a mam, now xKnown to @e ap willliam McGrath,

125 Upper Newsownards Road, Belfast, had sexually interfered with him as

a teenager. That the associzticn wes culfivated through religisus meetings

and osrgenisations which my informant attended. Iater ag che frisndship ere

BENATURE af WITNCES

Farm 3B/36. . o4~ \ L

- - .
4 [ ﬂgig Moy Teow v .

261
PSNI Docs - annotation added by the HIA Inq@FFlClAL_SENS |T|VE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 KI N'1 075 6
. STATEMENT CONTINUATION PAGE
STATEMENT OF: JAKES PRICK CULLEN CORNTINUATION PAGE MO: 2.

my informant said he was invited to Mr He3rath's home where religion was
discussed. At first my informant said that the sincerity of his beliefs
were discussed and them McGrath would talk of an 'emoticmal block' which
he said my informant suffered from., Later he sa3id, MeGrath touched his
privates and he objected but KeGrath peinted ocut to him that he was too
tense and keyed-up. Molrath he ssid, '"Jermed this as an emoticpal block',
My informant stated that he was prepared to assist the Police and supply
all the information he could about MeGrath and his associates. He
objected to having another Police Officer present during hig copversaticn,
He made it clear that ne did not want to be imvolved in any Court
proceedings because he had broken sll comnections with McGrath, and was
concerned about his family's welfare znd his future. My informant said
that he gave up his studies, Then in 1964 he rurchased a small business
in which Mclirath became an egual partner by promising to pay half the
purchase Trice. Mclrath, he said, did not pay his snare and borrowed
money to the amount of £2,000 when the business prospered. e siated that
the money was T814 to hio in 1972 when he took Court proceedings-to recove
the deht frem Melrath. My informant told me that he had again resumed his
studies at Gueens University Belfast. On the 2 March 197% I nad an
appcintment with Mr Meharg, ACC Crime Branch, and made him aware of the
information which I had recexved, Mr Meharg instructed me to further my
ennuiries and report to him azain, - From time to time I submitted in
writing genera®l irnformation about associates ane background facts abeut
McGrath's political, religious and business activities tut failed to
chtain anything of a concrete nature by which procesdings cculd he
instituted., Copies of corresponcence from Wiliiam MeGrath to =y informant
white at College were also submitted, Mr Meharg refturned all the papsars

~ to me,when no evidence of an up-to-date nature was fertheoning, to contirue
the investigation, In January 1676 I was again contacted by my informant
who told me that he had reason to bheliewe that #illiam Mgirath was working
iz the ¥ineors Joys' Home at liosth HRoad, Belfast. He zaid, that ke though

that a William Magowan, an employee of the Beifast Corpcratisn aelfare

Form J8/36[a]

f21 wlf I L
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STATEMENT  CONTINUATION  PAGE

=4 I
STATEMENT OF. JAKES FRICE CULLIN COMTINUATION PAGE MO -

Department,_l?oad., Newtownehbey, was instrumental in
getting McGrath the job at Xincera. Cn the 21 January 1976 I contacted
Mr Mehsrg, ACC Crime Branch, and teld him cof the new developments in my
enquiries. I travelled to Zristel on Police engniries about other matliers
and on my retorn I had a further appeintment with Mr Neharg on the

2k Januery 1976, On instructions from Mr Meharg 1 proceeded with my
enquiries end contacted Mr Bunting of the Eastern Health and Social

Cn the 19 February 1975 I spoke to

Mr Bunting at his office and told him that I was meking enguiries about

Services, University Street, Belfast.

William MeGrath who I helieved was employed at the Kincura Eoys' Home.
This was confirmed and then I had & conversation about the Superintendent
of the Home, Mr . Mains. Mr Bupting confirmed that an allegation had been
made by one of the boys at a Summer Camp against Mr Jaseph . Mains, This
allegation had been investigated but no action was deemed necessary and
Mr

the matter was dropoed. Bunting agreed to enguire if I could have &

copy of the file and =z list Gn

the 15 March 1976 a copy of

of the boys who were at the Summer Camp.
the file and a list of nemes of the hoys
attenning the Summer Camp were supplied. I forwarded the file to Mr Mehas
but did not spesk to him again about tne facts which my enguiries had
weyealed, On the 21 Harch 1976 ss a result of an injury on duty 1
commenced Siek Leave not resuming again until the 1% April 1976, [uring
my enquiry at the Zastern Health and Socilal Jervices Department thers was
no evidence that Williem Mclirath had been

All

involved in any irregular
babaviour at the Kincora Boys' Home. *he in-elligenece reiated to
pvents which were not current information and did not relate te any
dipect allegations of any irregularities at the Kineora 3eys' Home, other
thar what hed already been investigated. I did not have any contact with
my infor=ant after that and I received po further instructions from

Mr Heharg in relation to my enguiries. Pecause 1o further information was

forthoosing I dld pot purste my enguiriec.
received a telephone call from Mr Bunting,
Services lepariment, requesting to see me.

office and was shewn a newspapsr repart in

Farm 38 36(r]

RID 7

SIGNATURE af STATEWENT MaxlFR:
-

ol

On the 24 January 1580 T
Fastern Henlth and Sceial
I spoke to Mr Bunting &= his

the Irigh Indepenuent relaling
s -
ﬂé’w,)l_r’:l:t_f’;dféﬁu_ )

<
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. STATEMENT CONTINUATION  PAGE
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to an allegation by Mr Gerry Fitt, MP, of a sex rackef at a Childrea's
Home, The newspaper article referred to files currently existing in

2 Police Stations, ie Strandtown and Sonegall Pass. HMr aunting and

Mr 3i1lilend who was present talxed about the enquiries which I had made
from tnem in 1976. After this meezing I reported the Zacts to

Mr Desmond Browne, Grime Eranch, and later produced the information which
I had relating to William MeSGrath. ©On the 25 January 1980 I again spoke
to Mr Dunting and reguested a further capy of the file relating to

Mr Josegh Mains which I handed over teo Chief Inspectur Caskey on the

29 January 1980. After my meeting on the 15 March 1976 at the

Eastern Health and Social Services Depariment, Mr Bunting and

Mr Gilliland agreec to increase the supervisiorn at the Kincora Boys' Hone,

—_— e —a

y i
r—ﬂ‘“ém.-:..r Pl il

CIGMATLRE of STATELCNT WMALER 71

:
S
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STATEMENT oOF WITMNESS

0 BE COMPLETED
WHEN THE

FTATEMENT HAS

BEE™ WRITTEN

Form 3Bf36
{Praint
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STATEMENT OF: g AMES TITCE CULLEW

AQE OF WITNESS [if over 21 enter “over 4 | OVER 21 YTaRS

DCCUPATION OF wWITMESS, DETEOTIVE CONSTADLE

aopress  DRGGS SQUAD, HQ RUC STATION, LOSECALL PASS. BALEAAT

1 declare that this statement cOnsisUNg of 2  pages. each signed by me is true to the

pest of my knowledge and hetiet and 1 make 1t knowing that, if it is tendered in evidence
“at a preliminary enquiry or at the tnal of any perscn, 1shall be liabie to prosecution if

1 have wiliully stated in it anything which [ know 1o be false or do not helieve to be (rue.

Pated this 19 day of June 13
Sgd DB Elliott D/Sergzant 5ed James P Cullen
SIGNATURE of MEMBER By whom SIGNATURE of WITVESS

statemeni was recorded o recerved.

I wish to refer to a statement prepared by me and hoanied to D/Sergesnt BEllioct
on 30 April 1680, On reflection I pow realise that I wes aware as & result
of the original peetings with my inforaans that McGrath was ezployed at the
Kipcors Boys' dome end that the Superintendert of that hoze Was Jogeph Mairs.
No allegation of misconduct at the home was made at that stage. Wwhen ©y
informant conzacted me npgain 1o 1976 - (Jenuary) it wes to advise that ha

was concerned that MeGrath was still empleyed a% Kineora. as a result of
this meetinz and on instructions froo ¥r Meharg I contacted Mr 3unting
regarding HcGrath, Mains and XincoTa. Cn 45 Yarch 1676 T was given a phote
copy of an internal investigaticn repert which referret *to Joseph Mains. The
report inecluded a copy lecter signed by Joseph Mains giving an explanation
witn regard to an allegation. I posted this iile through tine insernal
police postal system to Mr ¥enarg. 1 had no contact with ! Meharg or this

metzer since passing this docuzent o him. The file was_no=_returned to &=,

—_—— _

wnep I submizted the file a 1ist of bo¥s rames who attended the summer ce~n
was attached to she file. I did mot interview any of these Woys or anjona
from Kincora 3oys' Hostel. Enquiries made by me throughous were to estmolisn
intelligence in relation te Yeirazh. In my previous statement 1 refer to

documents I received from ¥r lenarg. These are the decuzenss I handez Lo

- D/Sergeant Ellioit on 7 February 1980 now exnibited DBE 1. A5 a resucs of

SIGNATURE of WITNVESS Sed James P Cullen . .o

; 624
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JROMANISM:is an age-old. threat i0 the fortunes and
liberties of mankind. Posing as a Church, it is in
fact not a body of theological doctrine or belief, but a
. huge and intricate system of government. It is an
empire ; it is an absolute monarchy, with its'College of
- Cardinals or Privy Counselors—a monarchy which
rules not only the -bodies and outward actions of its
subjects, but which rules the conscience by ‘means' of -
spiritual terrors, and ‘ensures the most abject obédience
by means of superstitious féelings. - s

This evil system has its agents in every land and
every nation; for every priest, every monk, every nun,
every member of a religious confraternity is an agent
of that Government. And every one of thess—the
whole body indeed of the Romanists—move as one
army in accordance with the orders from the Vatican.

Its action is in every state, setting nation to hamper
nation, and .exciting: one statesman against another;
breaking up, dividing, crumbling its enemies ; while its
own party is ‘always united, conspiring everywhere
towards one object, world-wide supremacy'

The first and only loyalty of 4 Romanist is to ths
Pope. A Romanist cannot understand lovalty in any
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other sphere of life or activity, Because of this a
Romanist cannot be trusted. The moral theology of
"his, teachers has perverted his mind, disloyalty is his
creed, treachery is a virtue, and priestly absolution is
held to wipe out the slightest taint of sin. A Romanist
is an Enemy Agent and ought in every case to be treated
with the suspicion which is his due.

Romanism is an evil system through and through
and does not possess within itself the ability to reform.
God will continue to reach down into its iniquitous
depths, and by.free unmerited Grace, lift its slaves to a
place in Christ where-they will enjoy the glorious liberty -
.of the children of God, but the system of Romanism
will never change, it will never move in the direction
of righteousness.

Issued by

~ Christian Fellowship and Irish Emancipation Crusade
17 WELLINGTON PARK, MALONE, BELFAST, 9 -
Northern Ireland.

We need YOUR help to maintain and extend this vital
work. All contributions gratefully acknowledged.
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We believe that in your heart of hearts you
want to be a Christian! There are thousands
like you,- who, just because they do not know
the way, drift on through the years, wasting
their lives, looking for a satisfaction they can
never find. It is our desire to make things so
clear that you will be able to become a
Christian tmmediately you finish reading  this
tract :

THREE THINGS ARE NECESSARY.

(1) God’s Call,
(2) Your Response.
(3) Acceptance of Responsibility,

God has called you time after time. Perhaps
you did not realisc that it was God calling.
Perhaps even now you can’t believe that
.God has called you; if so, think this over.
Many a time you thought you would like to
. be a Christian. Many a time you wished you

were a Christian. Many a time you promised -

yourself that one day you would be a
Christian. Many a time the thought of death
-brought fear with it. Many a time you have

KIN-114124

thought that you would like to be sure that
at the end of life you would enter Heaven.
Now these thoughts did not come from your-
self. That is impossible. These thoughts are

‘none other than the voice of God calling you

to Himself ! God has called you! How then
are you to respond ? Your response comes in
your answer to two questions. '

(1) Do you believe that Jesus Christ is the
Son- of God ? ‘

Your answer must be “yes” or “no.
Close 'your eyes just for a moment and as
yourself the question, “Do I believe that
Jésus Christ is the Son of God ?” .
(2) Do you believe that Jesus Christ, the So

of God, died for your sin ?

Again your answer must be “yes” or “no.”
Close your eyes again just for a moment and
ask yourself the question, “Do I believe that
Jesus Christ, the Son of God, died for my sin ?
If your. answer .is “yes” to these .two
questions then, strange as it may seem,
unbelievable though it may be, you are a
Christian! If your answer is “yes” then

3
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you afe ““born again,” you are “converted,” -
you arec “saved.”

" God has called, you have responded, but
you will never continue as a Christian unless .
you accept your responsibility.  From this !
moment onwards you must seek to put out
of your life all those things that would waste
your time and your talents, There are millions
in the world seeking Christ but cannot find
Him. This is your responsibility !

You must so order your life that others will
find Him through you. The moment you
cease to do this, you become carnally minded
the result of which will be death. Will you
just now bow your head and thank God for
saving you, and give Him your word that as
long as He gives you breath you will live
to bring others to Him.

This literature comes to you through the service of the
YOUNG PEQOPLE'S CHRISTIAN FELLOWSHIP
if you desire further literature or advice on spiritual or
moral problems you are invited to communicate with
our Headquarters: Faith House, Orpen Park, Finaghy :
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" thige fréland’s future i 'the
cery ‘tnig Irishman.  Ireland - is
ih, the ‘Tock from whence ‘we

ills and valleys regound:with fhe. voiges of mighty
#ieir who -have zone befors; calling us on, _c%taf‘f
: Jemging us to arise And set Ireland free’in-a liberty
» Breaierthan she ‘s “evér known., If we are to be

., -1 71ess than traitors to the heritdge that is ours, this
"+’. onething we must do. - Our hearty éan knéw no

Y

¥ from the things that spoHl her life.’
.. Weare convinced that if the life and soul of
~Ireland could be revived, there would open up
" before us a chapter mare, glorious than any in
". /ber glorious past: Laient in the soul of Ireland
- “there aiz. powers that ‘as’ yetr bave never been
. folly expressed. Powers of leadership which
... cowld 1ift- our people to & level of life such as
wwe have never ¥agwn.- Ireland could become
home of; ail that is good, all that is worth-
W AR Wy may el dut Ohe ide tale of a
" dneamer 1n Comparion with the situation as it
" really exists. Many years ago one of our poets
laspented “'the empty homes of her golden plains,”
- What would ha say now. faced with, the tens of

shores cagh year to find their homes in other
‘lands ¥ Qur cities. are stiained with sin ; our land
it dark with- the thréat of unemployment :
thousdnds of our le are discouraged ; mani
have lost the -will to five, and in an hour as dar

capturing the hearts of many.
. P mfl this state of’aﬂm{s remain with ug?
+an dur young men and' maidens not become
ipillacs, in our pational. life dnstead” of going off

to other lands ? Can the green fields. of lreland
nbt prodduce more than eénough for the needs of
it people ? Can ogr cities ot -bs cleagsed. so

Iy
a

nes oz the purpote 5 i1
) Buill. stwitiee’ of her naﬁonhotyd;‘

bewd, ", Tt -soil i sacred 1o us, . Jts.

-rest-save when we are striving to set Jreland free -

7 thousands of young Irishmen who leave our -

as this the Godless creed-.of ‘Communism is

i RV I . b,

el

Fm%gm an (yunded in the yeur. 184, .

LI

Wiy a5 .ﬁmm m Py ot doadlls
ﬁ_“ 3y Ll e oo -

that once again Virtwe shall walk. our sbrécts?

‘I Ireland is to have a futuie- we must find an

answer to ‘these questions ). .

Areland’s greatest need (is a revival of
national vigour! OQur peoplé have largely. lost
the ability to improve their lot in life, hence the

drift from the land, and the ever-increasiag desire |

to get away from the well proven paths of their
fathers.  AlL this, of coutse, is due to unsatisfied
hunger of the soul Our people have been seck-
ing bread and have been given a stone! As St
Augustine has said, “ Thou hast made us for
Thyself and our hearts can know no rest- till they
find thiat rest in Thee.” Yes, that is it! - The
great need is for every Irishman to know his God !
Not just in the forms and ceremonies of the
Church must we know Him, but in a deeply
intimate, personal way. We must know Him a3
the One who loves us. Wé must know Him as
- {Continued. on. page 4)

U LORL., SET IRLLAND FREE.

O Lord, set Ireland free;

Free from the things that spoil her Iife

Free from the things that make for strife
Free from the thi: "5 that keep us apart‘; ~
Frec from the things that wound Thy heatt,
Set her free to do Thy will, L

Let Thy Spirit possess her still 5

Let her rise in the glory of grace .

Till she in truth can see Thy face.

And reading there the ‘wondrous {lan

To bridge the gulf twixt God and Man,
Will yield her all to Thy command,

Every heart, and howne, and hand.

O Lord, set Ireland fres, .

Free in her love for Thee,

. T T

BTN
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y. - her. wholo life. Besid
it - 1‘1!:3»]]5]‘]'—

.calt ‘themselves

“Thait !
ports to Heaven in

g “Such ' numbers. who .

. tians think they can’ gaitr pass
thie-saine way,’ bup—.> = ¥
. %% God is 4-Spisit, and they

y _ that adore Him imust

" pdore Him'in spirit aud in truth.” Gospel of St.

;o John 428, en e U L

‘s ° - -Real- réligién’ inclodés walking with God and

£.-¢ loving ojjr, peighbout. (How-can we get it 7

Lo huAcgd in derteens

71> eame Yo realipd that she
' abéad 10 eten

: §-and was-filled with fear. One by
her gagtanﬁ came vividly before her mind to
—frot 'the jgross sins which the wortld

class: nieh, ‘but. ﬂé?oytty things that are sin
_ in the cyes-of'a Holy “the lies white or black,
. the petty sits, the gelfish thoughts and actjons,
© Previouely she hag'nat faced up to the knowledge
. "that they were ‘Wwrong, but ‘now her eyes were
- opened to s¢& them as God saw them, and she
knew she must answer to Him who cannot allow.
sin in His holy %rcsgnoc. The fear of this reckon-

ing time drove her to try to improve her ways.

". - 'The Christian"idgal of life seemed unatitainable,
- "' but she thought she would practice a bit to see
how she would get on. She was instructed to
believe on our Blessed Saviour, Jesus. who had
died for her on Calvagy, but she could not under-
stand how believing Wwhat had happened so long

¢5.88 8i

o

£X) .

¥ edthe petition, but ‘wha

om _pagsuden ;. Father Miitthew

. 'ago could save hef, and. gpfone exgrilaﬁhedﬂtn et
g BeE dute

bk R

. way of Lving .

able,” Sgon . however

* . that faith in Jesus Christ. wapld

-« lilce that of St.

€l known to the writer
had not got it. She looked.

titled B

sent onrush.of evil--gafty.our | A

ks

i

contact with a Spiritual,

€3,
‘ 1gith would mesn & ,
Dast and a_commitiait -t &
-for 'which she<would not. b&
. #he-fonnd 1tay try.as-she wight sbe was [l
making. herself .any ‘Her. experience. was

. 3
¥

118 and 217 “To will is present with me, but to

L =

. KIN-114132

Papl which V‘Thoje:'mrds in Romans "

P

- n

-

_“avoomplish that which is good T find not. When I -

* ‘have 2 will to do good evil is présent with me.”

81K The burden of sin became niore and mose intoler- .
- - able, and as one day she watched a litle bird

ha pfﬁly hopping about she thought enviousty, “If
- only 1 had been created a bird with no soul 10'be
responsible for 1™

_But she knew she must face her respomsibilities
and soon. she saw there was only one way oul of

. her difficulties. It was Christ’s way or none at all.
Quietly one evening the surrender was made. On
her knées in her own room she agreed to take the

- simple way of faith and accept the Blessed Lord
Jesus as her substitute, trusting that for His sake
she would be forgiven. Immediately the peace of
God filled her mind and she knew she was no
longer condemned.” All fear of death was taken
away. never to return. though she has since

* reached middle age. Soon she found she had mew’
desires after ‘holiness. and God became.to Irer a.

ioving Huavenly Father iestead of o jutoe-to b
dreaded. She had proved the truth of Holy
Scripture. “ He who hearcth—and believeth-—
hath life everlasting and cometh. not into judg-

ment. but is passed from death into Jife.” Gospel.
“As many as received Him-

‘of St. John 5. 24,
(Jesus) He gave them power 10 be made the sons
of God.” John 1. 12. “Being now justified by His
bload. shall we be saved ‘from wrath through

Him. Being reconciled shall we be saved by His -
tife.” Romans 5. 9 and 10. She also proved. “Fhe

charity of Gad is poured forth in our hearts, by

the Holy Ghost.who is given unto us.” Romans -

5. 5. For love to both God and neighbour camde
into her heart, compelling her to forget herself

VU .
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J

.

oy
-
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. Revive National Vigour -
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“Does_such. dn " experience as-abovg stand the
1est of hardships’ and tri?lg?! The" following story

Jihay
< in

. .Was 8 leper; eathe under the writer's care. He was
1 quite

“ 'gio_nm of kindness and teaching, light davmed on
. . ', his davkebed. mind and*he asked to be baptized.
C S T It wag evident from his happy face that something
* 0 % bew had-happened in his heart, and soon’ after-
"-wards, when spéaking to the writer, he made this

o T

.. becausp. it. brought me here. where- I heard of
7 0(Christ, I might never have heard otherwise.” He
5. 48aid-it in_all eamnestness, for he realised that his
| .new-found joy made up for ali he had lost; home,
- friends, health and respect of neighbours, with
-whom - he- -was now gi)::icd social . intercourse
%q{-ﬁa leprosy. . ' -

e A

dlréady, olubbéd feet were slowly decaying, and
Eger abuaiit two !eal‘s his eyes were affected and
¢ became' blind. This seemed an unbearable

. 'Went to visifhirg‘tl;inkii_lgg hé peeded ‘comfort, To
%= her surprise his ‘disfigured

“Akpan,” she queried,” “You have .been always
so happy since you came. to Jesus Christ-—pow
that you are blind are Yyou -still content ?

- - -With a radiant smile he replied-“I have Christ,
T need nothing else ! Nor did ‘he 1. Those whe
cared for him during the remainder of his life

! remarked that he continued constantly bappy and

% - content. Doubtless, at times he must have

e “fhourned the loss of his faculties, but always he

LA found his gain was greater than his loss. He is

S TR now enjoying c:tt:maFrea _

#Lord he loved, haviog proved oq earth the truth

“*M-expressed in a well“known' Bymn—.

: Cp v O, Christ-in “‘Thee m -gou! hath, found

- R _T.Qud.'foimdhbin‘; hee alone, I .
ST T pease, (o joy, t 5o long,
S Tﬁﬁ ] 'ﬁ]lmg:w%_ wnowrn.”

"~ Compare with the above the story of an old

b switch doctor ‘whose. bodily infirmity drove him

%.ta.the same hospital, though not fo. the Leper
glarters. -After being healed 4f a long standig

inplaint, he realised that,our God was the true
9d and his own idols were pseless. He vowed
he: would. nevér practice . witcheraft again, but
¥ would worship God. * On his réturn home how-

“.‘ever, templation assailed him as he saw that he

.~ would lose .most, of hig income. (Possibly. also

f;.i-fegidapger,his life when the other witch doctors

o'y 3 4 t

X w_ﬁ é‘hggas deserting. :their ranks) He
L

i
Kupd

R o
O SRS - o
RIS i o ey

LS AL i S PP Y, v Tee

st fitted 16 Help our land.to - belter future. .

hel téagxw' ef that question :— ,
! fgm_ignj and an ﬂdgr!}f' Beéathen man, who

ignorant-of - the Gospel, but after some ~-gain ?

_ .tmique. statement, - “fim gladyT, became a leper.

dikease proved resistant to treatment : his

» calamity: after all*he had sgffered. and the writer -

leper face wag radiant.

gain in Heaven with the .

5

- all sin.” I John 1, 7

oioe, and \went: hacki & his . trade. *
I LR R A N

By Crowning Christ King! &
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“Soon after God withdréw His ;j,ift of health:and.
'the old man was suddenly called into eternity. .. .~
+~_According to our Lord’s parable in S§t. Luke's * - o

Gospgl 16, 19-31, the- soul carries its memory . ‘
with it into eternity. What does the witch doctor -
"think of his foolish choice now ? Bven had his

life -been prolonged what would have been his &

I Lord, when on earth, asked the gaes-
tions—"“What doth it profit 2 man if he gain the

whole world and suffer the loss of his own soul, ;.
or, what exchange -shall. ‘a man give for his -
soul 7" Reader what would you answer? This .= -
life is a short but double road we must pass along

en route for eternity. The great chaos divides

one terminus from ~another. Each leads to ifs

own destination and we must choose now which ‘ ‘
we will arrive at. In the parable just mentioned Y,
-our Lord shows us the “Chaos” ay fixed so that '
no soul could pass over it. The rich man who,

though a son of the church,
things of the world, had to stay where he had .. . !
arrived, bereft of all his earthfy comTorts, but
retaining  his gnawing menroriés "of his Jost
opportunities to better himself and” his brothers
—memories which- made his torment " nigh un-
bearable—whilst Lazarus the once poor man. L
whose trust was in God (his name implies this) .
was ‘enjoying the bliss of Paradise from which

he could not be removed.

Ahead of cach of us are the eternal ages. in
which it was God’s plan that we should enjoy
His great riches and love. Reader. are you allow-
ing God through Jesus Christ to carry out His
plan for your own soul or are you pitting your
will against His ? God will bless gur land when
He can first bless us,

“T have set before you life and
‘blessing and cursing.  Choose
Deuteronomy 30. 19.

“This is the testament which 1 will make with
them—said the Lord. T will give My laws in their
hearts. and on their minds will 1 write them.
And their sins and iniquities 1 will remember no
more.”  Hebrews 10, 16-17.

“These things 1 write to you that ye may not
sip. But f any man sin we have an advocate with -
the Father. Jesus Christ the just” T John 2, 1.

“For there is one God -and one mediator of
God and men, the man Jesus Christ.” T Timothy

death.
thercfore life.”

Y3

I
VPR SN

"“The blood of Jesus Christ cleanseth us from -

For quotaticny from Holy Seripiure see Doway Uersion. .

To know Ireland is to love her,
To love Ireland is to ‘serve her, L
To serve Irelund is to lead her back to God.
NOTHING ELSE MATTERS! . |
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L1 coumry "is ever
_the. pations of

ir, the purpose of
~discover its.God !
“this Underground ™ -

peﬁp]n? There ate; thos'e who will seek to prevent
tlns Titogature:, These are the enemies
# There are those who would divide
ho will /tefl ;ygu-" that because this
x "ﬁomﬁ i’mm the ‘north-east corner ‘of
il lhati:l; should ‘not be read by those
tth.and wist.  These are the enemies of
'B3id rot Pytrick live and labour on the
iy 3 did he’ fiot set.up his See .in
of rmaglf ‘and are. thé_hills of Down
for nestling in their folds there
lies the body of tﬁe S#int, waiting for the trump
o, . of God and ‘the gloty of 'the, resurrection morn ?
. .. All who seek to"destroy the spmtual oneness of

y % Politician, are the. enemics-of: Ireland !

B Guard this literature as a pricelcss posses-
; sion : hide it away fom those who® ‘would destroy
it. Read it in secret; read i again and again :
face up to its 1mp1mat1ons Send for further
copies ; give thesc to friends you can trust. Leave
~'copies in Trams, Buses, Hotels. Drop copics by
" the roadside and in. the inarket place—anywhere,
\vwhcmpthets will find them. -Set aside ten minutes
“of your:time cach day, ‘and 'in ‘'the quiet of your
room or in the. corner 'of a field, away from
. f"ﬁ“ ey, laam fo tnlk with God. :Pray to God
‘. Ask God for Christ’s
%0 Vo you the Holy Spirit to guide you
nto, I the-tfuth. Lef nothing inteifere with this
epr, miiute: Vigl- with God ‘each day. You will
. efamaned Bt the result.’ You may have to baitle
C Awith the Devil, but the, peace of God. will fill your
+-sauil. You- wilt have a joy-in; your life- such as
“you, J;avc never known before.. The outward
“"forrs and ceremonies will fall from you as worn
arud_usefesr._‘c'.l‘uthe‘s= When you,get to this stage

",'

re OCD 291 additioﬁal material - envelope titled B

-ﬁpd]}vmtdlyoudwnm‘atepmmkc!
: " who feéls ahout these- thmgs o roa

Mo emeng% he. s mtual ré-birth . of  our’

our people, whether they be’ Priest, Minister or

KIN-114134

PR
you can-find a £rie

-arinotes vigil- as often.. as possi % m@h
cam to pour.out your “soul in pmyer}ttzn
*tthName of Christ in each other’s presence..”
you ate not dmovered by those w“bp pm the
cnqmes of Irclandl s e

et e -", E L . ,

a ?ha!,a, ‘ TR
O Breath of Life, come sweeping through w.
.Revive Thy Church with life and power; - - E
O Breath of Life, come, cleanse, renew us " %
And fit Thy Church to meet this Your o S e,

Q Wmd of God. come bend us, break us. |
Titl humbly we confess our need : -
Then in Thy tenderness remake us,
Revive, restore. for this we plead ! SRL

O Breath of Love, come breathe within- us,

Renewing thought and will and heart ;

Come. Love of Christ, afresh to win us, R
Revive Thy Church in ev’ry part! o

QO Heart of Christ, once broken for us.
"Tis there we find our strength and rest;
Our broken, contrite hearts now solace.
And let Thy waiting Church be blest !

Revive us, Lord ! Ts zeal abating

While harvest fields are vast and white ?
Revive us, Lord. the world is waiting ;.
Equip Thy Church to spread the light!

m

*

WORTH REMEMBERING

Communisar is the Brew of Hell distilled ln
“the Cauldron of man’s rejection of God.

A nation that forgets God cannot survive.
*

WORTH DOING

Ask God for Christ’s sake to !orgwe your sin,

Ask the Holy Spirit to guide you into the truth
that you might discover the hberty which is your
- birthright,

Pnntcd nnd Pubhshed by The Irish Emancipation Cr usade and Christian Fellowskip Ccnu-e, Faith- Huuse
. Orpen Park, Fmagh}'. Beifast, Ireland. ;
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T 'I o7 . Roscommon. And in speaking afterwards of the  future of
) \ ' our island home, he said to us over the tea table, “Ireland
. must have a Reformation or she will have 'a revolution, I
get so tired of hearing Protestants always harping back to the
- o 16th Century Reformation su contentedly, What we need is a
] Reformation NOW in the 20th Century. We must return to the
'3 . ’ . Word of God and Apostolic Christianity.” Such a Reformation or
i ; , Revival we may confidently expect, as God's plan for this dark
é - A Na tzon Once Agazn hour in the world’s history. He has promised, I will pour out My
; ' ' . Spirit upon all flesh. When God Himself savs, T will,” how can
5 IT was a lovely warm evening in July. The Dublin Horse Show we doubrt? X :
i grounds at Ballsbridge were packed with specrators for tha
= Military Tatoo of 1945, when the Irish National Army rehearsed FATHER MICHAEL——A PROPHE'F !
E, for us the hist?ry_ of our nationll‘lqod. What tl:lrilled me most was Father Michacl was surely more than a priest and a patriot:
7 - .to hear the_m ginging in the starhght_that moving song, “‘_-\ Nation ' lic was & prophet. Let him repeat it 10 us again from the ureat
i Ounce Again.” When Thomas Davis wrote the poem, It Was beyond, and let his clarion catl shiver through the soul of Emre—
1 v touch his CO\IIHITY’S heart far better then he knew. He has gone, “WE MUST RETURN TO THE WORD OF GOD AND
: : but its glow stll hrightens the mountain summits of our histare. ) APOSTOLIC CHRISTIANITY.” This -was the Christianity
‘ I wish he could have be?n .thete '_‘hat evening and heard his own . ‘ for which lreland was once noted, when she was known as “Th.e
1 words wafted on the midnight air:-- . land of saints and seers.” hefore “T'he English entered Treland by
" e . } the mandate of the Apostolic See and subjugated it to the cbedience
& For f:eetl:lom comes from_God s right hand . of the-Roman Church” (—T.etter from Pope Honorius 111 to
3 .A..nd needs a godly tram; - - his legate in 1221). “There is something very singular,” says
a . Ar!d nghte.ous men must Take our land O’Driscol (himself a Roman Catholic historian} "“in the ecclesias-
I - i A nation once agmm. tical history of Ireland.The Christian Church of that country, as
& " . . . founded by St. Patrick and his predecessors, existed for imany
. The words somehow tug at all our hearts, yet bring a blush to - ages free and unshackled. For about seven hundred yesrs this
R -BEI'O“’ cheeks, f?f' 28 we face"them squarely, we naturally ask, Church maintained its independence and differed on points of
- “Where ere the righteous men?” We long to be righteous through importance with Rome. . . . Inthe struggles which were made in
" -7 and through; but holy-living seems like some far-distant star, England and upon the Continent to tesist the encroachment of .
.. . In the - ' ’ i the Roman see, the missionarics of the Irish Church were every-

where contending in the front of the battle. They drew upon

) ’ FIRST . DAIL EIREANN ’ ; themselves the fierce and stern indignation of the pontifis.”” Not

" {which sat irregularly on Yan. 21st, 1919, hefore the Free State was ‘ till about 1106 was Gillebert, the Danish Bishop of Limerick,
. actually founded) & man of God opened with prayer. That man, ‘ appointed as the first papal - legste to lIrcland, as St Bernard
De Valera as President of Séin Fein, expressly states. We find this .Gillebert writing to the other l_rish

rea",fg:q. C Bishops, urging them to conform “Fothe end that those schismatic

Wi e ; o

Ta
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man ofice.’ - .
'“.‘a:‘a;hiﬁhﬂu; ‘N‘ L‘é xhardcter of these Irish
Vs thus ‘desitibid B the Venerable Bede, 730
-A.D.: “They obscrved only those words of piety and chastity,
which they could learn in the writings of the Prophets, the
-Evangelists and the Apostles.” Their laws also: recognised clerical
" marriages after the example of the Apostle Peter (see St. Mark
1:30). Otherwise Ireland would have had no St. Patrick, for his
grandfather was a priest. And Bishop Conn of Clonmacnoise, tod,
was not only a married ecclesiastic himself, but his father, bis
grandfather and his great-grandfather (Bishop Donoghue) beforce
him. From such a “godly train" were raised the sp.iritua]

LEADERS OF OUR ANCIENT
| SIRE-LAND

who introduced us to the pure Apostolic Faith. From earnesl
hearts in Eire today there rises a cry for power to conquer in the
terrific batile against the forces of evil. How did the Apostles get
this divine power? It seems through four main channelsi—

Chinnel [
POWER uf REGEN ERATION by the WORD.

St. Peter describes it as Being born again, nut of ewruptible seed,
but of incorruptible by the Word of GGed. And St James puts it in
another way when he says, Receive ye the implanted Word, chich
is able to save your souls. How simple! The human heart is the
soil. We take a word of God regarding our redemption (such as,

He was bruised for pur sins and by His brusses we ave healed] and by

earnest meditation drop it into that soil, covering it there by [uith,
The Holy Spirit makes it germinate: and NEW L1FLE is the resuit.
“Righteous men’ can be made no other way. This was the seed
which 5t. Patrick planted on the barren soil of our pagan shores
end which Young Irelanders later carried in Christ’s name
across Eurcpe and over the wide world, yielding a golden harvest.

4

v

-

T

| POWEN of .t PRECIOUS BLOGP; of, CHRIST
" There is”a great barrier separating man from (mé, and
that is sin. Youwr friguities, said Isaias, have divided between you
and 3»0_4:7 God, and your sins have hid His face Jrom you. Some “of
us have had a pretty black past: we all have in God's sig}:t. But
we needn’t despair, when St. Paul, wha called himself “‘the chief
of sinners,” could say, We have redemption through His b!obd, the
forgiveness of eur transgressions.. The sin that hides us from
God’s face can be put away by our blessed Lord’s” atoning
sacrifice, Whatr He did for the dying thief he will deo for you and
me this minute, if we’d only ask Him. '

ar

There were, | remember three or four hundred )
SOLDIERS OF THE NATIONAL ARMY

vujoying an Easter “show” in u cinema in Co. Kildare. During an
interval o girl sapg " Danny Boy" bur interchanged words of her
own in place of the original words of the soug. At the close they
applauded, shouting, “Encore!"” She sang the sume words over
again to that familiar uiz. This tine “the boys" jeined in with her,
fur the words were on the screcy:— B

*1l eannot teil how He has made ataneuient,
Or puid for me the awfy) price of sin,
" Unlocked the gates of heav’n for me to énter,
Or gave Himself my rebel heart to win,
But this I know that, though my sins were scarlet,
He washed them whiter than the riven snow.
And all my blackest past He has forgiven,
For still my blessed Saviour walks this warld below.”'




A : Ll ", [ - - -
- ,,_gj'ﬁus;”:' LA - o . o
% “BreD.291 (19pg) - 100D 201 addtional material - envelope titéd B : '

KIN-141387

— - .."H,‘_ et ""‘T"‘f"l’ LN A ae T T -t -a “ ~ . .

RELENET . . . 3 g o, D pETH L o . . . =
T R e P - .. . Lo T T, NI TR TSR -
F T Ry : ‘ . , - 4N EE o

e e . . bl . W

. . ., - e
T . e Yy

- ) ot T U I
N i . ) Ch“""“” IU' . nnthing wavering. Here comes the difficulty with mhost of us—ouf :
HEE P SO 3 OF ] . , unbelief; and we could get no further, if St. John had not let:us
LA I POWER 0-1_? T]?E. .HO__L\_ SPIRFT. - into the secret of falth, or “assarance”, when he wrote, Beloved,
} o '_?légepeiaﬁon‘is fhc Spirit’s work through the instrumentality of if our heart condentn us not, we have assurance towards God, and
7% thie Word. Hg'Can ‘take a man dead in sins and make him alive: e whalsoever te ash we receive from Him, because we keep His com-
can touch blinded eyes and miake them ses; can take a man set on mandments and do what is pleasing in His sight. That means 2 - o
ginning and fenew him, so that he thinks God's thoughts and complete surrender of the will to God to ohey Him: then prayer -
! wills God’s will. The Aposties had experienced this personally, smust receive an answer!
. when they wrote, Not by warks of justice which we have done, but : '
L ' according to His mercy He saved us by the laver of regeneration and ) 1 can see her now, dear Kathleen (that was not l?cr 1:ea1 narne)!
o : renouation of the Holy Ghost. Tt has happened and is happening For ten vears she had been on the streets of Dublin city. At one )

time happilv married with a good home of her own, she wes
deserted by her husband, who went off and left her. Then she
feli—felt from heav'n right down to hell.” Every night

in Eire today. I Lknew

A BURGLAR FROM CO. TIPPERARY !
who from 16 to 26 years of age was in and out of Portlacighise SHE SOLD HER SOUL FOR BREAD

} prison. The last six years—bar three months—had been spent . '

behind those high walls! After release he was doing odd jobs for ' Rut the tender Shepherd has a way ‘of following His stray sheep:

us, hut wrned in one night very drunk between twelve and one and so one dav Kathleen decided to quit sin and eara her living
o'clock. Not long after, however, he was reading in those holy homestlv. :“;he knelt and prayed for God 1o open a way. Within 2
pages about a sick woinan, who pressed through the crowd to ) week—would you helieve iti—she received a wire from her
touch the hem of our Saviour's robe and was instantly healed. T husband, followed by a letter asking her forgiveness and begging
recall he prayed desperately that evening; “Oh God, [ want 10 to be allowed to return. That Xmas they were re-united! Oh yes,
touch your clothes like that woman. Come and straighten out this if only we will heed God's vuice, we shall find His ear bended low
crooked life: I'm a wicked sinner!” Next day 1 saw him burn his to cat-ch the faintest whisper of our pravers.

fast packet of cigarettes on the rubbish dump. He just didn't
want them any more, or the drink, or the burglary. He had been
renovated by the Holy Ghost and has heen earning his living
honestly with the sweat of his brow ever since.

A prison warder remarked not so long ago: “'here are some
{ellows in here, Miss, an' if the Almighty Himself came down He
couldn’t change them.'” But he's wrong there. Christ came To heal
the contrite of heart. | don’t care if 2 man has as many devils as the

Chammel TV, ) slates in Limerick City, the biessed Spirit can drive them out and
. apply the Saviour's healing power and set him free. Dear reader,
POWER OF PREVAILING PRAYTER. He waits to receive vou: only come as you are. And, may I urge
. - . -
Now e e e o - - vou 1o secure 4 Gospel or New ‘I'estament and discover thle .
Now prayer is either a farce or a FORCE. Godsays, Ask and o emiaes of Christ for yourself, "HEAR YE HIM'—That i» ‘

it shall be given you . ., Call upon Me in the day of trouble: [

. . i 3 | Father to His A 1 d
will deliver thee. But St. James tells us we must Ask in faith, the word above all of the Prernd ethet to Flia Aposteh, o8

thraugh them to all the children of men. 1€ we have not His Will
6
: 7

13



:q:-'ld‘Tesmnen)t;ivc may be.cheited out of'our'l‘asting inheritance 1

"Him, receive Him and obey Him, we shall then KNOW HIS
POWER; . co . :

“And righteous men skafl make our land S

- A nation once again.”

‘.. Go luaithidh Dia an Lal

DUBLIN |

N.B.—All quotations from oly Seriptur
N are from the Roman Catholic versioh

e, indicated. by jtalics,

. either Douay, West-
-minster or Ronald Knox's

.

Printed by The Kevrsnian Lul., Tralee
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'JEW ~ first Registration | / v 6 7
>0ds are let as such
Serial No. | Chassis or Frame No. | Engine No.
SPECIFIED DEFECTS
(subject to which the goods are let)
or Broker 7
| iy "o v{ '
DRk ng Gru
ver Noats Neo. Scope of Cover
i ['7ra'f.' ey
pods ) £375 . - .~
talment of Rent:— '
ange £
' £
{'_ _ g() -
1 Price R R A SR R
® £ 54 :8: -
Hire is £35 I 'S
)y"l’_u' ....... equal
athly instalments of £ Iy i lL-
on thedDx. day of...-O.chwa>as ot 1 9INDS

quent instalment on the same day of each suc-
hereafter,
L+

‘rice (i.e. (A) plus (B) plus £1 option to purchase
11 overleaf)) g2 Ul :f

months

L
.

Pagep 2. fN . UC U3t aldo pay
coough to make up that sum unless thdéo 1qrmy er sum
na%ﬂglgemlgw%p‘; the owner's loss. *© KFNE‘T? &:u‘ ﬂﬁu
3. If the goods have been damaged owing o the hirer having failed to take
reasonabile care of them, the owner may suo hum for the amount of the damage
unless that amount can be agreed belween the hirer and the owner,
4. The hirer should see whether this agreement contains provisions allowing

him to put an ¢nd to the agreerment on terms more favourable to him thag
those just mentloned. If it does, he may put an end to the agrcement op

those terms.

WAL W UL bbbl i3 AWdD RISk

. Restriction of owncr';.' right e recover goods
1. After £ LGL_3_h N _ has been paid, then, unless

the hirer himself has put an end 1 the agreement, the owner of the goods
cannot take them back from the hirer without the hirer's consent unless the
owncr obtains an order of the cour!.
2. If the owner applies to the court for such an order, the court may, if the
court thinks it just to do so, allow the hirer to keep either— -
(a) the wholc of the goods, on condition that the hirer pays the balance of the
price in the manner ordered by the court; or
{(b) a t';gr proportion of the goods huving regard to what the hirer has already
paid.
*lnsert one-half of the If.P. Price. tinser: one-third of the H.P. Price.

_ HIRER'S DECLARATION

In signing this agrecment in the space provided below the hirer deciares:—

A. that the poods have not at any time been owned by him or et to him
under . iure-purchise agrec., a

B. that the particulars relating t¢ ¢ hirer, the goods and insurance
stated in this schedule are corr- - -

C. thut before he signed this agreer 1 in the space belaw—.

(i) he saw a writlen statemer therwise than 1w the agrevment
itself’) of the eash price of wods which correspunds exactly
with the cash price stated -~ scheduic;

(i) he had examined the gooc § s sabisfied that they were and
are in every respect suitab! his purpose;

(iii) his attention was Jdrawn e 2 of the wrms printed over-
leaf and it was made clear 5 that the etfect of that clause is
(2) to exclude any conditio warranty that the goods are fit
for any particular purp and
(b) where the goods are sec -hand and are so deseribed and
stited 10 be let a3 such  this schedule, to exciude wholly
the stututory condition . the poods shall be of merchant-
able quality, and

where the poods are new

the defeets specified in ti

condition as o mercha
defocts:

(iv) he carefully examined he g
mient in selecting them and
Lhis agreenmielii as not being
the owner fiable in wny way

——

ad are stated 10 be let subject (o
Shedule, to exclude the statutory
de quality inorespect of those

(c

o

and relied upon his own judg-
ily aware thut he cannot treat
g upon him and cannot hold
- poods are netin fact it for Lthe
purpose far wiich he regur mvor n respect of any defocts
i the goods, save only, wh s goods are new, such defects

as arc not specified in this sl ..

SIGNATURES OF PARTIES

NS Gy

o Calfian |y

This document contains th.
agreement.  Sign it only 1
bound by them.

Signature oo
¢ AL L ‘162/

erms of a hire-purchase
you want to be legally

of Hirer ... .77

......... o
property until you have
-ust not sell them before

The goods wili not become y
made all the payments. You.
then.

T e e

e,
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25th fugust, 1969

SECOND SCHEDULE

Particulars of the goods

1969 iew Totaprint R75 l.chine.

- THIRD SCHEDULE
Hire Purchase

The =————— priceis £ 437, . 80
Total Purchase

FOURTH SCHEDULE

Particulars of the Customer

. #1illiam lleGrakh,

FIFTH SCHEDULE

Particulars of the Promissor s

ine -- 7 leyburn,

T d. Garlanag,

Adult Iandepe .ant  .iness (Lot o & Litive)

Name & ,Addre:. ;
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STATEMENT OF WI TNESS

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATBMENT HAS
BEEM WRITTEM

Form 38/38 ~

Lr

STATEMENT OF WILLIAM MEHARG

AGE OF wiTnEss {if over 21 enter “over 217] _ OYER 21'.
CCOUPATION OFf WITNESS. ASSISTANT CHIZF CONSTAELY
ADDRESS: l RUC HEADGUARTERS, BROOKLYN, KNOCK.

| declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to the
best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to prosecution if

[ have witfully stated in it anything which { know (o be false or do not believe to be true,

Dated this 22nd day of JULY 19 8o .
\ ]
T,
b g by [|-belearey
SIGNATURE of MEMEBER v whom SIGHNATURE of WITNLESS

statement was récorded or receired.

On 22 July 1980 [/Chief Inspector Caskey produced to me a copy of a report
{Exhibit DET 16) dated 21 March 1974, Zarly in March in 1674, by appointment
D/Constable fullen, Drugs Squad, Donegall Pass, visited me in my office. He
related in zome detail facts concerning & Mr McGrath, who was then emnloyed
as a Werden at Kingora Boys' Hostel. The D/Consiable informed me that a
source had indigated that MeGrath, whe professed to be a christiam, may have
homosexual tendencies. The D/Constable said that MeGrath had written letters
in endearing terms to ancther male persob Who was not named, but I was given
to understand that the male person at the time was a student at Jueens
University, Belfast. After lengthy discussien, in which I gave the
L/Constable certain instiructions as te further investigations and the
furnishing of a report, together with letters or copies thereof, which
passed between Mclrath and the student, the D/Constable left my office, In
due course, D/Constable Culler saw mwe in my office., Ee had wilk hia the
Exhibit (DEE 16} already referred to by me, together with copies of letters
and photographs in newspapers snowing Mclrath, along with others, wenring

a sash and standing near & banmer. These letters, photographs snd other
documentation have now bsen mroduced to me by D/Chief Inspector Caskey and
they are marked DEZ 1. I considered all this materisl and arranged for the
0I/Constacle to see me in my office. I did net congider that there was

[ B f ¢
SIGNATURE o WITNFSS ol ...'.".!’“,‘.'J:’-. .

h
7,
s .

A

v

o

o
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STATEMENT CONTINUATION PAGE

STATEMENT QF: WILLIAM MEHARG CONTINUATION PAGE NO

. sufficient evidence to warrant the preparation of & crime file for
submission to the DEP for his directions. T instructed the D/Censtable

to continue with his investigations and if evidence was forthcoming of a
¢riminal offence, to prepare a crime file. MNo Buch file was receiwved by

me and it is my understending that no crime file was prepared. I handed
over to D/Constaple Cullen the incomplete repert (Exhibit DBE 16} together
with the other documentation {(Exhibit DBE 1)}. I cannot recall having any
further discussion with D/Constable Cullen until Friday 25 Januoary 1980. On
Thursday evening, 2% January 1980, on my return from duty in England,
D/Chief Supnerintendent Mooney reguested to see me urgently. I contacted

him at Police Headquarters around 10 tm on 24% January 1980. Me showed me

an article which was carried in the Irish Independent, dated 24 January 1980,
with the banuer headlines 'Sex Hacket at Childrens' Fome'. I then recgunied
to him oy discussions with apd instructicns te IVConstazle Cullen and the
documentation, already referred teo, which had passed between us. I have
been asked by D/Chief Insgectar Caskey if I received a copy of the Mason
investigation file given to D/Constable Cullen by Mr Bunting in March 1976.

I did not receive ithis file and have no knowledge as tec its contents. 1
have never heard the name Mains mentioned to me wuntil D/Chief Imspector
Caskey was detalled to ¢arry out an investigation inte the newspagper article,
to keen me infermed as fto develermenis and furnish a full repert. Detective
Chie? Inspector Caskey has now produced to me a File (Exhibit Mo JC 1), This
file is & copy of the original file, of which a eopy, according to Detective

Conatable Cullen was sent to me. I did not receiwe this file.

Form 32, 36 {al 629 =29 oapiRiesw o
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4

STATEMENT CONTINUATION  PAGE

Form 38:35[a)

STATEMENT OF, “OBERT J BUGNTING CONTINUATION PAGE NO: >

The boys are epcouraged to find and keep employment or to undertake further
education or training. They are encouraged to be independent and to get
iovelved 1n community activity, They must keep ressonable hours and are
expecied to be in by 10,30 pm except at week-ends when they get a late pas=s,
Boys are not sllowed to stay out over-night usless they are with a known
friend, relative or parent. Any problems with boys are expected to he
reported to the District Manmgement S5taff and to the boys social workers.
There is a formal review of the boye progress every six montns io which all
the staff participate. Prior to re-organisation of Lecal Government on

1 QOctober 1973, Belfast Welfare LDepariment was responsible for wWelfare and
Childrens Services for Belfast. About that tize I was given the file,
Exhibit GC 3 by Mr Mason. This file related t{o complaints made by various
boys against Joseph Mains, betwean 1967 and 1971. I took up the post of
Chilarens officer in dovember 1971 and T was aware that Mr Mascn had
investigated these complaints. T do recollect thet supervision at that time
was inecressed at Kincors and Mrs Kary Wilson, my Assistant Chiidrens officar
was undertaking the supervisian, I did not see tha investigetion file
prepared by Mr Mason unti) he gave it to me Just prior to re-organisation

in 15¢3. He seid he was retiring and he had been holding the file, I
brought this file, together with many cther files duripng the transfer from
Londonderry house to Unlversity Street. The supervision continued and there
were po further complaints and I saw no reason to re-open the file.

Mrs Wilson was continuing the supervision of Kincora as Frincipal Sociol
Worker in Zast Belfast and Castlereagh Distriect. In Februazy 19?6, Detectiv
Constable Cullen saw e ia my office in University Street, He fold me that
he was enguiring inte information about Mr Williar MclGrath. He asked if
MeGrath was employed =t Kincora Fostel and I confirmed that. He seid that ¢t
infornation ne had got from & ex-student of Lueen's University alleged that
McSrath was involved in a Fara-military organi=sation and horosexual mezivit:
He maid¢ that ke had no evidence bhut ne was carrying out ap investigazion.

I askec if this 1nvolved any of the boys at Kincora and he said he had no

kpowledge of that. He thought that MeGrath's activity was sutzcide the Host

SIGNATURE ot STATCVENT uaces, (SEd} R J Bunting

o ERK
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STATEMENT OF  WITNESS

TG BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS

BEEN WRITTEN

Farem 38/36

ROBERT JOEN BUNTTHNG
STATEMENT OF: e e e e .. .

} TOVER 1
£3E OF wiTHESS [if over 21 entar “ower 21770 0 S ?1. S

ASSISTANT DIRECTOR S0CIAL SERVICES
OCCUPATION OF WITNESS  iovoerrsrensirmsiee sorres orom om0 ie o e oo

65 ONIVERSITY STREET, BELFAST

AalLRESD. |

| declare that this staterment consisting of 4 pages, each signed by me is true
ta the best of my knowledge and bBeliet and | make it knowing that, if it s
tendered in evidence at a preliminary enguiry or at the trial of any person, | shall
be lighle to prasecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be
false aor do not belisve to be true.

Dated this 13th day of MAY 19 80
{Sgd) G Caskay, D/C/T (5gd) R J Bunting
SIGNATURE of MEMBER by wham SIGNATURE of WITNEESS

siabemant was facorded or recaned.

I axm Aszistant Director of Bastern Health mnd Social Services Board.

The Head Qffice is 65 Universﬁty Street, Beifast. The Lastern Board
provides Health and Social Services for half the populatien of Northérn
Ireland., The administrative area ineludes greaster Zelfast, part of

County Antrim, including Lisburn and a large part of County Uown as far

as Hewcastle. Mr © 5 Gilliland is the Director of Social Services and
responsible for the development and management of Sccial Services in the
Board's area, 1, as Assistant Director am responsible for the planning,
development and monitoring of +the family and child care services in the
Board's area. Eincora Heostel comes under the control of Bast Belfast and
Castlereagh District which i3 one of the six distriets in the Board's area.
Mr Clive Scoular is the Dastrict Social Services officer for dact Eelfast
ana Castlereagh wvistrict and is responsiole te the Directer for the
develorment and mapagement of Seocizl Serviees in his District. Miss Lorna
McGrath is B Principsl Social Worker responsible to the District Sceial
dervices oificer for tre develorment and manazerent of Residential anc Day
Care Services in the District. Tne Assigtant Principel Social Worker for
Residential and Day Care Services has = responasibility for surersvisicsn of
Kincoraz Hostel., Yr Hignam helz this pest until he resigned on 31st Augist
197%. Eis zest has just been f11led, Eincora Tosiel woas opened oy ihe

SIGNATURE of wiTwness $Sgd} R J Buntinz .
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STATEWMENT CONTINUATION  PAGE

-
STATEMENT OF: DoobaT J BUNTING CONTINUATION PAGE ND, 2

Belfast Welfare Authority in Janmuary 1958. It was established for working
boys agad 15-18 years and has continued to Ye used for this group, though
on cccasions younger boys may be accommgpdated for wvery short perioeas if
there are no vacancies in other Childrens Heomes, The poys in the Hostel are
either in eare on a woluntary bhasis, having been receivea into care under
Beption 103 of the Children and Toung Perscns Act (NI) 1958 or have been
committed to care by a Juvenile Court. In the latter case it haz Teen
decided by the Court that either boys are in reed of care, protesticn or
control or nave comultted offences, and a Fit Person Order has been made

to the Social Services Department. A Fit Person Qrder gives the Social
Services Department the rights and respomsibilities of parents for the boys
until tney reach the age of 18 years unless the erdsr is revoked by the
Juvenile Couwrt prior to them reaching this age. There are consequently
offenders and non-offenders accommodated =t the hostel. The estabiishment
for the hostel includes the officer-in-charge, his deputy, a house-father
and twn domestics. Oun 24 January 1980, tne three caring staff were the
officer-in-charge, Mr Joseph Mains, his deputy, Mr Raryzend Semple ane house-
father - Mr William MeGrath, The domestics were Mrs E J McQullough and

Mrs E Smith. ©Caly Mr Mains and Mr Semple undertochk 'Sleeping in' duty at
the hostel. The Feaidential Child Care and Ancillary staf? in the Hostel ere
sunported and supervised by the mapagement staff in the Ddsirict. Under the
Childrens Lhomes Regulatian the Distriet Management staff have a statutory
responsibility to visit at least once a month and a report of the visits are
sent to the Director of Seciwl Serviges., In addition, there is = statutery
resronsibility for members of the FPerzonal Social Services Cemmittes of the
Board to visit every guarter and & report of the member's visit is submitted
to the Fersornal Social Services Committee and the 3Board. Every boy in the
Home has a social worker who vislis at least once a month to aiescuss any
problems the boy might have and to keep up links with Kis farily and relsiives
These Sscial Workers are from the bays nome area. UCorporal punizament is
net allowed ans ciseizline and comirol must “e achieved skroughk perscnal

reilationships by way of exanmple, and whken necessary, by withdrawing privileges

Spd} = J Suntd
’ SIGNATURE or STATEVENT mancs: 98¢} 3J 3uating -

Foem 38:36[al ]
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STATEMENT CONTINUATION  PAGE

Form 38:35[a)

STATEMENT OF, “OBERT J BUGNTING CONTINUATION PAGE NO: >

The boys are epcouraged to find and keep employment or to undertake further
education or training. They are encouraged to be independent and to get
iovelved 1n community activity, They must keep ressonable hours and are
expecied to be in by 10,30 pm except at week-ends when they get a late pas=s,
Boys are not sllowed to stay out over-night usless they are with a known
friend, relative or parent. Any problems with boys are expected to he
reported to the District Manmgement S5taff and to the boys social workers.
There is a formal review of the boye progress every six montns io which all
the staff participate. Prior to re-organisation of Lecal Government on

1 QOctober 1973, Belfast Welfare LDepariment was responsible for wWelfare and
Childrens Services for Belfast. About that tize I was given the file,
Exhibit GC 3 by Mr Mason. This file related t{o complaints made by various
boys against Joseph Mains, betwean 1967 and 1971. I took up the post of
Chilarens officer in dovember 1971 and T was aware that Mr Mascn had
investigated these complaints. T do recollect thet supervision at that time
was inecressed at Kincors and Mrs Kary Wilson, my Assistant Chiidrens officar
was undertaking the supervisian, I did not see tha investigetion file
prepared by Mr Mason unti) he gave it to me Just prior to re-organisation

in 15¢3. He seid he was retiring and he had been holding the file, I
brought this file, together with many cther files duripng the transfer from
Londonderry house to Unlversity Street. The supervision continued and there
were po further complaints and I saw no reason to re-open the file.

Mrs Wilson was continuing the supervision of Kincora as Frincipal Sociol
Worker in Zast Belfast and Castlereagh Distriect. In Februazy 19?6, Detectiv
Constable Cullen saw e ia my office in University Street, He fold me that
he was enguiring inte information about Mr Williar MclGrath. He asked if
MeGrath was employed =t Kincora Fostel and I confirmed that. He seid that ¢t
infornation ne had got from & ex-student of Lueen's University alleged that
McSrath was involved in a Fara-military organi=sation and horosexual mezivit:
He maid¢ that ke had no evidence bhut ne was carrying out ap investigazion.

I askec if this 1nvolved any of the boys at Kincora and he said he had no

kpowledge of that. He thought that MeGrath's activity was sutzcide the Host

SIGNATURE ot STATCVENT uaces, (SEd} R J Bunting
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STATEMENT CONTINUATION  PAGE

STATEMENT oF: FeBEAT J BUNTING CONTIMUATION PAGE NO: L

he enquired about the staff at Kincora and specifically mentioned

Joseph Mains, He wanted to know if we had any information on the staff
relating to homosexual activities or invelwved in organisations. I told

him abouf the previcus allegations and the Mason file GO %+ He asked for

a copy of the file and I said I thought he ecould but I had %o confirm it
with tne Director, Mr Gilliland. Mr Gilliland agreed to handing over the
file and I gave a copy of it to Detective Constable Cullen at a subsequent
meeting Mr Gilliland and I had with him. I asked him %o let us have any
information which would enable us to take action in relation to Mpr MoUrath.
I told him that I would be informing Mr Clive Scoular and his senior steff
of the allegations. I subsequently did that and left the Mason £ile with
Mr ZScoular. I also phoned Detective Constable Cullen on several occasicns
te enjuire what stage his investigation was at. At one time he was off 311
and ov each time that I did get him he said investigotions were continoing.
The last telepkons call I made, Mr Cullen said that he hed sent a report to
his Headquarters but there did not seem to be anytning in it which would
enable us to take ac¢tion. I got the impression that Detective Constzble Culle
was carrying out a secret operation and reporting direct to an officer he
named - Mr Meharg. Regarding the alleged cemplaints by Mark Todd and
Sichard Kerr these were dealt with at District level and were not recorted
to me., I was not made aware of the complaint mads by the Maddox family.
Persepal files of all client grouwys are held at District level and
deadquarters would onl¥ be forwarded personal files if specifically required.
Since the pelice investigallon Gegan into these allegmtions, I have assisted
the police with information they reguired and handed over pepsonal files

requested by them. 1 obtained the files from the districts coacerned.

Ho

HIGNATURE pf 3TATENENT MWAWER-

[
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. STATEMENT OF WITNESS
sTaTemsnt o .. Edward $. G1LEEland
AGE OF wITNESS [if ower 21 enter “awer 2171 © over 2L L o o e

. . .
CCCUPATION OF wITNESS. ..DLMBCTar of Social Services

Eastern Health and Sccizl Services Zoard,
ADODAESS L
65 Uniwersity Streel, Belfast 877  |kN.
| declare that this statement consisting of 7 pages, each signed by me is true
TO BE COMFPLETED 10 the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if 1t is

WHEN THE tendered in evidence at a preliminary enquiry or ar the trial of any person, | shall
ETATEMENT HAS be lable to prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be
BEEN WRITTEN
- false or do not believe to be true.

Dated this  Fitteenth day of May 19 50
- N N -
e G o -,/%{ki_a{_uclﬂ-’m \
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

fmrement was recarded ar  received.

The Eastern Heal|th ance Seclal Services Boara, with headguarters av 6%
University Street, Belfast, provides health ang social services for a
popuelation of some 700,000 and, 2 Direcvor of aocial Services, | oam.
responsible for the develcorent of sacial servizes and the nrociessional
maranevent of sccial services staif thrcoughout the zrez, which is divided,
for administrative purposes, into six Cistricts.  In esach Cistrict, thers
is g Distrist Social Servicas Officer wio is professionz!ly resoonzible fo

me for +he calivery and mansgement of social services in his Dictrict,

My initial involvement with events connected with the current investicaticn
at tha Kincorz Boys hostel 1o the Last Gelfast ane Castliareagh District of
vhe Beard came in February, 1276, when Mr. RE.J. Bunting, +he Assistant
OirecTor of Sceizl Servicss responsicle for the slznring, cevelspment ang
ronitariag of tha family andchiiosere services throughout the Boars's ares,
told ma of convsrsaticns he had rad with 2 Detectjve Ceonstable Cullen
regarcing a special invesTigation he was Iavolwes in, in wilen @ member of
the Xincora Boys Hostsel sTatt was nawed, §.e. My, McGrath, Mr, 3unting
To!ld e that, 9ecause of Tas ratura of The encuiry, which invel.2d allsgatizna:
of romesaxuz| actavity, he had told Zoostable Colien that trnere had zgen an
invesTication oy tThe tormer CiTy wWeliare Officer (Mr. R. Mason) of | leged

/a‘:’ R t i
A PR S I S A AT
SIGNATURE af WITNESS: s . Slem s ps - s s
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STATEMENT  CONTINUATION  PAGE

Focon EHJ'SB[QI

STATEMENT OF: Ecward 5. Gillilanc CONTINUATION PAGE NO: 2

for Mr. Bunfiag To call at Palice Feadquarters to share our concern recarding
The allegaTions, ard fo ascertzin what action The pelice woulsc be taking.

He also made it clear thal thoe Board and its svatf would wish to cffer i)
co=oporaticn and assisrance to the pelice in any enquiries whicn they woule

consider necessary.

hrrangerents werse glsc made by the District Social Sernvices Officer arnd his
senior management staff in the District +o wisit tne Hostsl on The avening of
the Z4th of January when, in view of the publicisy, aliemative accommccarticn

was offered to each of The young men, but none wisked +o move.

[+ was also agreed that nc new aamissions would be made to the Hostel, anc
that the Hostel wouid be supervised caily by a senior member of steif in tae
Listricy. In adaltion, imrediate sccess was arrarged for all tre voung men

to named staff,

Following & request fram Chiet laspector Caskey, i+ was zgreed that Mr, Bunting

{acting cn my benaif} shoulc be the peint of contact for the police.

On Monday, Zrd ¢t March, 1980, | attenced a meetinc i Durdomals House witn
tr. Hayes and Mr. Wilde of the Tepzetment of Health and Social Services and
Assistant Chief Constable Meharg arc Chief SuperinTendent “oerey of the Paya!
UWister Constabulary. [T was confirmed oy the police repressntatives toar,
fol lowlng initial investigations, enquirles invelvirg allagations agaiast
memuers of The staff of the kostel weould be continuing, ama | uncerteck io

initiave any necessary precauricnary action 2g2inst the three sTtaff invel|wed.

ollowing the necsssary internal ccasultation with zppropriate staff, the

L

F

Sistrict Zeofal borvices Officer uncertook fo serve Yhe pracautiorar; sugpensic

rctices on Hr. Mains, Mr. %ferple anag #r. MeGrzth cn Tuescay, 4+h of March, 1657

anc tney have rersined susperged since thet darte. A report of The agtion rtaken

was rade To tre Ferscaal Social Services Commitess 27 tne Boars on 123,50,

o L ,
l../"f{’..:-d"""é-"\._‘:_.-'{.-{:ff.l:.i L .
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Report by DCI Caskey — OCD 10, Kincora Box 18

KIN-10079

Continuation Page Pags No. 73

Part II 458. In his statement Mr Bunting said that he received the file
Pages 616 - 619 with a number of others from Mr Mason just prior teo his - Mason's
retirement which took place at the end of June 1973. When Mr Mason
was interviewed on this point he had no recollection of it but

accepted what Mr Bunting had said.

Pages 620 ~ 623 459, Detective Constable James Price CULLEN, a member of the
4 .
53225622 625 RUC Drugs Sgquad, stationed at Donegall Pass, met Mr William James

McKendrick McCORMICK, at his home

in November 1973. On 1 March 1974, Mr McCormick introduced
D/Constable Cullen to a Mr Roy GARLAND. Mr Garland told D/Constable
Cullen that he had been interfered with by a man named William McGrath
He also related McGrath's activities concerning politics, religion
and business and his suspicion that he was using these activities to
further his homosexual tendencies. He told the D/Constable that

McGrath was employed in Kincora Boys' Hostel.

Page 627 4L60. When Mr Garland was interviewed by D/Sergeant Elliott
he declined to make a written statement although he offered every
assistance. Details of this interview can be found in the statement

of Detective Sergeant Elljiott.

461. On 2 March 1974 D/Constable Cullen reported what he had heen
told by Mr Garland personally to Mr MEHARG, Assistant Chief
Constable, in charge of 'C' Department. Mr Meharg instructed
D/Constable Cullen to continue his enquiries and report to him again.
The [/Constable states that he subritted occasional reports to

Mr Meharg on the results of his enquiries.

Part III 452, During the course of these engquiries the D/Constable received
ﬁ:g:;l; ?olgBE/l letters written by William McGrath to Mr Garland. Thase letters
which contain homosexual connotations were forwarded to Mr Meharg.
/
Form 51/2 . 79
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" Part II
Pages 630-632

_ 'Pagea 636-638

' Form 5172

Canﬁnuaﬁon Page ) Page Nb...&%ﬁ

468. The meeting with Mr Bunting on 19 February 1976 was the first
indication that D/Constable Cullen had regarding any complaint of a
homosexual nature against staff at Klncora Boys' Hostel.
D/Constable Cullen formed the ‘opinion from his conversation with

Mr Buntlng that no further action was necessary and the matter was
left. He did not receive any further infonnation from Mr Garland
concerning McGrath's activities and he termlnated his enqulrles.

No crime file was prepared by the Detective Constable. ‘ -
469. Prior to hahding'a copy of the Mason investigation file

to D/Constable Cullen, Mr Bunting sought approval. from his 1mmed1ate
superlor. Mr Edward GILLILAND, the Director of the Eastern Health ‘

and Social Services Board. This being obtained, both men met

: D/Constable Cullen on 15 March 1976 and handed over the coPy to him.

Mr Buntlng has said that he asked D/Constable Cullen to-keep him

‘informed of his enqulrles and at the last conversatlon he was told

by the D/Constable that the enqulrles had been negative. .

470. As a result of the D/Constable's investigation; Mr Gilliland
instructed Mr Bunting to brief Mr Clive SCQULAR, the District
Social Services Officer for East Belfast and Castlereagh District,

" and his staff, and make arrangements for the hostel to be. monitored

.more closely.

471. During the period of D/Constable Cullen's investigation,

Miss .Valerie SHAW a m:LSSlonary, of _ had been in

contact with Mr Garland through Mr McCormick. She‘waa given similar
information to that passed to D/Constable Cullen. She stated that
the infbrmation was given to her in order that she-could use nher
influence with the Rev Ian PAISIEY: to get William McGrath's
act1v1tles exposed by Mr Clifford SMYTH, who at that time was a

member of the Democratic Unionmist Party.

81
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STATEMENT OF: JAMES P CULLEN

AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 217} OVER 21

POLICE CONSTABLE

OCCUPATION OF WITNESS:

ADDRESS. RUC_STATION, DONEGALL PASS, BELFAST

| declare that this statement consisting of one  pagex each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 17th day of - August 19 82
(Sgd) S R Mack, D/Inspector {Sgd) James P Cullen
SIGNATURE OF MEMRBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I remember sometime between 1974 and 1976 talking with Roy Garland.

This would not have been the first time I had conversation with him.

I remember vaguely Roy Garland telling me about a group of people in
Holland which McGrath had connections with. I think he said that

this group were arranging holidays for young people from Northern Ireland
in Holland. At no time did I tell Garland that McGrath and Clifford Smyth
went to Holland and that a Policeman followed them. I have no knowledge

of any visit by McGrath, Smyth, or any policeman to Holland.

443
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KIN-20665

STATEMENT OF WITNESS

STATEMENT OF: WILLIAM MEHARG

AGE OF WITNESS {if over 21 enter "over 217} OVER 21

OCCUPATION OF WiTNESs: _RETIRED ASSISTANT CHIEF CONSTABLE

ADDRESS: C/o RUC HEADQUARTERS, BROOKLYN, KNOCK

I declare that this statement consisting of one pages, each signed by me is true to
70 BE COMPLETED the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
WHEN THE evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
STATEMENT HAS Lo . . C . :
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know 10 be false or do not
BEEN WRITTEN ;
believe to be true.

Dated this 218t day of June 19 82

(Sgd) 5 E Cooke, Inspector (Sgd) W Meharg

SIGNATURE OF MEMBER by whom . SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or received.

I am a retired Assistant Chief Constable of the Royal Ulster Constabulary.
I retired in July 1981. Prior to my retirement I was Assistant Chief
Constable in charge of Personnel and Training. During March and April 1982
I was interviewed on several occasions by Sir George Terry and

Mr Colin Smith, Assistant Chief Constable, regarding the Kincora Affair.

I have already made a full statement to Mr Smith. I was asked, among
other things, if I had attended a wedding of a Mr Clifford Smith. I was
told that Miss Valerie Shaw had asserted that I was a guest at the
wedding. This is totally inaccurate, I was not present in any capacity
either as a guest or spectator at Mr Clifford Smith's wedding. On this
date, Monday 21 June, I have been informed by Inspector Cooke that

Miss Shaw has informed a press reporter, Kevin Dowling, that I attended
the wedding of Mr McGrath's daughter, Elizabeth. This too is totally
inaccurate, I do not know Mr McGrath or any member of his family. I

was not present at Miss Elizabeth McGrath's wedding in any capacity
either as & guest or as & spectator. Inspector Cooke has also asked me
if I know a Mr Hubert Nesbitt. I have known this Christian gentleman
since I was a boy. I have already referred, in my statement to

Assistant Chief Constable Smith, of my association with Mr Nesbitt and

my knowledge of him. I have no objections to a copy of that statement

being made available to Inspector Cooke.

SIGNATURE OF WiTnESs:.. (Sgd) W Meharg

.
Form 38736 P
{Plain} ] 3 9
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KIN-20565

STATEMENT OF WITNESS

. STATEMENT OF: WILLIAM MEHARG

AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21" GVER 21

OCCUPATION OF WITNESS: _ EX ASSISTANT CHIEF CONSTABLE

| declare that this statement consisting of pages, each signed by me is true to
o E;:E?NM::ETED the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, .if it is tendered in
STATEMENT HAS evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to

prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not

BEEN WRITTEN -
believe to be true.

Dated this 7th day of July 19 82
(Sgd) G Caskey, D/Superintendent (Sgd) W Meharg
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or recesved.

It has been put to me today by D/Superintendent Caskey that there are
allegations by the Irish Times and the BBC th;t were not puplished that

I was responsible for abstracting files on Kincera and that one file is
in the hands of the UDA. Also that I lost a Kincora file and blocked

a 1976 enquiry. In so far as it relates to my abstracting files on
Kincora, I wish to state that the only file in relation to allegations

of homosexuality at Kincora was the one prepared and completed by
D/Superintendent Caskey. The D/Superintendent, during the course of his
investigation, kept me appraised of developments. I made a statement to
the D/Superintendent outlining my knowledge of the matter in 1980, I

did not abstract this file nor did I extract the file. I did not write
on the Kincora file or submit it to the DPP. These aspects of the matter
would have been dealt with by some other officer in Crime Department.

I did not, at any time, make any papers, official or otherwise, available
to the UDA, I did nothing whatever to block, as alleged, a 1976 enquiry

into Kincora nor did I lose any file in relation thereto.

| 291

Form 38/36
(Plain) SIGNATURE OF WITNESS: ... (Sgd) W Meharg
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Report of DCI Caskey (Phase 2) — OCD 10, Box 18 KI N _20 1 38

Continuation Page Page No..139

THE NESBITT STORY

Part III 514. One of the documents handed to D/Superintendent Caskey
Ex EGM1 by Mr Moloney which has been marked EGM1, contains
Ps 191-193 3 pages and is entitled the 'Nesbitt Story'. According

to Moloney's statement there were 2 sources of information
Part II

in respect of this document. The document would appear
Ps 1-6

to have been the result of an investigation carried out
by the Irish Times journalists, into the activities of a
. man named Hubert NESBITT and his relationships with
Senior Police Officers, political and paramilitary figures.

515. The only allegation pertinent to the Kincora Enquiry is
contained near the end of the second page of tﬁe document
where it is stated that 'Meharg is the man who lost 1974 .
files on Kincora and who probably ordered blocking of
1976 enquiry'. It is alleged that Nesbitt was a close
personal friend of Mr Meharg, the former Assistant Chief

Constabla.

5l6. The document also alleges that Nesbitt had described
himself to the journalists as "Paisley's closest confidant",
Nesbitt also allegedly said that Sir Robert MARK and
Sir David McNEE were personal friends and that
5ir Robert Mark used to holiday with the Nesbitts in
Portrush. It is also claimed that Nesbitt arranged a
secret meeting between Sir Jamie FLANAGAN and Dr Paisley
aﬁd that Nesbitt used his police contacts to get Sir Jamie
a job in Interpol.

Form 51/2 i -
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Part II 521.
P 391
P 291
522.
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KIN-20140

Continuation Page Page No. ..Mkl

Sir Robert. Nesbitt also stated that to the best of his
knowledge Sir David McNee, Sir Jamie Flanagan or Mr Meharg,
did not know McGrath.

Mr Meharg, when interviewed on 21 June 1982, stated he

knew Mr Nesbitt, a Christian, since he (Mr Meharg) had been

a boy. When interviewed agaiﬁ on 7 July 1982, Mr Meharg said
that he did nothing whatever to block, as alleged, a 1976
enquiry into Kincora, nor did he lose any files in relation

thereto. (See also Paragraph 360).

CONCLUS ION

No evidence of any criminal conduct in relation to the

Kincora Enquiry was found.

EXHIBITS EGM2, EGM3, EGM5, EGM6 AND EGM3

It is considered appropriate to comment on these S
documents at this stage. It will be remembered that these
documents were included in the 10 handed to D/Superintendent

Caskey by Moloney.

Moloney has stated that the five-page document EGM12 should
be read in conjunction with all other documents handed over

by him.



Report of DCI Caskey (Phase 2) — OCD 10, Box 18

_550.

Part III B
Ex EGM9 551.
Ps 1-5

552.

553.

'555.

_Part II
Ps 10-15

Form 1727
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149

Continuation Page ' . o +"Page No. ..... :

With the exception of the Campbell Court Case and
Garland's visit to Thiepval Barracks, Lisburn, it is ‘
intended to deal with these ellegationa in the.following

paragraphs in so far as they relate to Kincora and

homosexual activity. Garland's visit to Thlepval Barracks,;-

Lisburn will be dealt with in the file - Miditary

‘Intelligence and John Colin Wallace.

It 1s advisable to read this document EGM9 before reading )
this report further in’ relation to the Garland allegationl.

The first allegation is that Garland complained. to
Congstable Cullen at Donegall Pass in 1971 about McGrath

at- Klncora and that Cullen was not 1nterested in his

complaint. Garland is alleged to have said that he thought B

that D/Constable Cullen was "a bit of a Paisleyite".

It is also alleged that in the document that Garland told
Jim McCORMICK, a Yet and Lay Preacher. from Carryduff,
who saild he wuuld ‘take some steps to get someth;ng done

about McGrath at Kincora.

When interviewed on 12 April 1982‘by D/Superintendent
Caskey and D/Sergeant Elliott, Garland.said that his

contact with Cullen nas in 1974 and not~197l_end it was
" not right to say that Cullen'wao-not interested. It waa L

not fair either to say that Cullen was a Paisleyite.



Report of DCI Caskey (Phase 2) — OCD 10, Box 18 KI N _20 1 49

150
Continuation Page Page No...?..

555. The meetings between Garland and D/Constable Cullen were
investigated in the original enquiry in 1980 and have been
reported at paragraphs 459 to 464 of the original file.
Statements made by D/Constable Cullen are attached in

'Part II of the original enquiry at pages 620 to 625 and a
statement relating to an interview with Garland is attached

at page 627.

556. In his interview with D/Superintendent Caskey, Garland
said that when he told McCormick it was McCormick who put
him in touch with D/Constable Cullen.

557. William James McKendrick McCormick made a statement to
police on 30 April 1980 and this is attached at page 626
in Part II of the original Enquiry File.

558. In view of what Garland told D/Superintendent Caskey it
was not considered necessary to re-interview either
D/Constable Cullen or Mr McCormick in relation to thisg
matter. It is also considered that the matter was

adequately investigated in 1980.

' ‘ 559. The document also alleges that Garland went to a

' John MALONE with his complaint about McGrath in the early
19708 but Malone wanted to know nothing about it. Malone
is alleged to have asked Garland whether homosexual
activity around Mchath was ‘overt'., When told that it
was, Malone allegedly said "It might be part of the
.treatment". It is further alleged that Malone used to

live very near Kincora.

Form 5}/2 -
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: AT l.,4,e.6.6.1__'_\.
OCD{25-(169pg) Sussex Police Statements 1-153 -Box 10 PNFENT |

STATEMENT OF: Robert John BUNTING

AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 217 _ Over 21

Assistaﬁt Director, Eastern Health and Social Services. Board

QCCUPATION OF WITNESS:

‘ 65, University Street, Belfast. (Bus244611 Home Baileys Mills 549)
ADDRESS:

i declare that this statement consisting of 3 pages, each signed by me is:true to
the best of my knowledge. and belief and | make it-knowing that, if it is tendered in

* evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person. | shall be liable to

prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true. '

Dated this 10th day of March 1982
~R.A. Flenley Ch.Insp. R.J. Bunting,
SIGNATURE OF MEMBER by whom  SIGNATURE OF WITNESS

statement was recaorded or received.

Further to my statement of 13th May 1980, I should like to add the
following comments. When Mr. MASON passed over the file on the
allegations against MAINS I read the file although as I previously stated .

I was aware from information gleaned from my colleagues that there

. was a clo'mplaint made against MAINS by a boy Langtry McKIBBEN in 1971

‘and as far as: 1 was aware that had been dealt with by Mr. MASON.

Although the file appeared incompleté my assumption was that the papers

wgré with the Town Solicitor. When 1 first met Detective Cdnstable
CULLEN in 1976 it was my impression that he was coming to me to _ !
solicit information about McGRATH's alleged homosexual activities and

links with a paramilitary organisation rather than to warn me about

McGRATH'working- at the hostel. He made the point-lquite‘_clearly. '

that his investigation was extremely confidential and to iliustrate this
he mentioned that he was reporting directly to an Assistant Chief

Constable, Mr. MEHARG, and that his own immediate supervisors were not

 aware of this particular inirestigation. CULLEN -implied that .

prominent members of the community were invoh'red‘ in his enquiry.
In addition to supplying thé Henry MASON file 1 provided him with a list

of names of all the boys discharged from Kincora between 1971 and 1976.

SIGNATURE OF WITNESS: ..o R.J. Bunting B

OFFIC_IAL_—SENSITIVE-PERS.ONAL
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I :  STATEMENT OF; _Robert John BUNTING ____ CONTINUATION PAGE NO: 2 -
He indicated his intention of speaking with. them. - Having obtained
the consent of Mr. GILLILAND, Director of Sdci_al-'Services, to giving
CULLEN a copy of the MASON file, both Mr. GILLILAND and I ﬁet CULL’EN. .
and handed him a copy. At that meetithULLEN ‘again stressed his
interest in the. homosexual and'paramilitaryaétivities of McGRATH and
the apparent connection with prominent members. of the community,-,a.nd |

the need for confidentiality.. Over a period of eighteen mbﬁths 'to two

. years I made a nﬁmber of telephone calls to DC CULLEN asking him
how his enquiries were progressing. -~ Towards the end of that time

DC CULLEN told me he had submitted a report to Mr. MEHARG and

although.I cannot. remember with éertainty he implied that his only
inforrﬁant IImd‘ withdrawn and that he had no evidence.that we.could .act
upon.  Unless DC CULLEN had contacted me originally I would of
course not have known that McGRATH had. homose'xual_,activitiés.: '
. 'Tﬁere has nev(ei' been any question of any persdh ‘whatsoever bﬁnging
-any p_f'essure ﬁpon fne to suppress mytﬁng or cover up“ in'any way
- the activities which it has beqome‘ apparent were éécﬁrring ‘at Kincora., -
| R.J. | ﬁuniin_g.
I w.ish_to*make it clear that I never received-evidence.that McGRATH -
was a homosexual or involved.in a paran;ilitary organisation from the -
Police.
R.J. Bunting.

Taken in the presence of Detective Supefintendent HARRISON.

- - . s El . . . . B
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statement or. __ Edward 8. GILLILAND

o ) _ )
l . \" AGE OF WITNESS {if over 21" enter “aver 21"} Over 21

OCCUPATION OF WITNESS: Director'Of‘ Social Services
Eastern Health and Social Services Board,
ADDRESS: _65, University Street. Belfast.

, : t declare that this statement consisting of 2 pages, each:signed by me is true to
TOUEE COMPLETED the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
spar gﬂs’;?fms - evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything Wthh | know to be faise or do not
EN WRITTEN
‘ believe- to be true. :

Dated this Nth day of March 19 82

"R.A. Flenley Ch.Insp. ' : ~ E.S. Gilliland

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or recerved. )

Further to.my statement of 15th May 1980, I became the Directé)r' :
of Social Services of the Eastern Board following the reorganisation in
1973. I was not aware of what has become known as the MASON
file relating. to allegations of homosexual behaviour agamét Mr. MAINS,

: Superintendentdf the Kincora hostel'.- - I did nc.>t become av.;:are of the
file or the allegations until 1976 when Mr. BUNTING, my Assistant

Director, advised me of Detective Constable”CULLEN's -visit and the

‘éng:'aged in'ht.)mosexual activities in t_hé "past.. - There wés‘no mention
of McGRATH having en'gaged in homosexual activity with juwlreniles.
I seem to recall that DC CULLEN's information was: based-on nothing
more _fhan an aﬁonyrﬁous’ letter, I nevertheless had no qualms
in agreeing to the officer being given a copy of the MASON file as

: indeed he wasshbrtly after his initial me‘etiAng with ‘Mr. BfJNTING;
The term 'special enquiry" which I used in my origiﬁal statement was
probably loose terminology but relates to tile facfc_that I understobd ‘
the officer to be reporting on the matter to-a senior officer. My

“overall impressionlup'on meeting—DC CULLEN when the M'ASONI‘file wés
handed over was that his-enquiries were ﬂot connected with -Kinc’o;a_ ‘

l R . suggestion that Mr. McGRATH, housefather at Kincora, had allegedly

. E. S Gllhland -
SIGNATURE OF WITNESS: oo ! ST

rm 38/36 _ : 2
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STATEMENT OF: Edward S. GILLILAND - CONTINUATION PAGE NO:

or McGRATH'semplqyment there but nevertheless the implication was
that should anything come to light during the officer's enquiries
which would have enabled the Board to take some action then the
Police would have informed me or my colleague. At no time has any
person attempted to put pressure upon me or persuade me to cover
“up or not inform the Police of any matter connected with my

professional business. -

E.S. Gilliland

Taken in the presence of Detective Superintendent HARRISON.

v
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INTERVIEW BY DET
OCD-27-(82gg) ?mP’E@be%Exh'b't?LBenm WITH DETECTIVE CONSTABLE JAMES PRICE CULLE

RAF |

OE AL SN IVER SRS e KIN-40945
N

12.3. 82 interview commenced 1000 EXHI BIT NO!

How did you come to meet Mr. McCORMICK in the

first instance.

The Drug Squad were concerned about young people dabbling in the
occuit and I heard of McCORMICK is a pei‘sc_!p’_ 'whq e);:ercised |
such people. o

Are you certain that when you first heard from McCORMICK

about GARLAND and McGRATH that you were not told their names.
Mr. McCORMICK never told me anyones name at any time.

Mr. McCORMICK says he did tell the names to you when you

first saw him.

I don't think he did but I could be mistaken it is so long ago.

You mention in your statement of 30th April 80 that the man was a
lay preacher who used his coﬁnections with his meetings to contact
and influence young boys. What was your interest in this
information at this stage. Did you see the enquiry as a crime
matter that might put an offender before the court on sexual

assault charges - or did you have a different end product in

view.

I thought there was something sinister going on in relation to

sexual offences.

By your account, after your initial JPC meeting with

McCORMICK you went off to the Hendon C.I.D. Coui‘se,

but kept this information in mind. After you returned you were
apparently able to persuade McCORMICK to change his mind

about releasing information and through MeCORMICK met GARLAND
on lst March 1974 - why the change of heart on McCORMICK's

part.

I asked Mr. MecCORMICK would it be possible to meet the person

he had talked about so that I could find out the exact facts about
the involvement of William McGRATH with sexual offences. — -

J.P. Cullen R.A. Flenle L 13
OFFICIAL—SENSI'I:IVE—PERSON L
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Interview terminated 1510 12.3.82.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

[EXHIBIT NQ. 7

Interview recommenced 1450 12.3.82

I should like to make the following additional

comments.

I had to reassure GARLAND's wife that it wasn't another
occasion when nothing would done to deal with McGRATH.

I had to reassure Ray GARLAND to encourage him to supply
information and that action would be taken, He was always
reluctant when asked by me to come forward as a witness

in any court proceedings. This was because of the new life
he had made for he and his family. 1 was embarrassed

by the fact that nothing seemed to be progressing towards
positive police activity. I was always aware that Ray
GARLAND had an axe to grind because of previous unsatisfactory

business dealings with McGRATH.

J.P. Cullen R.A. Flenley

25

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



- OFFSEMEMENT SO WHINESSS ONAL

OCDP5-(169pg) Sussex Police Statements 1-153 -Box 10

William MEHARG., "

I’ﬂ'N_4'e'65'5_——_

STATEMENT OF

l C AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21°) Jer__Zl_y_rs—

OCCUPATION OF wiTNEss: __ Retir er

ADDRESS: - ”

| deciare that this statement consisting of pages, each signed_by me is true to

COMPLETED the best of my knowledge. and beiief and | make it knowing thal, if 1t is tenclered in
1"”5” THE: evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
STATEMENTHAS 1 prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
EN WRITTEN. believe to be true. |
Dated this 22nd  day of April : 19 g2
G. Harrison D/Supt. : W. Meharg

SIGNATURE OF MEMBER by whom : SIGNATURE OF WITNESS -
staterment was recorded or received. o :

| refer to a pretrious statement made on 22nd July 1980.-
Prior-to D/Constable CULLEN meeting _rne in 1974 about the McGRATH
matter-| knew of this officer just as one of rhy Drugs Squad officers.
! .don't remember the date he came to see me but it would probably
be in I971l, | accept that as the date. . The tenor of the. conversation
was: that an informant of CULLEN's had letters from a man named William
McGRATH who was in charge of a boys home named Kincora in

East- Belfast "~ The letters were in endearlng terms and had

'HE I BN N N B I El-

reference to the informant's Christian Witness and that he should have .

i
Q

" no blockage as to. his witness as.a Christian. CULLEN said

his informant believed that McGRATH may have beerl:'a. ho'rnesexual.

He possibly mentioned TARA and the Heritage_Orange Lodge which |
thought were one and the same. There was no mention_ of_Parae '
Military organisations ' In answer to the question"'Why should a
'Detectlve Constable approach an Assistant Chief Constable on a matter
such as th|s" I can say that it appeared DC CULLEN was. -seeking
guidance. It was quite common practice for members of the Detective -
staff of all ranks to -approach me regardlng the'perforr‘nance-of their duties,

| was certainly amenable to such approaches. There was nothing

SIGNATURE OF WITNESS. ......ccccccocorc. W.....Meharg S S S
Egrm 38/36 : . 51
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| STATEMENT -CONTINUATIONBAGEY
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STATEMENT OF: - CONTINUATION PAGE NO:

memorable in the approach made by DC CULLEN, it wes.just another
routine meeting, although an allegation oT this nature if substantiated

in any measure would have been regarded by me as.a Qery serious one -
requiring iminediate-investigation' - irrespective ef: the. occupation

of the person against whom the allegation ‘was made. He provided me
with. certain papers. and photographs which | described-— in my statement
of 22nd July l9go. | took these home to study and saw DC CULLEN

a few days:later to give him. advice.. This was to find out if:‘llﬁs source

' had been interfered with by McGRATH, . no doubt to record a statement

ey

O - Em wm e e

giving: all the;details and. to furnish a report.. This was to be
eubmitted if he found out. any useful information.- that might assist in
proving that the: allegat:ons had any substance. . At one. of the meetings, -
after he had raised the matter with me, he informed me that the a!legatlons
| had been investigated by the Welfare Authority and I instructed him to
look into it ant_:l‘ aséertain the result and to reporT: back. Apart from fﬁe
updating of his 6T'iginal report he mey have told me' the: resuit. of the
Welfare enquiry which | understood to be that they were taking no
actien. © My recollection is that the relevant papers were referred to
or taken ovef by the Health Services Board and | asked DC CULLEN"
if he could obtain a copy of these papers. |
| It has been put to me that a file of papers known as the
Ha'rry MASON- file, which | have now been ,shown,‘ :con'cerning‘anotherr'.-‘_“
'rﬁan,‘employed at Kincora called MAINS, was posted to me. | never |
received that file, nor had any communication from DC CULLEN or anyone
about it. .‘ | have been asked about a telephone call said to have been made
by the Town Solicitor, Mr. YOUNG, on 28th September 1971, to me.
| may have rece:ved SUCh a call from the late Jack YOUNG whom |
knew. through my church associations and ofﬁcually, but it certamly

wasn't about .Kincora, homosexua!lty or complamts .fr'om boys. | did

not pass on DC CULLEN's allegations about McGRATH‘ to Special Branch

Iﬁﬁ&ﬂ?@&faﬁnnotatlén' : , - W.-Meharg , 5;: :
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because | did not consider the matter related to terrortsm or
~ subversive organisations. | did not discuss. DC. CULLEN'S'éIlegations
with any other officer, | felt | had dealt with the matter at that stage.
 The matter was being handled by the D/Constable and if 'ther'e "had, been
anything to substantiate the. allegations | would have referred the matter
to the Divisional Commander "E" Division, for investigation and: report-.
| had never heard of McGRATH prior- to. DC CULLEN approat:hing'me
.an'd. have still never met him, As far'as-MAINS is cnn'cerned his name

was never mentioned to me at any time. until D/C/Inspector CASKEY

0O

informed me of the progress of his 1980 investigations..

| During my career as a Po[icé officer | have never
personally investigated, or had experience.of investigating homosexual
offencé§; So far as | am: personally concerned my views. on- homosexuallty
are that if | had my way | would advocate or recommend that irrespective
of age, persons concerned in acts of homosexuality, either in public or
.private Shéuld be prosecutea. | gave evidence to this effect to the

_Northern Ireland Adwsory Commlsslon on Human. nghts “in the mid to

late 1970' )
‘ iR . . ‘
When discussing what action DC CULLEN should take in-

{. i
o
ey

making enquiries about McGRATH | feel sure that 1. would have suggested
" that one obvious line of enquiry would havt=_l been to approach McGRATH'
'employers.' I cannot say that | remember doing this but. it is, the sort of
advice | would:have given hlm Itis totally wrong to say that | told
DC CULLEN not to investigate this matter. | was anxloqs “that DC CULLEN
should get some evidence to support CULLEN's informants belief that.
- McGRATH was a homosexual, and if sut:h evidence had.been forthcbming,_ 7
irrespective t)f‘its cogency, | would have directed the full"inve:stigation.

and report-to be undertaken.

As far as my assessment of DC CUL_LEN's'ab_iIitiéS' are

. concerned, | considered that he had sufficient experience to carry out the

I%W@&[—a‘;ﬂno -i(.)n : | | : T ' w. Mehérg. _I ‘ f:’ -
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enquiries he was being asked.to do. 1. had no reason to. congider
taking any action under the Emergency Powers ayaila‘Sle‘ to the .
Police regarding para-military or terrorist acts becauselthe information
given me by DC CULLEN did not give any indication that any para-
. military forces were in any way involved. . Had. such information been
: forthco'ming | would have discussed it,: prepared a.repolrt',l and. passed the
information: to: the Assistant Chief Constable, Special‘ Branch, together.
with my papers relating to the TARA and Heritage Lodge. | am
informed- that DC CULLEN has a diary note showing that he spoke to me on"
2st-and 24th’ January 1976. | accept that this.record is probably
accurate and. that he did speak to me,. although | cannot recall what was.
- said.
As previously stated | did not know Joseph MAINS and
was certainly not aware.that he had had a brother Tom MA‘INS, whom.
I knew as a colleague in the R.U.C. and who diéd.many yearé ago.
1 ha_ve been told that 1 am believed to have attended the wedding of
Mr. Clifford SMYTH. 1 did not attend, but it is. possible that the
'~ informant has confused me with my brother Jim MEHARG whom | now
know did attend the wedding. | know of Clifford SMYTH by name but
I doubt if-1 could identify him if | saw him - | did know his parents
for many years.' My acquaintanceship with the Reverend Dr. lan PAISLEY
has been Ilmlted to official matters that he occasionally approached
me about. At no tlme did the Rev. lan PAISLEY mentlon dlrectly or
indirectly the questlon of homosexuality at chora nor -were the names
of Mr. McGRATH or the other persons concerned that were referred'-to
in the Cou_r't proceedings." " On one occasion only did |' have a meal at
"Mr, NESBIT’.s '-home,r‘ on a Sunday evening when Mr. P'A_‘ISL'EY was
- present, and as far as | can recall | have not haa any other -r'neals‘in;'.': .
cofnpany with Mr., PAISLEY. | have known Mr. Hubert ﬁESBIT_"

. since 1 was ‘a boy, | have known him as a friend through the ye‘zars_,__f_ :

e
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together with other members of his family. | have known.
Mr. NESBIT through the 1940's and 1950's ‘and have never heard any
s_uggestion, prior to you mentioning it to me today, that he knew .
Mr. McGRATH and was suspected of being a- homosexual. ! find
such a suggestion totall.y unacceptable and completeiy contrary to my
knowledge of. this. Christian gentleman. '. It has been. put to me- that Mr.
NESBIT had to intercede on my behaif to patch Up a. dispute between
Mr. PAISLEY and myself that was. supposed to have arisen through me
kicking Mr. PAISLEY during a public order confrontation. | The whole
suggestion is. nonsense and | have no knowledge of it, and: there was.
never any- question of me kicking' Mr. PAISLEY.

In connection with enquiries into the McDERMOTT
murder in September I973 together with Detective Ch1ef

_Superlntendent MOONEY, | examined a statement'made. by a relative-

after the body-was discovered. We were not satisfied that the confession
was genuine but looked carefully for corroboration from the person’

concerned that he was responsible for the murder. It was obvious’

that the suspect was not in possession of ‘information that the: re-arl_ offender
would have had, and was not supported by the foren'sié findinés_.
- The suspect eventually withdrew his i:onfessiorl - | can't recall tvhat

his explanation was for admitting the murder in, the first place. |
] did not subtnit this matter to the Diret:tor of Pubitic Prosecutions and
there was no crime file prepared. The decisien‘ to release McDERMOTT
was made by me without recourse to the Director of Public' Prosecutions
and .in cohsttltation :with' Detet:tive Chief Superintendent MOONE-Y

| have been told that McGRATH was a keen Orangema'h;
| am nbt, and never have been a-member of the Orange Order.

| have been told that‘Joseph MAINS was a member'-of the

‘Ruby Lodge, Freemaons, in Newtownards Road. | have no knowledge

l ' ' of the deceased confessing to the crime. [t may'have been some months

rang/36 [-aahnot tion
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of the Ruby Lodge or of MAINS' connection therewith. My. onl'y
knowiedge of Mr. SCOULAR is that | am aware that h'e‘is‘ a member of the
Police Authority for Northern Ireland and | have met him on two

visits he has made with other members: to Police Headquarters.

(signed) W. Meharg.

O
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generate much idle speculation that there is some truth in the

media's theorising about a cover up by the police.

POLICE 'COVER UP' ALLEGATIONS - INVOLVEMENT OF ASSISTANT
CHIEF CONSTABLE WILLIAM MEHARG

224 . In November 1673, Detective Constable James Price
CULLAN was a member of the Royal Ulster Constabulary's Drug

Squad stationed at Donegall Pass Police Station. At that time

this officer was aged 38 years, had 141 years police service,

and had been a dog handler in the Dug Squad for 2} years.

225. He met William James Kendrick McCORMICK in November
1973 (KIMS 620) and was told of a man who was a lay preacher
who used his influence to sexually abuse teenage boys. At that
time, according to CULLEN, McCORMICK would not name McGRATH as

the offender or GARLAND as the informant.

226. CULLEN's statement made on 30th April 1980 tehn tells

how he et the matter lie for a time whilst attending the Hendon

CID Initial Detective Training Course. Upon his return cn lst

March 1974, in company with Detective Sergeant Robert DUFF (8PS 116),
he saw McCORMICK again and eventually met GARLAND. He was informed

-

of McGRATH's involvement with GARLAND over the years. According

to CULLEN's statement, this information, dealing exclusively with

§3
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McGRATH's association with GARLAND, and amounting to little more
than an account of McGRATH's 'emotional block' indecent assault
techniaque in so far as it involved GARLAND, was sufficiently
important in CULLEN's estimation; for him to make a personal

visit to Assistant Chief Constable MEHARG to pass on the information

about an indecent assault committed scme 19 years earlier.

227. Detective Constable CULLEN bypassed all the immediate
supervisory ranks and reported directly to Assistant Chief Constable

MEHARG on 2nd March 1974.

228. It appears that an approach of this nature was something
that Mr MEHARG did not discourage. He considered that to have
'an ever open door' available to any of the junior ranks was a

praiseworthy characteristic.

229. CULLEN's ftatement shows that MEHARG instructed him

to make further enq:iries and report any fresh information to him.
CULLEN thereafter reported in writing what he describes as
'general information about associates, and background facts about
McGRATH's political, religious and business activities!. He also

submitted copies of the letters that McGRATH had written to

GARLAND in 1362,

230. According to the statement, he first learned of
McGRATH's employment at Kincora in January 1976. He passed this
information to MEHARG on 21st January 1976 and saw him again

on 24th January 1976. CULLEN, on MEHARG's advice, then spoke

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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with Mr Robert John BUNTING, the Assistant Director of the

Eastern Health and Social Services Board. CULLEN states there

was no evidence that McGRATH had been involved in any irregular
behaviour at Kincora Boys Hostel. At this juncture, according

to CULLEN's statement, GARLAND (whom he does not name as his
informant) ceased supplying information and he received ne further

instructions from MEHARG.

231. CULLEN concludes by saying tﬁat the next development
occurred on 24th January 1980, when Mr BUNTING telephoned him to
draw his attention to an article in the Irish Independent
Newspaper concerning Kincora. CULLEN then makes reference to
obtaining a further copy of a file on Joseph MAINS (Harry MASON

file) in order to pass it to Detective Superintendent CASKEY.

‘232. CULLEN made a second statement six weeks later and

claims to have made a mitake in his first statement, when he said
helﬁid not know where McGRATH was employed until 1976, acknowledging
that he knew in 1974 that McGRATH worked at Kincora. He makes

a more detailed reference to the Harry MASON file, saying he
obtained a photocopy of the file on 15th March 1976, and that he
posted it to Assistant Chief Constable MEHARG. The file containéd

a list of boys' names who attanded summer camp {he is probably
referring to the list of names provided by BUNTING - see paragraph
258). He did not enter details concerning posting this report

in the correspondence register (which he would normally be expected
to do). He explains he deliberately omitted to do this for 'reasons

of security’'.
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233. Statements made by McCORMICK (KIMS 626) and the record
of what GARLAND said to Detective Sergeant ELLIOTT (KIMS 627) are
rather vague but tend to confirm Detective Constable CULLEN's
statements. Assistant Chief Constable MEHARG's (now retired)
(KIMS 628-629) statement tends to corroborate much of what CULLEN
says except that he refers tc only one meeting with the officer

and is quite adamant that he never received a copy of the Harry

MASON file, said by CULLEN to have been posted to him in March 1976.

234, This aspect of the Kincora affair, invelving an
Assistant Chief Constable, who was certainly told of McGRATH's

emplecyment at Kincora was carefully examined.

235. Mc CORMICK was interviewed by Superintendent FLENLEY
and officer reporting, and he confirmed that he had been
instrumental in causing GARLAND to meet Detective Constable

CULLEN ({SPS 98-39).

236. GARLAND was also questioned (SP3 84-.88). He at first
insisted that McGRATH's sexual involvement with him amounted to
nothing more than McGRATH putting his hand on his {GARLAND's)
knee and his lower thigh. I asked him if his long campaign to
expose McGRATH as a homosexual was based on ncothing more than

an incident in 1955 when McGRATH had put his hand on his knse.
For a time GARLAND insisted that this was so, but eventually
admitted that McGRATH had touched GARLAND's private parts, not
but also for the next seven

only at their first meeting in 1955,

years until the time GARLAND attended the Bible College at Mzidenhead.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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237. Although admitting being involved in this way with
McGRATH, GARLAND, who is a school teacher, rather stupidly
maintained that wﬁilst he naively concurred with McGRATH's
wishes, he did not appreciate that he was indulging in acts of

indecency.

238. GARLAND also introduced Detective Constable CULLEN to
UDR Captain N a Captain (full time) in the Ulster
Defence Regiment (SPS 117-119), who also told the police officer

that he suspected McGRATH was a homosexual.

239. GARLAND's ;ccount of how he came to meet Detective
Constable CULLEN was consistent with the statements made by
McCORMICK and CULLEN. He insists that he told CULLEN that

McGRATH worked at Kincora. He also toldrme that he suggested

to CULLEN that he should interview the boys who were resident
there, after CULLEN had told GARLAND that he could not do anything
without proof. CGARLAND also told CULLEN of MeGRATH's involvement

with TARA and the Orange Order.

240, We asked GARLAND if he had ary information to connect
McGRATH with any police officers. GARLAND named a policeman
called PATTCN as being an associate of McGRATH's and suggested
there may be a link between McGRATH and a policeman named MEHARG.
GARLAND said that MEHARG attended Clifford SMYTH's Qedding and

that Clifford SMYTH once resided at McCGRATH's home.

87
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241, GARLAND also admitted making an anonymous telephone

call to the police, as detailed in paragraph 182 of this report.

242, GARLAND also provided the information given above to
Valerie SHAW, which promoted her to take the action described

earlier in this report.

243, | Following this interview with GARLAND, Deputy
Assistant Commissioner SMITH and I interviewed
(SPS 117-119) and asked him to repeat what he had told
Detective Constable CULLEN in 19T74. It appears that the only
evidence he was able or prepared to offer the police was his
account of a conversation he had had with McGRATH in 1966-1967.
It seems McGRATH had .told him he believed that it was possible
for two males to have a love for one another and to express it
physically. McGRATH quoted the Bible on this subject and referred
to David and Johnathan's (I Samuel 18, verses 1-3, 20 wverse 42)
love for one another. concluded from this conversation

fhat McGRATH was a homosexual. -

24y . Enquiries to trace ‘PA’-I‘TON, the police officer referred
to by GARLAND as an associate of McGRATH's, showed he was a
Royal Ulster Constabulary Reserve Constable, number R10062,

from 6th June 1957 until S5th January 1981, serving at Dcnegal
Pass Police Station. He was unable to continue in the Police

Service due Lo illness.

83
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245, I interviewed Mrs PATTON on 24th May 1982 and was
informed that her husband died on 17th May 1981. This informaticn

was checked with the local registrar's records and confirmed.

246 . Certainly, PATTON was not a person with any particular
influence within the Police Service, and apart from GARLAND's
account of his contacts with McGRATH, there is no suggestion that

he was homosexually inclined.

247. Andrew Clifford SMYTH, a school teacher, was interviewed
by Superintendent FLENLEY and myself (SPS 126-124). He stated
that he had resided as a lodger in McGRATH's house for 8 years and
knew McGRATH from 1965 until 1979. He admitted that he was a
transvestite at - one time and that McGRATH was aware of this.

He was residing as a lodger in McGRATH's house when McGRATH

ceased his business association Qith GARLAND and afterwards

obtained employment at Kincora.

248 . SMYTH was quite forthcoming in speaking to

Superintendent FLENLEY and me, and referred to having been

told by a person named Brian GEMMELL not to trust MCGRATH, who

was a homosexual and a liar. SMYTH put this to McGRATH, who

denied the allegations and claimed that the rumours circulated

by GARLAND had been investigated by a police of ficer from

Strandtown Police Station. SMYTH was unceértain whether McGRATH
referred to the policeman as a Superintendent. He alsoc claimed that
McGRATH told him that MAINS knew a policeman in Strandtown wia the

Masonic Lodge that MAINS belonged to. He was questioned about

84
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Superintendent GRAHAM but said that the name meant nothing to him.

249, Police enquiries have revealed that Detective Constable
John Joseph SCULLY (KIMS 680-683 SPS 125-131) stationed at

Strandtown Police Station made enquiries about MAINS in 1977.

His part in this enquiry is dealt with fully in paragraph 425-452.

250, Detective Constable CULLEN was interviewed by

Superintendent FLENLEYVand myself on 12th March 1982 (3PS 132-133 SP EX 7).
He was asked whether he regarded the enquiry about McGRATH as a

matter that might result in charges concerning sexual assaults

or, if he was looking for a different end product (ie terrorist
involvement). CULLEN said he felt that something sinister was taking

place in relation to sexual offences.

251. - When he saw GARLAND hé was not given any information
about indecent assaults other thar those said to have taken place
in the early 1960's. When asked why he sought out an Assistant
Chief Constable to talk to about GARLAND's information, he said
he did so because of the political implications. The outcome of
CULLEN's meeting was that he was instructed to gather further
informaticn and to repeort back. It was pointed out to

Detective Constable CULLEN that Kincora boys were often in trouble -
with the police for petty crimes. He was asked whether it
occurred to him to ask the officers dealing with the boys to help
in finding evidence of McGRATH's homeosexual activities. CULLEN
replied that he understood MEHARG's instructions to be to gather

intelligence rather than to investigate. He did not make

90
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enquiries of McGRATH's employers at that stage. The only

enquiries he did make were through interviews with GARLAND and

UDR Captain N

252. Detective Constable CULLEN pointed out that there was
considerable bombing in the Province and his police duties involved
working long hours on matters quite separate from his interest

in McGRATH.

253. He was asked if he had considered seeing boys who had
been released from Kincora. He felt this did not come within his
terms of reference and for that reason did not do so. He was
questioned about the surprising mistake he had made concerning
precisely when he first became aware that McGRATH was employed

at Kincora (see paragraph 232). He explained that when the
newspaper reports came cut in Janﬁary 1980 he was under pressure
to produce a report quickly, and he became confused because

he first visited McGRATH's employers in 1976 and assumed that it
was then he had first learned of McGRATH's employment at Kincora.
I then pointed out to Detectiver Constable CULLEN that his first
statement showed that upon discovering McGRATH's place of employment,
he went straight back to Mr MEHARG with this information. He was
asked to explain why he said that, particularly as he was now
admitting he had known of McGRATH's employment for two years.

The only explanation he could offer was that he was confused.

254, He was asked if he had copies of the written reports

he had submitted to Mr MEHARG, as indicated in his statement
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('from time to time I submitted in writing general information etc.')
(KIMS 621). Detective Constable CULLEN explained he had only
submitted one report, this was dated 21st March 1974 (KI EX 29-31),
but that he had followed it up with various documents, ie McGRATH's

letters to GARLAND.

255. CULLEN was asked why he had seen Mr MEHARG on 21st

and 24th January 1976. His initial explanation in the statement

made on 30th April 1980 was that he had done so when he discovered

McGRATH was working at Kincora. This was now admittedly incorrect.
- CULLEN could offer no explanation for seeing Mr MEHARG on these

occasions. CULLEN was asked why, after two years of knowing

where McGRATH worked, did he suddenly decide to approach

McGRATH's employers? He explained that he was disillusioned

with the lack of action and decided to do something himself.

256, It was!then put te CULLEN that by 15th March 1976 he had
learned that MAIN; had been subject of complaints from boys in 1967
and 1971 alleging indecent behaviour. He.was asked what he did
about it. He said he posted a copy file to MEHARG via the internal
postal system. He was asked why he had departed from his usual
practice of calling to see Mr MEHARG with this fresh and quite
important information. He explained he had become embarrassed

by the enquiry and felt he was imposing on Mr MEHARG.

257. He was asked what he did about the boys at Kincora. He

replied, "Nothing". Detective Constable CULLEN agreed that after

he had received the Harry MASON file from Mr BUNTING on 15th March
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1976, he had received telephone calls from BUNTING asking if
progress had been made. He found such questions embarrassing

because nothing was being done.

258. He agreed he had been given a list of boys who had been
discharged from Kincora between 1971 and 1976 but had not interviewed
any of them. He was asked why he had obtained the list. He replied

that it was to pass on to Mr MEHARG for directions.

259. It was put to Detective Constable CULLEN that after tweo
years of fairly fruitless enquiries, in 1976 through the Harry MASON
file, he was at last in possession of some encouraging informaticn,
ie that not only was McGRATH said to be a homosexual but that
another member of the staff (MAINS) had been subject of complaints
from boys. Detective Constable CULLEN said he felt that having

infoermed Mr MEHARG, as far as he was concerned, the responsibility

to initiate further investigation lay with that officer. He was-

Asked why he hadn't followed up the posting of the copy of the file
to Mr MEHARG with a further approach. He said he was too embarrassed

to question such a senior officer about this matter, so he did nothing.

260. In reply to a further question CULLEN stated that
nobody had put any pressure on him to cease his enquiries. He
denied making any comment to the press but acknowledged that they

had approached him.

261. Mr William MEHARG was interviewed on three occasions.

You will recall conducting a preliminary interview with him in
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company with Deputy Assistant Commissioner Mr Celin SMITH,
and subsequently Mr SMITH saw him again with officer reporting.

On a later date I obtained a written statement (SPS 51-58).

A

262. Mr MEHARG's verious of the matters discussed with

Detective Constable CULLEN accords with the Detective's

statements, including an acknowledgement fhat CULLEN had told

him that the allegations héd been investigated by the Welfare
Authority. No doubt this information was subject of discussion

on 21st and 24th January 1976, when CULLEN met Mr MEHARG. Mr MEHARG
denies ever receiving a copy of the Harry MASON file, or having sight
of it prior tc being shown it in 1980 by Detective Superintendent

CASKEY.

263. Mr MEHARG was also questioned about the telephone call
from Mr YOUNG, the Town Sclicitor, as discussed in paragraph 115

of this report.

264, Mr MEHARG told Deputy Assistant Commissioner SMITH
and I that he had never heard of McGRATH prior to Detective
Constable CULLEN approaching him. He also stated he had never
heard of MAINS until 1980 when Detective Superintendent CASKEY

began his investigations.

265. In reply t¢ another question, Mr MEHARG infermed us
that he had never perscnally had any experience of investigating

homosexual orffences buf emphasised that he had strong anti-

homosexual views, and felt that such acts, whether in publie
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or in private,should remain criminal offences in Northern Ireland.
He gave evidence on thse lines to the Northern Ireland Advisory

Commission on Human Rights in the 1970's.

266. Mr MEHARG denied instructing Detective Constable
CULLEN not to investigate this matter. He said he considered
Detective Constable CULLEN to have enough experience and ability

to carry out the enquiry he was being asked to do.

267. Mr MEHARG covered the question of Joseph MAINS beiné
a brother of Tom MAINS, a Royal Ulster Constabulary police
officer who died in 1968. Mr MEHARG said he was unaware of MAINS'

relationship to his former colleague.

268. He denied attending Clifford SMYTH's wedding, but

stated that his (MEHARG's) brother, _ did attend

a wedding (K2MS 458). Mr MEHARG said he doubted if he would

recognise Clifford SMYTH if he saw him, but had known SMYTH's

parents for many years. Mr MEHARG also denied ever being a

member of the Orange Order. On the question of Free Masonry, whilst
neither admitting nor denying any personal involvement with such
organisations in general, he specifically denied being involved .
with The Ruby lLodge, of which Joseph MAINS was a member. Mr MEHARG'é
statement alsc covered other matters which are dealt with later

in this report.
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COMMENT

269. It is unfortunate that Assistant Chief Constable
MEHARG, who for the best of intentions was always available to
any officer seeking advice and direction on operational or
other matters, did not direct Detective Constable CULLEN, who
was a dog handler with the Drug Squad, to record all the
information he had gleaned from GARLAND into a written report
and passlit te the CID for enquiry and action. In continuing
to liaise with Detective Constable CULLEN over this matter,

he was acting not so much as an Assistant Chief Constable, but
as a Detective Sergeant, with the disadvantage that unlike a
Sergeant he had not worked sufficiently closely with Detective

Constable CULLEN to fairly assess the officer's capabilities.

270. By becoming invelved in the manner outlined in the
foregding paragraphs, he has provided ample scope for speculation
as to his motives for not exerciéing his considerable authority
to empioy an officer of more senior rank than - Detective

Constable CULLEN on the task of investigating suspected

homosexuality at a boys hostel.

271. Wwhen reviewing the evidence, it is clear that the two
of ficers involved did little more than merely receive the

. . . UDR Captain N| .
information provided by GARLAND and In Detective
constable CULLEN's case, he passed this information to

Assistant Chief Constable MEHARG, who admits that he did nothing

about it, beyond directing the officer to continue his investigation.
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272, There is, of course, a question mark as to whether

Detective Constable CULLEN posted a copy of the Harry MASCHN

file to Mr MEHARG or nct. His previous practice, after obtaining
information, was to pass it personally to Assistant Chief
Constable MEHARG, but when he departed from this habit, the

copy of the file went missing. Although papers can go

missing in any postal system, in this instance I think it

would be wrong to unquestioningly accept that the papers were

lost in the internal mail. The énvelope containing the copy of
fhe Harry MASCN file was addressed to an Assistant Chief Constable

whose name was familiar to everyone using the system. One can

.accept that letters can be delayed or misdirected, but within an

internal system typical of the type commonly in use throughout
the United Kingdom Police Forces, letters marked up -for Assistant

Chief Constables rarely go astray.

273. It appears to be an unacceptable coincidence that on
the one occasion when Detective Constable CULLEN departed from
his regular practice‘of calling to see Mr MEHARG personally, the
alternative measures he took to get the papers tc Mr MEHARG

failed to deliver successfully.-

274 There is no evidence available that can adequately
settle the question of whether Detective Constable CULLEN, for
reasons unknown, but which would be inconsistent with his
performance during the previous two years, failed Lo post the
copy of the Harry MASON file. Possibly he is being truthful
about being acutely embarrassed by Mr MEHARG's inactivity, and

therefore allowed the enquiry to lapse, as indeed it did until

97
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revived by the newspaper article on 24th January 1980,

275. If the letter was posted, and was received by Mr MEHARG,
it would certainly be an embarrassment to him now to admit that
he had done nothing about Kincora, particularly if the information

he had been given about McGRATH was supplemented by information

about MAINS' activities in 1967 and 19471.

276. Detective‘Constable CULLEN, as will be evident from the
inaccuracies in his statement dated 30th April 1980, can hardly
be considered as a very reliable witness, although he impressed
both Superintendent FLENLEY and myself as an apparently honest

individual, although not very intelligent.

277. We examined Detective Constable CULLEN's diary (3P EX §8),
lodking in particular for the éntries dated 21st and 24%th January
1976. These entries appear to e genuine. At that time it was
thought, because of comments made in Mr MEHARG'S statements

(KIMS 628-629) on 22nd July 1980, that he had not seen Detective
Constable CULLEN in January 1976. When making the diary entries
in 1976, Detective Constable CULLEN could hardly have anticipated
difficulties with Mr MEHARG in 1980, and therefore the entries
were vital in supporting his story. Detective Constable CULLEN
had not worked this out for himself and appeared greatly relieved
when the significance was pointed out to him. In the event, when

seen by Deputy Assistant Commissicner SMITH and myself, Mr MEHARG

accepted that he was told about a Welfare Department investigation

(8PS 51-56), and he accepted that CULLEN had seen him in January 1976.
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278. There is no evidence to point to any motive for the
unsatisfactory performance of both these officers, no evidence

to show any link between any of the defendants or indeed with any
of the unfortunate victims of Kincora. Through a lack of awareness
or a failure to recognise the possible significance of the
information they had been given about Kincora, an enquiry similar

to that commenced in 1980 might well have been initiated in 1976.

279 . In making these observations, I am mindful of how easy
it is to enjoy the benefit of hindsight when making critical
comments about actions taken by people who were not in possession
of information now widely known, but if the question is asked,
'What did the police officers do with the information at their

dispesal?! the answer is 'they did not take any pesitive action'.

ANONYMOUS TELEPHONE CALL TO THE SOCIAL SERVICES ON 23rd JANUARY 1974

280. On 23rd January 1974, Colin McKAY (KIMS 615), a social
worker, received a telephone call from an anonymous male caller,
alleging that McGRATH had made improper suggestions to the boys

at Kincora and had gone to live in the hostel for that purpose.

281. McKAY contacted his Assistant Principal Social Worker,
Brian TODD (KIMS 613 SPS 134-135), who passed the message on to
Mrs Mary WILSON. Her statement records tHat in addition to the
allegations mentioned in McKAY's statement, McGRATH had also
written a note making improper suggestions to one of the boys

(SPS 136~13G). Mrs WILSON visited Kincora on 29th January and

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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The Meharg/Cullen investigation 1974-1977 including the fact that he was married with a fawmily; to his political

4,101 Suspicions of homosexuality concerning Mr McGrath next came to th
Board's attention in February 1976. It 1s, however,

activies, and to certain of his assoclates. There was no reference to

necessary f homosexuality in the document.

refer to certain activities of the police which predate and lead’

this event. Tt must be emphasised that, in taking notice of thes v 104 In the course of his evidence D/Con Cullen referred to a number of other

matters, we were not inquiring into the conduct or efficiency of t documents dating from 1974 and these were subsequently produced. These

police since our Terms of Reference nelther required nor enpowersd included an undated, typed log 1dentical in content to the 21 March 1974

do so. We include a narrative of the police activities solely in docament save rthat a reference fo a massage machine in the 21 March

that the actions of the Eastern Board, after these suspicions weré document was extended to refer to an attachment for fitting over the penis

to its notice, can be considered in their proper context. for stimulatlon and that three paragraphs, mone indlcating homosexuality,

had been added. Another undated, manuscript log extended the 21 March

+4.102 In November 1973 Detective Constable James Cullen of the RUC Drug Squ document to a total of 34 paragraphs. This document contained a clear

based in Donegall Pass was told by an informant, referred to as allesatfon that Mr McGrath had made sexual advances to youns men and also

Informant A, that a friend of the informant's had been subjected t&: references to activitles of a rellglous, political and possibly

homosexual interference., paramllitary nature as well as to certain assoclates of Mr McGrath. A

D/Con Cullen then went on an extended train

course in England, but on his return he contacted Informant A and ary further manuseript document contalned two paragraphs which indicated that

to meet his friend, referred to as Informant B (see paragraphs 4.53—4. vr MeGrach was fnvolved in homosexual activity In the context of his

On 1 March 1974 he met Informant B who told him that Mr McGrath had religious and political contacts with young men. These documents

interfered with him when he was a teenager, that he had first met reflected information supplied by Informant 5. D/Con Cullen gave evidence

Mr MeGrath at religious meetings, and that Mr McGrath had links with ehat by early sumer 1974 no furcher infornacion was forthconing, that he

subversive organisation. had no further instructions from ACC Meharg, and that his inquiries 1Into

D/Con Cullen gave evidence that he had no

knowledge of the May 1973 anonymous telephone call which we believe to Y MeGrath ceased at around that time. The RUC informed us that the

have been nade by Informant B. On 2 March 1974 D/Con Cullen made an original documents had not been In the possession of the Terry Inqulry

appointment with and met Assistant Chief Constable William Meharg (now investigators but that the information contained in them had been provided

retired) at RUC Headquarters in Brooklyn, Belfast. He was instructed ¢ in a typed fora.

continue his inquiries and to malntain a log and subsequently met

Informant B again. At a later meetling with ACC Meharg he submitted 4.105 Bafors desling with the marrative of later events, we must record the

letters which Mr McGrath had written to Informant B in the early 1960s. texns of a conflict of evidence between D/Con Cullen and ACC Mehars as to

Informant B had handed over these letters in support of his allegation what information was passed to the senlor officer in 1974. Tt is not

that Mr McGrath was homosexual. These papers were returned to necessary for us to adjudicate on this confllct but 1t is relevant as

D/Con Cullen some days later after ACC Meharg had examined them. background to the subsequent contacts between the RUC and the Eastern

Board. Mr Meharg accepted that he was told that D/Con Cullen's informant

4.103 The only formal written report to ACC Meharg from D/Con Cullen at thig had alleged chat Mr McGrath was a homosexual, that he worked in Kincora,

time was a typed, 23 paragraph log dated 21 March 1974. and that he was possibly connected with paramilitary activities. He also

The log recorded

that Mr McGrath was employed as a warden (sic) in Kincora and that accepted that he read the letters from Mr McGrath to Informant B and

Mr Mains was the Superintendent (sic). It also referred to Mr McGrath's D/Con Cullen's 21 March 1974 log and that he directed D/Con Cullen to et

religious activities; to his domestic, financial and business affairs

130 131
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made with MCGRATH’s employers, the EHSSB. It is not clear why this was not
done in 1974 as would have been expected if, as CULLEN alleges, concerns
were expressed about a person working with children. The 215t March 1974
report, submitted by CULLEN to MEHARG, states that MCGRATH worked at
Kincora; the ‘innocuous nature’ of this report has already been discussed

above.,

The MASON File

53.

54.

An initial meeting with Mr BUNTING of the EHSSB occurred on 19 February
1976. During the follow-up meeting in March 1976, BUNTING gave CULLEN a
copy of a file of an investigation, previously carried out by Henry MASON, into

allegations of abuse at Kincora. This is known as the ‘MASON File'.

CULLEN states that he subsequently sent a copy of the MASON file to ACC
MEHARG via internal RUC post; ACC MEHARG stated that he never received
same. There are other queries and conflicts of evidence between CULLEN and
MEHARG raised around the broader investigation. Additionally, queries were
raised around the chain of command between CULLEN and MEHARG. These

matters were considered by both the HUGHES Inquiry and the TERRY Review.

Summary regarding CULLEN and MEHARG

55.

Based on the documents held by PSNI it is not possible to definitively
determine the correct version of events. It does appear however, that in 1974
CULLEN (and quite possibly MEHARG) were aware of concerns around
MCGRATH. Whilst not documented in his 21 March 1974 report, CULLEN

19| Page
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describes being aware of the homosexual behaviour of MCGRATH towards
GARLAND and other young men, that he worked in Kincora and briefed
MEHARG accordingly (in 1974). If CULLEN’s dating of his handwritten notes is
accepted (as per the HUGHES Inquiry), this is correct but leaves the question

as to why he did not report/ record same formally.

This raises the question of what CULLEN's role or task was. During HUGHES
CULLEN was adamant that he was not carrying out an investigation, rather he
was gathering information or intelligence. It has been discussed above that this
was surely not the role of a Drugs Squad officer. CULLEN's version is disputed
by ACC MEHARG; during HUGHES, MEHARG was clear that he had

instructed CULLEN to obtain evidence.

Given these conflicting versions, it seems fair to comment that CULLEN did not
receive clear instructions or adequate directions from ACC MEHARG. That
said, whatever CULLEN’s objectives- either gathering intelligence or carrying
out investigations, the end result was an ineffective response to the serious
concerns he had been made aware of. This was potentiélly (and it is
considered likely) a consequence of his lack of experience in such matters, as
well as his somewhat cautious approach to the information, where he showed
no obvious zeal or initiative. For example, CULLEN appears to have taken no
proactive steps upon receipt of a list of Kincora residents from BUNTING; these
boys could have provided CULLEN with the evidence MEHARG says CULLEN

was tasked to obtain.

20|Page
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Equally, concerns exist as to the lack of management and direction provided by
ACC MEHARG to CULLEN. MEHARG was considerably more senior in rank to
CULLEN and, given his role and vast experience, the officer who was more
likely to see the strategic significance and potential of the allegations. In
HUGHES, MEHARG accepted that ‘| had given him [CULLEN] improper

directions and | regret that'.

There is explanation offered by CULLEN that he did not have sufficient
evidence to proceed in carrying out a formal police investigation. In terms of the
alleged homosexuality, there would have been difficulties in developing such a
line of inquiry with a reluctant witness such as GARLAND. Nonetheless, a
clear and comprehensive rationale, explaining the limited action taken in 1974
and the allocation of the investigation to a Drugs Squad Detective Constable

Dog Handler, is not visible from the documents held by PSNI.

In current structures it would be the case that an officer conducting such an
inquiry would be of appropriate experience and seniority and would receive
appropriate supervision. It would now be a matter for a specialist Child Abuse

Investigator, albeit such were not a feature of the RUC at that time.

It is also unclear what happened after 1976 and why the matter was not
progressed to a more definite end; it appears from BUNTING’s statement to the
1980 CASKEY enquiry that he believed that the matter was being dealt with by
the RUC. Whilst it may be assessed that the EHSSB acted with considerable

passivity in this regard, the RUC did not pursue matters to a conclusion either.

21|Page
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62. Itis a professional observation that the disparate pieces of information held
within the RUC and by other agencies were not being connected nor were the

agencies co-ordinating their activities to safeguard children.

63. The documents held by Police indicate that this date (1976) is the first occasion
on which the MASON File’s existence is known to police and a copy of same is

in the possession of any police officer. It is therefore appropriate to reflect on

the contents of the MASON File at this point.

The MASON file is passed to the RUC (1976)

64. Documents held by PSNI indicate that in September 1967 two letters of
complaint were sent by Kincora residents ( R 6 and RS
R 5 ) to Welfare Authorities. These letters contained allegations about

consumption of alcohol and indecent assaults by MAINS.

65. In September 1967 Henry MASON, the Belfast City Welfare Officer,
accompanied by a colleague Robert MOORE, interviewed Joseph MAINS.
Whilst MAINS denied the allegations, it is clear that sufficient concern existed
for a report to be submitted to the Belfast Town Clerk concerning the matter. It
is not clear from the documents held by PSNI what happened in the intervening
years, however in August 1971 a consolidated file of allegations (including a
further allegation made against MAINS in 1971 by R8 ,a
Kincora resident) was compiled by Henry MASON and presented to the Town

Solicitors Office with a recommendation that the matter be reported to the RUC.

22| Page
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Robophone message is believed to have emanated from CULLEN’s source,

GARLAND.

151. Additionally SB would have also been more informed on MCGRATH and
TARA, by what CULLEN had gleaned from GARLAND, and his third

unidentified male information source.

TARA 1 File

152. During preparation for the HIAI, PSNI records were comprehensively
searched for the discovery and disclosure of relevant intelligence. During this
search, a file ‘TARA 2’ was recovered. On review of the TARA 2 intelligence file,

it was apparent that a preceding file was missing.

153. Following extensive searches of PSNI intelligence databases and stores, the
‘TARA 1’ file, was located on the 2" June 2016. The HIAI were immediately

notified of this discovery.

154. This file was held on microfiche and a copy has been supplied to and

reviewed by the HIAI.
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147. ACC MEHARG disputed CULLEN's account that he had been briefed in 1974
on the paramilitary/TARA involvement in Kincora, based on GARLAND’s
account. MEHARG told the Hughes Inquiry that he had never received
intelligence from CULLEN before 1980 of a paramilitary involvement in Kincora
and stated that had he had such information , “I would certainly have alerted

Special Branch” (KIN 72398).

148. MEHARG, despite being one of the most senior and experienced RUC
officers, was, per CULLEN'’s evidence, not ensuring the necessary flow of
information to and from an enquiry. This prevented the enquiry into GARLAND’s
allegations about MCGRATH from being as effective as it could be and
prevented the systems of investigation and intelligence gathering from operating

effectively.

149. In 1974 when CULLEN began his ‘enquiries’, the information held by Special
Branch was, to the effect that MCGRATH was a homosexual with a single report
(i.e. the Robophone message) mentioning his exploitation of young boys and his
involvement in a vice ring. In all the intelligence held by the RUC, up to and
including, at the time of CASKEY’s 1980 investigations, there was no suggestion

that MCGRATH was abusing or facilitating the abuse of boys in Kincora.

150. Itis clear that CULLEN and MEHARG would have been better informed on

MCGRATH had they requested information held by Special Branch. Albeit the
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Person Profile Brief —
RUC Assistant Chief Constable William MEHARG MBE, OBE

MK and SM
Higher Police Analysts (Strategic Analysis)

June 2016
This report should be read in conjunction with the statement of D/C/Superintendent Clarke provided to the HIAI and should not be further

disseminated.
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1. Background

This profile has been completed as part of the ongoing strategic review of Kincora material. It should
be read in conjunction with other analytical products, notably the profile on retired RUC
D/Constable James CULLEN.

2. Source of Information

A number of internal police sources of information were used to complete this profile, along with
open source research. Internal records, including the RUC Personal file for ACC MEHARG and witness
statements from the Kincora investigations in 1980 and 1982, have been examined and are referred
to in this analysis.

3. Personal Information

William (Billy) MEHARG was born on ther_ and grew up in the | N I 2ree of

North Belfast. Prior to joining the RUC he had worked in 2 of the biggest factories in Belfast,
Mackie’s and the Falls Foundry. He was awarded the MBE in 1957 and the OBE in 1972. He died on
the 18" March 2011.

4. RUC Career
04/12/1936- Joined RUC- RUC training depot
16/06/1938- Transferred to Down as Constable
01/11/1943- Promoted to Sergeant

Transferred to Fermanagh
01/04/1944- Transferred to RUC Training Depot
22/08/1948- Promoted to Head Constable
01/09/1948- Transferred to Fermanagh
01/12/1948- Transferred to Armagh
01/07/1950- Transferred to Down (Banbridge)
01/07/1953- Promoted to District Inspector (3™ Class)

Transferred to Fermanagh (Lisnaskea)
01/08/1957- Transferred to Belfast (‘G’)
01/09/1958- Transferred to RUC HQ
01/04/1967- Promoted to County Inspector (in charge of SB at HQ)
01/06/1970- Promoted to Chief Superintendent
01/03/1971- Promoted to Assistant Chief Constable (Crime Department)
20/02/1975-03/04/1975- Viedical absence || )
16/09/1980- 19/01/1981- Medical absence |
18/07/1981- Retired from the RUC
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When William MEHARG retired from the RUC in July 1981, he was the longest serving police officer
in the United Kingdom, having served 44 years and 7 months.

Throughout MEHARG’s lengthy police career there are records of him receiving accolades and praise
from superiors for his performance and conduct. He retired from the RUC following an ‘exemplary
career”.

There are no known disciplinary cases against ACC MEHARG.

6 Reporting structure between ACC MEHARG and D/Con CULLEN

Following his discussion with Roy GARLAND on 1* March 1974, D/Con CULLEN by-passed all his
immediate supervisory ranks and reported directly to ACC MEHARG the following day, to inform him
of the allegations being levelled at William McGRATH. CULLEN claimed that he went directly to ACC
MEHARG “because of the political implications of what GARLAND told me”" and also because he
wanted advice on what further steps to take, from MEHARG who, “at that time” he considered to be

a “man of high integrity and approachable” ?

ACC MEHARG stated that that prior to their meeting on 2™ March 1974, he knew CULLEN only as
one of his Drugs Squad officers. The initial RUC File on Kincora (C64/2/80) does not refer to, or
comment on, this special reporting structure; Sussex police appear to have accepted, without
challenge, MEHARG’s assertion that “it was quite common practice for members of the Detective
staff of all ranks to approach me regarding the performance of their duties...”>. There is no evidence
within the material held to prove or disprove MEHARG’s claims.

Prior to GARLAND’s 1974 allegations against McGRATH, D/Con CULLEN had no previous experience
of investigating homosexuality. Before joining the Drugs Squad in 1971, all of CULLEN’s previous
police experience (since 1958 when he joined the RUC) was in uniform roles. Indeed when he joined
Drugs Squad, his role was as the official handler of the Drugs Recovery Dogs. According to CULLEN
he attended a ‘Junior Initial CID Training course’, organised by the Met Police between 04/12/1973-
08/02/1974.

There is nothing in CULLEN’s police career background by 1974 to explain why he was considered a
suitable officer to investigate and further GARLAND's allegations. Further, it appears difficult to
agree with MEHARG’s assessment of CULLEN, “... | considered he had sufficient experience to carry

out the enquiries he was being asked to do”.*

ACC MEHARG also had no previous personal experience of investigating homosexual offences. °

7 ACC MEHARG and homosexuality

William MEHARG held a strong belief that “irrespective of age, persons concerned in acts of
homosexuality, either in public or private should be prosecuted”®. MEHARG gave evidence to this
effect, to the Northern Ireland Advisory Commission on Human Rights in the mid-1970s.

! Sussex Police Review, Exhibit no. 7
2 ..
ibid.
* Statement of William MEHARG, 22/04/1982
* ibid.
® ibid.
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8 ACC MEHARG association chart

ﬁ personal "
professional .
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® Decsased Town Solicitor
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professmnal
personal brothers personal professional

personal
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£ ®
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personal ‘H ”
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r Associstion

Roy GARLAND

There are discrepancies between William MEHARG and lan PAISLEY over the nature of their
association. MEHARG told police that they only knew each other in an official capacity; PAISLEY’s
account was that the two men had known each other for years and their friendship developed
during the time PAISLEY ministered to MEHARG’s dying wife’. MEHARG and PAISLEY had a mutual
friend in Hugh NESBITT, who, through Unionist circles, knew William McGRATH. Hugh NESBITT told
police that he recalled both MEHARG and PAISLEY being present at a social gathering in his home®.

MEHARG denied knowing Joseph MAINS, but did know MAINS’ brother Tom® whom he knew as an
RUC colleague.

Both MEHARG and his brother, Jim, had known the SMYTH family for many years; though ACC
MEHARG stated that he would not have been able to identify Clifford SMYTH in person.

MEHARG confirmed he knew the Town Solicitor, Jack YOUNG, through church associations and
professionally. On the same date as YOUNG met Henry MASON™ when they may have discussed
the contents of the recently submitted ‘Mason File’, there is a record of a phone call from Mr
YOUNG to Mr MEHARG. MEHARG told Sussex police that he may have received such a call “but it
certainly wasn’t about Kincora, homosexuality or complaints from boys™”. In the month prior to 28"
September 1971 there were a number of entries in YOUNG’s work diary re: attempts to contact ACC
MEHARG. All were scored out, suggesting that no call had been made until 28" September, when a
tick indicates the call was made.

6 .y -
ibid.
7 Statement of D/Supt Gordon HARRISON 27/05/1982
& Statement of Hugh NESBITT 10/05/1982
Statement of William MEHARG 22/04/1982

% statement i R34 | 27/05/1980
" Statement of D/Supt Gordon HARRISON 27/05/1982
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This report should be read in conjunction with the statement of D/C/Superintendent Clarke provided to the HIAI and should not be further
disseminated.
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1. Background

Retired former RUC Detective Constable James Price CULLEN was first made aware of homosexual
allegations against William McGRATH in late 1973. On receipt of evidence from one of McGRATH's
alleged victims, CULLEN reported the information directly to ACC MEHARG, by-passing all immediate

superior-ranked officers.

This profile has been completed as part of the ongoing strategic review of Kincora material. It should
be read in conjunction with other analytical products, notably the profile on retired RUC ACC William

MEHARG.

2. Source of Information
A number of internal police sources of information were used to complete this profile. Internal
records, including the RUC Personal file for D/Con CULLEN and witness statements from the Kincora

investigations in 1980 and 1982, have been examined and are referred to in this analysis.

3. RUC Career- Key Dates
31/03/1958 - Joined the RUC

01/10/1958 - Transferred from the Training Depot to Londonderry
01/02/1962 - Transferred to Belfast ‘A’

01/06/1970 - Drugs Squad (Dog Handler)

02/05/1988 - Retired from RUC

On his retirement from the RUC, it was noted on CULLEN’s Personal Record that his general conduct

during his Service had been ‘exemplary’.

There are no known disciplinary cases against Detective Constable CULLEN.
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4. Initial contact with Roy GARLAND
In November 1973, D/Con CULLEN, through James McCORMICK?*, was made aware of “an incident

about a friend [of McCORMICK’s] who had some time previous, allegedly been sexually abused and
influenced by a man... who was a lay-preacher who used his connections with his meetings to contact
» 2

and influence young teenage boys”. © The ‘“friend’ was Roy GARLAND and the lay preacher referred

to, William McGRATH.

5. March 1974
On the 1* March 1974, D/Con CULLEN met Roy GARLAND at McCORMICK’s home. He was

accompanied by a colleague, D/Con DUFF.

According to CULLEN?, at this first meeting, GARLAND made a series of allegations against William

McGRATH, which included:

e asateenager, William McGRATH had sexually abused him

Clifford SMYTH was ‘connected’ to McGRATH’s sexual activities

Dr. PAISLEY had been made aware of McGRATH’s behaviour

McGRATH was employed in Kincora Boy’s Home

On the 2" March 1974, D/Con James CULLEN met with ACC MEHARG at RUC HQ and “made him
aware of the information | had received”.* According to MEHARG, CULLEN told him that William
McGRATH was employed as a warden in Kincora and “may have homosexual tendencies”.> CULLEN
claims that, despite knowing details of McGRATH’s employment, “no allegations of misconduct at
the home [KINCORA] were made at this stage”. At the conclusion of their meeting, ACC MEHARG

instructed CULLEN to further his enquiries and report back.

! James McCormick was a Carryduff-based vet, who was involved in Home Missionary work, and labelled himself as an ‘Evangelist’.
% Statement of D/Con James Price CULLEN 30/04/1980

3 Statement of James CULLEN 30/04/1980 and Sussex Police Exhibit 7

* Statement of James CULLEN 30/04/1980

® Statement of William MEHARG 22/07/1980

® Statement of D/Con James CULLEN 19/06/1980
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On the 21% March 1974, D/Con CULLEN submitted a written report to ACC MEHARG’, having by now
supplied him with copies of correspondence between GARLAND and McGRATH, as well as

newspaper cuttings and photographs relating to McGRATH®.

It also appears that around this time, D/Con CULLEN met [VBEYOETCTIN ° a UDR Captain who had
been subjected to a homosexual approach from McGRATH sometime in the late 1960s. There does
not appear to have been any further meetings between the two men and the information received

fromigiiSiall is not recorded on the written report made to ACC MEHARG.

e CULLEN has stated that the report he submitted to MEHARG, dated the 21/3/74, was the
only written report he ever gave to MEHARG and “took the form of an unsigned log which
was designed to enable me to update should | receive further information concerning the

matter.... | never submitted a final completed report but | always made Mr MEHARG aware

of any fresh intelligence | gained from my enquiries”*°.

e Inthe report submitted to ACC MEHARG on the 21* March 1974, there is no reference to
homosexuality, sexual abuse, Clifford SMYTH or lan PAISLEY.

e There is no evidence of what, if any, further information D/Con CULLEN shared with ACC
MEHARG from March 1974 until January 1976.

6. 1976
In January 1976, Roy GARLAND made further contact with D/Con CULLEN to “advise he was

concerned that McGRATH wass still employed in Kincora”*". This contact appears to have prompted
CULLEN to seek a meeting with ACC MEHARG; CULLEN has recorded in his Police Journal® on the 21%
and 24™ January 1976 meetings with ACC MEHARG. CULLEN claims that it was a result of these
meetings that he was instructed by the ACC to make contact with Mr BUNTING from the EHSSB to

confirm McGRATH’s employment in Kincora.

7 Exhibit DBE16, part of C64/2/80

® Exhibit DBE1, part of C64/2/80

° Statement 9 UDR Captain N] 6/4/1982; Sussex Police Exhibit 7
1% statement of D/Con James CULLEN 19/06/1980

" ibid.

2 sussex Police Exhibit 8
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MEHARG had no recollection of the meetings with CULLEN in January 1976, “I am informed that DC
CULLEN has a diary note showing that he spoke to me on 21°* and 24" January 1976. I accept that
this record is probably accurate and that he did speak to me, although | cannot recall what was

said”*

On the 19" February, on ACC MEHARG's instruction, CULLEN met with Robert BUNTING, Assistant
Director EHSSB. BUNTING confirmed that McGRATH was employed in Kincora and told CULLEN of
previous allegations of homosexual behaviour against Joseph MAINS, which had been investigated

by Henry MASON.

Mr BUNTING stated that when CULLEN first made contact with him, he emphasised that his
investigation was extremely sensitive and that he was reporting directly to an ACC. BUNTING also
claimed that D/Con CULLEN told him he had information that McGRATH was involved in a
paramilitary organisation and homosexual activity, but that there was no knowledge that it involved

any of the Kincora residents. **

On the 15™ March 1976 D/Con CULLEN was given a copy of the Mason File at a meeting he attended
with Mr BUNTING and Mr GILLILAND (Director EHSSB). Upon receipt of the Mason File, D/Con
CULLEN claimed that he sent a copy, in the internal post from Donegal Pass to RUC HQ, addressed to
ACC MEHARG. MEHARG denied ever having received this and claims to have been unsighted on its
contents prior to 1980. “I never received that File, nor had any communication from DC CULLEN or

anyone about it”. *

It appears unusual for a senior member of the EHSSB to meet with a constable rank to discuss such a
serious matter and to share a copy of a confidential document, the MASON file. This was the first

time anyone within the RUC was aware of its contents/existence.

B Statement of William MEHARG, 22/04/1982
!4 Statement of Robert BUNTING 10/03/1982
' Statement of William MEHARG, 22/04/1982
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Following receipt of the Mason File and a list of Kincora residents which CULLEN had also requested,
it appears that the D/Con took no further proactive enquiries. On his own admission, he made no
attempt to trace any of the former residents who had been identified by the EHSSB or to address
any of the issues previously highlighted in the Mason File. CULLEN reported sick on the 21* March
1976, less than a week after he had been briefed by the most senior officials in the EHSSB and given

a copy of the Mason File. He returned to duty on the 19" April 1976.

6 Reporting structure between ACC MEHARG and D/Con CULLEN
Following his discussion with Roy GARLAND on 1* March 1974, D/Con CULLEN by-passed all his

immediate supervisory ranks and reported directly to ACC MEHARG the following day, to inform him
of the allegations being levelled at William McGRATH. CULLEN claims that he went directly to ACC
MEHARG “because of the political implications of what GARLAND told me”*® and also because he
wanted advice on what further steps to take from MEHARG, who, “at that time” he considered to be

a “man of high integrity and approachable” "’

ACC MEHARG stated that that prior to their meeting on 2" March 1974, he knew CULLEN only as
one of his Drugs Squad officers. The initial RUC File on Kincora (C64/2/80) does not refer to, or
comment on, this special reporting structure; Sussex police appear to have accepted, without
challenge, MEHARG’s assertion that “it was quite common practice for members of the Detective

718

staff of all ranks to approach me regarding the performance of their duties...””*. There is no evidence

within the material held to prove or disprove MEHARG's claims.

Prior to GARLAND’s 1974 allegations against McGRATH, D/Con CULLEN had no previous experience
of investigating homosexuality. Before joining the Drugs Squad in 1971, all of CULLEN’s previous
police experience (since 1958 when he joined the RUC) was in uniform roles. Indeed when he joined

Drugs Squad, his role was as the official handler of the Drugs Recovery Dogs. According to CULLEN’s

'8 sussex Police Review, Exhibit no. 7
Y ibid.
'8 Statement of William MEHARG, 22/04/82
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RUC Personal File, he attended a ‘Junior Initial CID Training course’, organised by the Met Police

between 4/12/1973-8/2/1974.

There is nothing in CULLEN’s police career background by 1974 to explain why he was considered a
suitable officer to investigate and further GARLAND's allegations. Further, it appears difficult to
agree with MEHARG’s assessment of CULLEN, “... | considered he had sufficient experience to carry

out the enquiries he was being asked to do”."

7 Additional Information

According to CULLEN’s interview with Sussex police, he believed ‘all along’ that there was truth in
the allegations being levelled at McGRATH by Roy GARLAND. CULLEN claims that he felt that a
search of McGRATH’s home would have been ‘valuable’, but that he “couldn’t tell a senior officer

what he should do”.°

After he had sent ACC MEHARG a copy of the Mason File in March 1976, D/Con CULLEN states that
he received “no further instructions from MEHARG in relation to my enquiries”**. D/Con CULLEN also
acknowledged that he didn’t follow up MEHARG’s lack of reply or actions re the Mason File as he
was “beginning to feel embarrassed that | should be contacting a senior officer as a Detective

Constable”.”

9 ibid.

% sussex Police Review, Exhibit no. 7

! Statement of D/Con CULLEN 30/04/1980
2 sussex Police Review, Exhibit no. 7
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8 D/Con CULLEN Association Chart
r

Roy GARL.-'-\ND Ualerle SHAW

AN

o !"

DfCon James CULLEN UDR Capta'” N W|Il|am McGRATH James McCORMICK
DCon CULLEN association chart
o
Former RUC Officer

b ~

-H . Personal Associate
ACC Wiliam MEHARG Rev, PAISLEY B

Flowi of infarmation re MoGRATH zllegations

The chart shows that D/Con CULLEN heard from three individuals about the allegations connected to
William McGRATH, though “GARLAND was the person who supplied all the relevant information”.”
The only person D/Con CULLEN passed information onto, in relation to the McGRATH allegations,
was ACC MEHARG, though did have a conversation with James McCORMICK prior to meeting
GARLAND for the first time. McCORMICK is a key individual in terms of being aware of GARLAND’s
allegations against McGRATH; he himself had known McGRATH and assisted at religious meetings in
his home. That said, despite his close association with a number of individuals central to the Kincora
investigations, very little information is known about James (Jim) McCORMICK. In his two police

statements®®, he provides very little information on himself.

2 sussex Police Review, Exhibit no. 7
* Statements of James McCORMICK 30/04/1980 and 10/03/1982
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. Aséistant Chief Constable.
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STATEMENT OF Robert DUFF

Qver 21
AGE OF WITNESS. (if over 21 enter "over 217}

Police off_'icer

OCCUPATION OF WITNESS:

Donegal Pass Police Station, Belfast.

| declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and.! make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
- prosecution if | have wilfully stated in it anything. which | know to be false or do not
believe to be true.

17th

ADDRESS:

Dated this day of March 19. - 82

R. Duff
SIGNATURE OF WITNESS

R.A. Flenley Ch.Insp.

SIGNATURE OF MEMBER by whom
statement was recorded or recerved.

In 1972 I wﬁs posted to the Drug Squad, operating out of
Donegal Pass Police Station and remained there as a Detective Constable
until May 1974. From my notebook I can say that on the Ist March 1974
I accompanied DC CULLEN to see a Mr. McCORMICK at Carryduff.
f believe the visit took place duri.ng. the morning and lasted several hours.
I cannot remember the topic of conversation although the name McGRATH
seems to mean something. I- had not met Mr. “McCORMICK béfoi'e
and have not seen him since. I am laware' that following the visit

DC -CULLEN made a report to a senior officer at Headquarters arid., went’

' there for that purpose. I believe the officer was Mr. MEHARG,

I éannot recall.discussing the matter with

" DC CULLEN either before or after the visit.

R. Duff

Taken in the presence of Superintendent HARRIS_ON;

SIGNATURE OF WITNESS. e, e SR RPN

117
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o BY MR TONER
Q And were you out of Northern Ireland until in or about early February 19747
A To the 9th February 1974.
Q When you returned to Northern Ireland did you do anything in relation to
what you had been informed of?
A I thought of what the gentleman had told me and after careful

consideration I decided that I should contact this gentleman again and see if
I could make contact with his friend who had told him this story to see if there
was any substance in it,

Q And on lst March 1974 did you go up to this gentleman's home in
Carryduff again?

A Yes, by arrangement I went to the gentleman's home.

6] Did anyone go with you?

A Detective Constable Duff accompanied me there.

Q And was there any other person present apart from the owner of the house
and Detective Constable Duff?

A Another person was there - the person who he had earlier referred to
who had told him the story. I spoke to him at the house for some time.

i8] Was that person a student by occupation?

A That is correct. He was then at university.

Q What information did he give you?

A He told me that a gentleman called William McGrath had interfered with

him as a teenager, homosexually, and these meetings took place as a result of
attending religious meetings and other organisations.

Q Did he indicate to you when this was?

A He did. This was some time in the past.

Q Was that in the early 1960s?

A That is right.

Q Did he give you to understand that his association with William McGrath
had ceased? -

A’ That is correct.

Q Did he say when?

A He told me; he did say when, some time before this - my meeting

with him. He had been in business with him and as a result of some dispute
within that business they had parted company.

/Q@ On the 2nd ...
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A Tonegall Pass T / W
CiID Drugs Squad XXX 21 March 1574 :

all Lichorg

Cxinie Lranch
Hend LY T3NS
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4
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Folloving my anpoiniment vith you Sir on the 2 March

1274 ab your oflice I have nale [uriher enquiries relating
to Williowm NMeGRATH, 56/60 vears (da%e of birth available
laver), 1S Upper Hewtownaras ltoud, Joifagt.

CCa Ls prescatly a wamien in the ‘iiincora Boys iloatel'
oned by vhne Belfc~t Corporation at 236 Upper Newtovnards
doad, Beolfast, The Resident Superviniendent of the hostel

AT

is a Vr Joseph NAYIIES,

Subject is a sell styled lay preacher whn, when my informant
first met nim, was holding meetings advortised ag '"Campaims
of Challenze to Christions to dedicitte their iives'. These

occurred around 1955, '

e alse had close sonneations with the Toung ceoples'

Lhristian Fellowshnip, 209 Anirim aoad, delfast (Faith
dlousc) whlch later moved to premizes kmown as Faith House,
Crpen Perk, Finaghy, Belfast. Subject left there in 1950,
e was reputed to have stated that o i-ia0e i
had guaranteed a loan for raith rHouue, '

An orgarnisadion known as the Carigiian Fellowship Centre

and 1rich Leancipation Crusade was formed in 1941, LellaTH
wrn the Gmoneral Secretary of that oriwniveiion, . This vody is
5Uiil in existance but has now dropned the vord 'Centre' {ron

K PRI
ite PR L

A DtEr leavine Pinaciy in 4640 LeSiATi bousgnt a nouse ai

vhiich w3 vszd as a headguavters
tion. (Zck. ilo. 06¢913). This
ne

+0F LG Guove organis
ilonger hnas any comncction with L.eGiAfii.

4
telephone number no lo

ite it roputed to have said that he bousht these premisea for

L2500 and sold them in 1967 for 412 DOU,

His next residerce was at o )
hevtownnrds Hoad, Belfast, 7o sipsebim srice of the houase
wa3d said to be 05500 and it was later sold for £o000. Diis
occu.red about the begivning ol 1470, The s-le waa
compulsory to pay of[ debt.io my inlosmant. Whe record
apsearcd in the Commercinl Cazside, Terthomn Tioland doted
the 21 Febraary 1472, It may be noted that 18 occupation
staved in that publication is a “Welfare Clilicer., I understand
he likes to create this imprsssion.
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Lonegzall Pass

all Lichorg

Cxinie Lranch
Hend LY T3NS

]
[

3.

4

5e

Folloving my anpoiniment vith you Sir on the 2 March
1274 ab your oflice I have nale [uriher enquiries relating
to "illionm MNeGRATH, 56/60 vears (da%e of birth available

later), 168 Upper Newbownards fowd Boilast.
3

CCa Ls prescatly a wamien in the ‘iirncora Boys iloatel"
¢:ned by vhe Belfc~t Corporation ab 236 Upper Newtovnards
doad, Beolfast, The Resident Superviniendent of the hostel

Proa AT

is a Vr Joseph NAYIIES,

Subject is a sell styled lay preacher whn, when my informant
first met nim, was holiing meetings advertised as 'Campsigns
of Challenge to Christions to dedicitte their iives'. These
occurred around 1955, '

e alse had close sonneastions with the Young ceoples'

Lhristian Fellowship, 209 Anirim oad, delfast (Faith
-lousc) whlch later moved to premizes known as Faith House,
Crpen Perk, Finaghy, Belfast. Subject left there in 1950,
e was reputed to have stated that o-i-ia0e i
had guaranteed a loan for raith rHouue,

An orsarnisadion known as the Carigtian Fellowship Centre

and 1rich Leancipation Crusade was lormed in 1941, LellaTH
wrn the Gmneral Secretary of that oriwniveiion, . This vody is
5Uiil in existance but has now dropned the vord 'Centre' {ron

K PRI
¢‘t!.‘: PR L

SOt Tpavime Mimacdaar fe ‘.f’..".f') LC’;:.‘TA bOU\Jﬂt a nouse at
vinich was vzzd as a headguavters

tion. (Tel. ilo. . Tuis
ns;

so7 lic avove orpanis
ionger has any conncetion with a.eGinlii.

4
telephone number no lo

ite it roputed to have said that he bousht these premisea for

L2500 and sold them in 1967 for 412 DOU,

His next residernce .was at _
hevtownnrds Hoad, Belfast, .o ibseoie rice of the house
wa3d said to be 05500 and it was later sold for Lo000. Diis
ocau.red about the begivning ol 1470, The s-le waa
compulaory to pay of[ debt.io my inlormant. Whe record
apsearcd in the Commercinl Cazside, Terthomn Tioland doted
the 21 Febraary 1472, It may be noted that 18 occupation
staved in that publication is a “elfare Cllicer., I understand
he likes to create this imprsssion.
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. 80- Later NeGEATH moved %o his present addiess at

9« Villiam MeGRATL is married and has a family of tnree.

o -

0. 'y infovmunt nad the o:jortunity of surchasinyg a small business

in « Villiam ?cGRATH by very subile preusures managed .
20 inkd porine r"‘ on o equcl baris iatiag that he would pnr
Dalf {ae sumahan '.':e, Tiien he nover 107, The business oLid
gude o1l bk I.c- sorrow2d fron wls paviner to the amount
o ol 2000, welleTi also staried a sild ‘Lu in curpeiz. Thia

vonLure resaiied in hin occurnring um in my informants nanc,
nence the laver action to recoupe the money owed,

11, About 3 to / years -')._fst AU advertised in the Delfact
vlegranh under the 'For Sale' culwmn. ilis adveris siarted
ungOtﬁ Jeavtiful's The cudbject terned hinsalf as a carpct
inporter and was allezod to be imsoriine car: sula from Delsiwnm.
Ly inforrast was under the imprescion that the advertisenents
were of a sinister nature conveyines o mo.n aw> otner {than the
DDV LGS, :

12+ Anotier line of business he vas varported to be involved in was
the buyiag and selling of sde nd-nand fuaeaiture: This
necessitated frequent visits to auciion rooms stic.

13. It was also thouzht that for a time around ,70/?1 he worked
as a [iling clerk Cl~ . istate igenta Office.
14+ On o amthor of occasions wien ny Linforminat was sreseat MHeSiiTi
z the lT‘P”'C sion thai he waz 2 gn iifing massuer. e said
that he was in possession of a waucios oenin

{
<
RS

3
-

15e  Lnite moze i it is alleged hie zpprbecaed a person worsin:g
in tae Chemisiry Business and ookl L4 a0 could obtain arsenic

or o aa.‘, --.Ll_‘f;e.

To. 1% Lo urderstood that William NeShaTil orisinally comes from around

Slearye vi

17, o %

18-- ﬁ{- . < CJ _ v

| N “ e - o
. e v
&.\ = -

cavl mel o mosar s - .
18, OGubject has also close connections wiil the Dritisn Israclites,
Some knovn ansociatzs in tnis Hersigious oniy ares-
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. having to find employment. ie is
purchzaed a house at !

It

said to have’
iellington ark for them and througn
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ig alleged
sulting in them

tne deal tnelr financial stanling was un:xem:u.ned.

It is thought that -
in relatioa to subgect.

A lady callﬂdﬁ

veuide o posiuoxn
e under tne influense

at a housc
unlmown) is said to

axleznd thot ne was in the Civil iti-atn dr
ond later «ac a atmber of John Tlail.lTlL.
e is now a member of the Young Unionists.

would be worth interviewing

' Jolcnce

20. ~ waa
yory Aernuly with 3eGHATH for many yoors, 1t is allezed
tnnt her present mental condition is due to pressures from
et Tle T understand she hag had treationt at mengal:
inzditutions,

21e - worlis in. soration Welfare'
Gepartmoead el ) C-ead is
noeiicved 0 have Sulainvd wae o Jor Lewmilil at the 'Yincoral
Boss Loniuhe '

2. There is in cxistesce o 'Lovalisi' Joaoiiize' comprising of

i prominent lovalista,. \cen) an Assemblymen, is
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iz under influence of William lLicOiiTile

23, -20 years aprroximately,
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McGRATH is presently a warden in the 'Kincora Boys Hostel!
owned by the Belfast Corporation at 236 Upper Newiownards
Road, Belfast. The Resident Superintendent of the hostel
is a Mr Joseph MAYNES.

Subject is self styled lay preacher who, when my informant
first met him, was holding meetings advertised as 'Campaigns
of Challenge to Christians to dedicate their lives'. These
cccurred around 1955,

He also had close connections with the Young Peoples'
Christian Fellowship, 269 Antrim Road, Belfast (Faith House)

" which later moved to premises known as Faith House, Orpen

Park, Finaghy, Belfast. Subject left there in 1960,

- He was reputed to have stated that the

had guaranteed a loan for Faith House.

An organisation known as the Christian Fellowship Centre
and Irish Emancipation Crusade was formed in 1941. McGRATH
was the General Secretary of that organisation. This body
is still in existence but has now dropped the word 'Centre!
from its title.

After leaving Finaghy in 1960 McGRATH bought a house at

15 Wellington Park, Belfast, which was used as a headguarters
for the above organisation. (Tel. No. [ D . This
telephone number no longer has any connection with McGRATH.
He is reputed to have said that he bought these premises for
£2500 and sold them in 1967 for £12 500.

His next residence was at .

Newtownards Road, Belfast. The purchase price of the house
was said to be £5500 and it was later sold for £6000. This
occurred about the beginning of 1972, The sale was

compulsory to pay off debt to my informant. The record
appeared in the Commercial Gazette, Northern Ireland dated

the 21 February 1972. It may be noted that his occupation
stated in that publication is a Welfare Officer. I understand

“he likes to create this impression.

. , !
To:.f£CC Meharg. " e Vi
A rime Branch
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ExhibRuct kakan ¥eGRATH moved to his present a.cldres‘aIL\tl 1 811%39397
Newtownards Road, Belfast.

9. William McGRATH is married and has a family of three.

o

A o

10. My informant had the oprortunity of purchasing a small business
in 1964. William McGRATH by very subtle pressures managed to
go into partnership on an equal basis stating that he would pay
half the purchase price, which he never did. The business did
quite well but McGRATH borrowed from his partner to the amount
of £2000, McGRATH also had a sideline in carpets. This
venture resulted in him incurring debts in my informants name.
Hence the later action to recoupe the money owed.

11, Until 3 to 4 years past McGRATH advertised in the Belfast
Telegraph under the 'For Sale! colum. His adverts started
*Carpets Beautiful'. The subject termed himself as a carpet
importer and imported carpets from Belgium. My informant was
under the impression that the advertisements were of a sinister
nature conveying a message other than the obvious.

12, Another line of business he was involved in was the buying and
selling of second-hand furniture. This necessitated frequent
visits to auction rooms etice.

13 It is known that for a time around 1970/71 he worked as a
filing clerk at : : Estate Agents Office.

14, On a nuﬁﬁér_of occasions when my informant was present McGRATH
gave the impression that he was a gualified massuer. He said

that he was in possession of a massage machine which he claimed
had an attachment for fitting over the penis for stimulation.

15. Quite recently it 1is alleged he approached a person working
in the Chemistry Business and asked if he could obtain arsenic

or strychnine.

16, Tt is understood that William McCRATH originally comes from

around Bleary and in his early days lived in Earl Street, Belfast.

17

18.

-

19. 'Subject has also close connections with the British Israelites.
Some kmown associates in this Religious body arei-



| 1 | - KIN-114068
OCD-312-(36pd ExhlbltsJC1§DBE16 Box S25 It is alleged
me 8 alle
tnat McGRATH ruined them flnanclally resulting in them
having to find employment. He is said to have
purchased a house at Wellington Park for them and through
the deal their financial standing was undermined.

It is thought that ... ould be worth interviewing
in relation to subject. :

20. A lady called ' - gt s
very friendly with McGRATH for many years. It is alleged
that her present mental condition is due to pressures from
McGRATH, I understand she has had treatment at mental
institutionse

21 works in the - Corporation Welfare
Department of ' . - and is
believed to have obtained tne job for McGRATH at the 'Kincora'
Boys Hostel.

22, There is in existence a 'Lovallst' Committee! comprising of
prominent loyalists. . an Assemblyman, is
passing on information to (junior) 20 years, who
is under influence of William McGRATH.

23. ' approximately, formerly living in
i ' — , at a house beside a postbox (present adciress
unknown) is said to be under the Civil Rights or Hepublican
movement and -later was a member of John McKEAGUES Defence

Association. He is now a member of the Young Unionistse

24, Recently a person called . N was killed in a car
accident at Antrim Road, Belfast, He was described as a pro-
loyalist Roman Catholic who it is alleged was responsible for
forming a National Front Organisation at QUB. Itwas alsoStzyﬂv
¥nown that he was a Young Unionist at one stage.

25. There was the susggestion that a check should be done on

¢ ‘and is quite triendly witn mcGHATH.

26. My informant on one occasion was asked byHcGRATH to go along
to a person called

) tq,warn him that the police were
coming to search his houses When my informant arrived he was
under the impression that knew or that the police had
already been there, It is thought that has served a
prison sentences He is also alleged to have tried to commit
snicide around 1970. McGRATH said that he thought that

was a communist in Loyalist organisations.

2Te " ee

Form 51/2




KIN-114069

/” 's :
(5

KEICIINE 1 T SR
- _ / OCD-312-(36pg) Exhibits JC1-8 DBE16 - Box S$25
o _ \WOPY

)
vt

‘ . . ..‘ ' ) . j?
o ﬂ?‘/m—ﬂ—(—( ?79‘-_ -z //pw/ 7 = 2 SN
— — = B ST ey, v P PR e ;z':‘—
" u_/-( PrET réj/ P e T /:‘?M’L//‘ = e
A iy P TR, TEE &g e bate of gl
. < - ﬁ--.l'-—-_ Ol i
el cremedlidls LB, S EE G A e,

T
T

ot € é—r:'j/{ /fa/"wﬂzg

b AT ELay e, "'@750_"""’
- .
. A "T—Eé L 3 J =
= / )M 4 AV = Vol

4 ; #ﬂﬁé’g t Edﬂ-{/ {‘/ o s—-.r--—-/-t:‘)-/““z" - e - - : ‘
L G s R
. 7 e '

-

(3y gl 20 =
7 s ,
y R b )
Mlé&(?@(i/ (m%_/ i A 77 o é!—{’ .,4-£4:,,_-M—7-¢_:.—( Mﬂﬂ—/‘
/’; ,ﬂé// I et 7
. /7 . N i )
. . , ~
4 A e T . *
Y ) Jfé ) vé; of CEge LB LTS T % 7, sz/

C 7% 72 f;/ﬁ-’-w,déw %M(sn_mad_) ,-.?é 2 %J,:_ _ A

ff‘f} > ./<'/‘74‘A ,/ZJ-,J Alz.-,z&:fcﬂ/g A

oS ST AerSE _ '
AES/Z}W{ "—'//—‘ i ) y - /"ééﬁ-'_‘:c‘: e L /'956/( .
sy ST S Loz Z: ’ - - . -- »
eV i TET . “,S';’//ﬂf A ot ;mér
/ﬁ. :/'.}/,- - ’g//ép‘-e ‘ﬂ/z_é;/

j% P .#7—’4-'5?-(/

/‘7’;'_/»7\9 . ) : ,
g Tl _%/4:_1' T e B e



OCD-312-(36pg) E h'b't\j’:-zislgi:fjszzs KI N-114065 H\"-\;__\
-312- xhibits JC1- - Box ‘ _
= ~ | P9 - ‘/-\lc, A ~

/zm' et 4} P ¢ Boail gl e loly Ay ﬂz .
g /“"

- ’F“ﬂrﬁ% _____ 47& A L Ao

é% S wmo MM“E <l o %«;// /7’,5/,&

I—J/é%a-//—r/a% wﬂ_aé%ﬂea/w, éf%c{ s fy Arae-f

7% h.fz.,ﬂe.a..d_qgﬂ- tso Tt s € MWVJ’% T

A Lo ey o el e Gt ey St

_




KIN-114085

OCD-312-(36pg) Exhibits JC1-8 DBE16 - Box S25

‘Jc

21



KIN-114084

A

1
J

2 Li-qCD'312-(3€p y) Exhibits JC1-8 DBE16 - Box S25

i Continuation Page Paﬁe No. ......

///("C’, //“’75&@7 i
 Evmr SDalck -

L %/ oy 2oy ot fr(é"%» ;

/Z{/&[’(/ﬂqf;L //A £ 5}—3’-4“4’ /) -e:ﬂ!g a.'é -4«:&;—4{_?’ éﬁ <

P SN W .
;7%2‘/ .79;?»/25 » M,Z/‘Jﬁﬁc/éﬁ;ﬂg’ o~

Mo o AL L Lrs O Ctiilodioy

45;—/: ALl 2T

A aids ,?‘ . A ; toirprdind

(7@’7'%/9&: Rt P 'dazpf%/,—m e | -
S ettt S, S i orcoerecl 2 e

-’*’f‘mﬂa‘” /-/4/‘ "’ﬁé /é' /&?'fm/éo Mﬂyn_&‘fj /éa

7 rrortld FE 7;:494},-“&/!—& -

P s e TR

Form 51/2 20




114091

<
%2




KIN-114092

Reference

Z Q/.r..g:.... AL ,JL/&@._, -lﬁc"{mé({
168 Lppper V't S, ﬁﬁo/‘.

) Bl Mo Lillr s of /773 —
2y S Sornech,
< /'% -

Py etz Ll aruza’ s oneldey
Z ’ 2K 44«.4/ Leen,

/«—e’acaa,é/ it Lol 2 ccedd
74 )
? Ay Wﬁuﬂ#w .
./ ,a% AeCotoct et -auzﬁZ 4
%aaézw Py g %f'-‘é L cauae F
t{ﬂ-f‘{/ﬂlczewc&’/ P /4"7“’&“-“ -

b2y F to week Co /. > Coverae
JCsrct m, b el /975

) Do /’Vék-lw ,7&(/’-%4‘/%

MW— fﬁ*ﬂw@wﬂf&«
N ot yroat L Ot st Borniek
brdwé,%ﬁw‘é’/éw‘é’au

W
- ge £ .y ,47m
/w,j Lr 2uc 12771-«.64‘4 pAAY

K3 ~lf Py 'a--e...e( %“ 20 A

\\ CODE 18-78 /“‘3327’ e 77&1{ ; j/




OCD-312-(36pg)-Exhibits JC1-8 DBE16 - Box S25

CODE 18-719

KIN-114093
(6) e /aaﬂ& Mljx‘/sfym/
Aot Arni K Ldibew S o - & Tl
7 vttt Alocho AZ:gc/
/Z;—ucx /{;ﬂ’&w o St s 2l .
< 4«@7 mﬁn&d A il
Sy

_ m,(/é;tﬂ’q/fé‘*/‘;f',
e - Collest Lo Qfmo-féflé"{

77 - A s ,7frrr-w4/é ezl

R - S M ST & DSy S &
rihlrl O, A T waiod ArercFe?
et Fro Hoche o Gnd

L, < Zreev 5 e ‘
R s dae %% P

P e K ear Ot . e A
P M‘.a.’arda-—/' Padacd JRR st Lo sacle

(9) el - » et v ol
,ﬁ«_ TG e s e

&)

29



OCD-312-(36pg) Exhibits JC1-8 DBE16 - Box S25

CODE 18-78

&3/ @ € M -
(7o) . &.‘7 Z Coree aples. .tmr//:

2 .4&.. = {7)@1/‘_ ,&47 W
4 ;’40--..( L

ot TR Lo éﬁ?

LR < el Al e
e Airco licale _Aor .
i Pang

(74 /,ﬁtﬂ.{é L tlereld? A crﬂfé,d'ér--‘
NCxldZ, SRl ol it Ao S S

Sy LE Aot Ao T
ol B S s

o dTore ol aidich cere relaleq %
AR Gy W%a/u-
Akl T AZ{?A-H ,at/cz...___.g/ Pt

P ..4:(,‘;7.;15}{ At Ao oo

KIN-114094

30



KIN-114095

OCD-312-(36pg) Exhibits JC1-8 DBE16 - Box S25

Reference
(/2 ) Herthy Lkl alhe Ko in ot
rCorentoct Lot Aeri TopdL fnro i

S Al Cam Or
N LA
(F®! 7 S - /»eueg!c-a/ Lal
e AR lK 74-,.4“#/& TARH
 issaamnanet Sudlo Rt Vit

bitlp vtk e 5%_, A4

6%7& A LE . iy, s T ?{

o € M P A /dc&...r—n—- @y /‘{’-"

%Wa—-f - .
47/”_,,4,__,\7 e lovre a oot Koo

L € Aopp L Lrpre A é;«a;-.v&/m.

sy S o5 t P of e
T s

Fecorcost
AHoyaecal v et /o/ddff' ol s

CODE 18-78 ore 0"7;. ,,.7,»”444@.;% (t-zla-t—-d‘ .

31



OCD-312-(36pg) Exhibits JC1-8 DBE16 - Box S25

- CODE 18-78 -

KIN-114096

Reference

(7% ﬁ%ﬂ« _(,.7 K ams P
é/zzm. %cq .7 Sl T IAA

32



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

INQ-1-2-53 Hughes - RUC Legal Advisor representing Scully, Sillery (143) - PRONI - 27-04-16 OPT KIN _7926 1

THE ROYAL ULSTER CONSTABULARY
Headquarters

Brooklyn Knock Road Belfast
Northern Ireland BT5 6LE

Committee/ of Inquiry into Children's Homes & Hostlels

Castle Buildings

Stormont

BELFAST

BT4 3RA 14 December 1984

Dear Sir
DOCUMENTS OF D/CONSTABLE CULLEN

I enclose herewith various further original documents from the papers of
Detective Constable Cullen and Index the same below.

In general terms these documents (except for one) were prepared by D/Con stable Cullen
in March/July 1974. Documents JC5, 6, 7, are the rough paper upon which D/Constable
Cullen wrote down the information contained therein as and when it was kgiven to him by
his informant. These are the documents from which JC1, 2, 3 were prepared and all the
information contained in JC5, 6, 7 appears to be contained in JC1, 2, 3.

Document JC4 is a draft of a covering letter which is addressed to Assistant Chief
Constable Meharg and which appears to be unfinished. This was also prepared in March/
July 1974,

Document JCB was prepared on or about the 25th January 1980 and is an unfinished
rough first draft of the report prepared by D/Constable Cullen for the formal police
investigation which commenced on 24/25 January 1980. This rought draft was started
and prepared by D/Constable Cullen from memory at Police Headquarters without him
having before him his papers which were at Donegall Pass Police Station.

These documents were found by D/Constable Cullen when he came across the documents

now known as JC1,2,3 but these documents wre not produced by D/Constable Cullen as it
appeared that they did not materially add to the information already before the Tribunal
in documents JC1,2,3.

With reference to the query by Mr Lavery QC at Day 32 (7.12.84) at page 64 (A,B) the
documents prepared by D/Constable Cullen on 26.1.80 were directed to Mr Meharg as
Assistant Chief Constable (Crime) this does not necessarily mean that they were in
fact received by Mr Meharg although the documentswere given to D/Constable Cullen's
superior officers who were in charge of the Police Investigations then underway,

Yours faithfully

2

V P M LYNAGH
Legal ADviser

101
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' : STATEMENT OF WITNESS

JaMps PRICE CULLEN

OVER 21

AGE gF wITNESS [if aver 271 enter “over 2T7]. e oo v o s

QCCUPATION OF WITHESS D“‘H‘C’ONSTA‘ELE ¢ ramn e NS e e 4 e gen

. ANDHESS o o .

DRUGS SUAD Hy, RUC STATION, DONEGALL PASH, BELFAST

| declare that this statement cansisting of 4 pages, sach signed by me is true
TO BE COAMPLETED to the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if 1t s
WHEN THE tendered i evidence at a preliminary engquiry or at the trial of any person, | shall
EE:;EN:JE;:T::S be liable to prosecution if | have wilfully stated in 1t anything which | know to b
faize or do not believe to be true

Dated this B} day of ATRIL 19 g0

SJ'GNATUHE af MEME by w\‘?on? SIGHATURE of WFTNESS
siFmment  was r!mcbd- ar  recEiverd

o
d4§%ié?¢£4:£v {}w . C:::;iﬂiﬁhﬂq );)ééaﬁﬁﬁkihf

I am a D/Canstable of the Royal Ulster Constabulary attached to the

CLD Drugs Secticon, Yonegall Pass, Belfast. About Wovember 1973 I was 1in
conversation with Mr JTim MeCormick at his home at Carryduff. Cur )
conversation wes zbout matters relative 4o the cccult, During our disccourse
Mr Melormick related an incident about a friend who had somsz time previcus,
allegedly been sexually avused and influenced by a man who Mr MeCormicxk dia
not wish to name at that time. He did say, however, that the man was a
lay-preacher who used his connsctions with his meetings to contact and
intluence youneg teenage hoys., On the 3 December 1973 L went to

Eencon Metropolitan Police Training Ceantre, Landon, on a CID Course,
returning on the 9 Febraary 1674, Wnen I returned I theought about my
conversaticn with Mr MeCormick and gave it careful consideration. I
contacted him again and by azpoiatment on the 1 Kareh 1974 T Constable Luff
{now DFSergeant Duff) and T saw Mr Mclormiek zgain at his home. The
Injured Party (who will be referred to as the informant throughout the
statement) was wreszent. 1 spoke to the i1nformant from lO.00 am te 1,15 om
when he alleged that a mam, now xKnown to @e ap willliam McGrath,

125 Upper Newsownards Road, Belfast, had sexually interfered with him as

a teenager. That the associzticn wes culfivated through religisus meetings

and osrgenisations which my informant attended. Iater ag che frisndship ere

BENATURE af WITNCES

Farm 3B/36. . o4~ \ L

- - .
4 [ ﬂgig Moy Teow v .

261
PSNI Docs - annotation added by the HIA Inq@FFlClAL_SENS |T|VE-PERSONAL
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OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 KI N'1 075 6
. STATEMENT CONTINUATION PAGE
STATEMENT OF: JAKES PRICK CULLEN CORNTINUATION PAGE MO: 2.

my informant said he was invited to Mr He3rath's home where religion was
discussed. At first my informant said that the sincerity of his beliefs
were discussed and them McGrath would talk of an 'emoticmal block' which
he said my informant suffered from., Later he sa3id, MeGrath touched his
privates and he objected but KeGrath peinted ocut to him that he was too
tense and keyed-up. Molrath he ssid, '"Jermed this as an emoticpal block',
My informant stated that he was prepared to assist the Police and supply
all the information he could about MeGrath and his associates. He
objected to having another Police Officer present during hig copversaticn,
He made it clear that ne did not want to be imvolved in any Court
proceedings because he had broken sll comnections with McGrath, and was
concerned about his family's welfare znd his future. My informant said
that he gave up his studies, Then in 1964 he rurchased a small business
in which Mclirath became an egual partner by promising to pay half the
purchase Trice. Mclrath, he said, did not pay his snare and borrowed
money to the amount of £2,000 when the business prospered. e siated that
the money was T814 to hio in 1972 when he took Court proceedings-to recove
the deht frem Melrath. My informant told me that he had again resumed his
studies at Gueens University Belfast. On the 2 March 197% I nad an
appcintment with Mr Meharg, ACC Crime Branch, and made him aware of the
information which I had recexved, Mr Meharg instructed me to further my
ennuiries and report to him azain, - From time to time I submitted in
writing genera®l irnformation about associates ane background facts abeut
McGrath's political, religious and business activities tut failed to
chtain anything of a concrete nature by which procesdings cculd he
instituted., Copies of corresponcence from Wiliiam MeGrath to =y informant
white at College were also submitted, Mr Meharg refturned all the papsars

~ to me,when no evidence of an up-to-date nature was fertheoning, to contirue
the investigation, In January 1676 I was again contacted by my informant
who told me that he had reason to bheliewe that #illiam Mgirath was working
iz the ¥ineors Joys' Home at liosth HRoad, Belfast. He zaid, that ke though

that a William Magowan, an employee of the Beifast Corpcratisn aelfare

Form J8/36[a]

f21 wlf I L
PSNI Docs - annotation added by the HIA Inq@FF|C|AL-SENS|T|VE-PERSONAL
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OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 KI N - 1 O 759

STATEMENT oOF WITMNESS

0 BE COMPLETED
WHEN THE

FTATEMENT HAS

BEE™ WRITTEN

Form 3Bf36
{Praint

PSNI Docs - annotation added by the HIA IanDFFICIAL_SENSITIVE_PERSONAL

STATEMENT OF: g AMES TITCE CULLEW

AQE OF WITNESS [if over 21 enter “over 4 | OVER 21 YTaRS

DCCUPATION OF wWITMESS, DETEOTIVE CONSTADLE

aopress  DRGGS SQUAD, HQ RUC STATION, LOSECALL PASS. BALEAAT

1 declare that this statement cOnsisUNg of 2  pages. each signed by me is true to the

pest of my knowledge and hetiet and 1 make 1t knowing that, if it is tendered in evidence
“at a preliminary enquiry or at the tnal of any perscn, 1shall be liabie to prosecution if

1 have wiliully stated in it anything which [ know 1o be false or do not helieve to be (rue.

Pated this 19 day of June 13
Sgd DB Elliott D/Sergzant 5ed James P Cullen
SIGNATURE of MEMBER By whom SIGNATURE of WITVESS

statemeni was recorded o recerved.

I wish to refer to a statement prepared by me and hoanied to D/Sergesnt BEllioct
on 30 April 1680, On reflection I pow realise that I wes aware as & result
of the original peetings with my inforaans that McGrath was ezployed at the
Kipcors Boys' dome end that the Superintendert of that hoze Was Jogeph Mairs.
No allegation of misconduct at the home was made at that stage. Wwhen ©y
informant conzacted me npgain 1o 1976 - (Jenuary) it wes to advise that ha

was concerned that MeGrath was still empleyed a% Kineora. as a result of
this meetinz and on instructions froo ¥r Meharg I contacted Mr 3unting
regarding HcGrath, Mains and XincoTa. Cn 45 Yarch 1676 T was given a phote
copy of an internal investigaticn repert which referret *to Joseph Mains. The
report inecluded a copy lecter signed by Joseph Mains giving an explanation
witn regard to an allegation. I posted this iile through tine insernal
police postal system to Mr ¥enarg. 1 had no contact with ! Meharg or this

metzer since passing this docuzent o him. The file was_no=_returned to &=,

—_—— _

wnep I submizted the file a 1ist of bo¥s rames who attended the summer ce~n
was attached to she file. I did mot interview any of these Woys or anjona
from Kincora 3oys' Hostel. Enquiries made by me throughous were to estmolisn
intelligence in relation te Yeirazh. In my previous statement 1 refer to

documents I received from ¥r lenarg. These are the decuzenss I handez Lo

- D/Sergeant Ellioit on 7 February 1980 now exnibited DBE 1. A5 a resucs of

SIGNATURE of WITNVESS Sed James P Cullen . .o

; 624
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4,108 The relative importance of the homosexual element in D/Con Cullen's

information, as compared with the paramilitary element, was unclear. It

was, perhaps, unusual that a Detective Constable in the Drug Squad should
have chosen to approach directly the Assistant Chief Constable (Crime

i f .
if D/Con Cullen hg@ told him that homosexy Division), and for his subsequent inquiries to have been conducted under

previously were the prime concern. D/Con Cullen gave evidence that his

no hesi i p
ésitation in having the matter fully investigated In the event

’ nt, ne

decision was determined by the totality of the information which he had

received and Mr Mehargz accepted that the involvement of a paramilitary
organisation or prominent people in the case would have justified this

procedure. We are satisfied that the political and paramilitary aspects

of Mr MeGrath's activities were of considerable importance in the minds of
ACC Meharg and D/Con Cullen and that the connection between his alleged

homosexual inferences
which might
. have been drauwn from Mr McGrarh's homosexuality and his employment at Kincora was not theilr sole or main

preoccupation. For the record, Mr MeGrath was never charged with any

offences of a paramilitary nature.

4.109 The Meharg/Cullen Investigation, which had effectively lapsed by July

indecent a . (
ssault on Informant B. He stated that, although he could not
1974, was revived in January 1976 when Informant B contacted D/Con Cullen

say that ACC 3
C Meharg actually received these documents, the information
contained in them wag made k
n
own to him. When asked Why he had not and expressed his concern that Mr McGrath was still employed at Kincora.
Once again he made no allegation concerning homosexual activity involving

me[l\tloned thESE additional ma teIS iIl his oTri i[la eviderl a D on Culle I n conta
D/(O[I CU]. e

Kincora residents.
met him on 24 January and was directed to make inquiries with Mr McGrath's
This was to be the

employers, the Eastern Health & Social Services Board.
On

RUC's first approach to the Board arising from this investigation.
19 February he met Mr Bunting, the Assistant Director (Family & Child Care

Services), at the Eastern Board's headquarter offices in

University Street, Belfast. We shall deal with the issue of what

information D/Con Cullen gave to the Board about Mr McGrath later, but in

l g
n e 1 sex l t

passing the fact that Mr Mailns was the senior member of the residential

oun
y £ men some considerable number of years previously The lett

. ers to
This had been noted in the 21 March 1974 log and,

staff at Kincora.
although the point was raised by D/Con Cullen, the evidence was that no

homosexual connotation was conveyed by him or received by Mr Bunting.

Mr MeGrath wag .
a homosexual, The documentg also contained references to

t
ﬁ ng hintS Of aIaIDllital‘ aSSOCj.atiO“S, thOugh /

i i
| t t 1t . The ] & t

referred only to Mr Mains. Mr Bunting was unaware of the January 1974

that Mr McGrath!
S homosexual activities involved esidents of Kincora
telephone call to Holywood Road, the R15 complaints about Mr McGrath, and

of the 1975 and 1976 rumours concerning Mr Mains.
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i DC CULLEN
A That is correct, Mr Chairman.
Q Are those documents which you.brought for the first time to the
Tribunal yesterday afternoon?
A That is correct, Mr Chairman.

MR KENNEDY: I have no further questions, Mr Chairman.

Examined by MR TONER

Q Do you have before you, Detective Constable, copies of the documents
which have been edited for the purposes of this Tribunal?
A Yes.

Q Before I come to deal with these documents can I remind you that
under cross-examination by Mr Lavery yesterday you referred to a journal,
Do you recall that?

A I do, Mr Chairman.

Q Is that journal the blue book which you have in front of you?
A Yes, Mr Chairman.

Q In general terms can you tell the-Tfibunal what is in that journal
in relation to this Inquiry?
A I have recorded in brief meetings with Mr Meharg, and meéetings

with the Eastern Health and Social Services Board, and recording lnguiries
that I made, as well, just a brief detail that I have been making
inquiries.

Q Have you had the opportunity to go through this journal and identify
the various relevant entires in 1it?
A I have, Mr Chairman.

Q Could you go to the entry for U July 1974,

MR TONER: There are no copies of the journal, Mp Chairman, available
or going to be made available at this point. The entries are in fact
very short indeed, and I propose to deal with it simply by way of oral
evidence, if that is acceptable to evebyone.

Q When 1s the first entry in your journal relevant to this Inguiry?
A 4 July 1974,

Q What does that entry say?

A "Went with informant to meet other contacts re special investigation
to obtain Intelligence on suspects{permission of Detective Sergeant
MeBride to perform this duty)".

Q Can you tell us when is the very first entry in that journal?
A The first entry was 1 July 1974,

Q Did you have or have you ever had previous journals relating to
periods prior to July 19747
A Yes.
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Q Where are they or what has happened to them?

A In March 1977 there was a bomb at Donegall Pass police station.

There was an o0il tanker placed outside the station. There was a

blast wall that covered the lower half of the station; our offices were

B Just above that. And when the bomb went off it destroyed a lot of
documents; it covered the place in thick o0il soot. As a result of

that many documents had to be destroyed and journals in lockers and

things. It permeated right throughout the place. There was stuff that

was saved that was inside other folders. The folders were simply taken

off and the documents were retrieved.

Q Were any of the previous Journals relating to the period prior to
C July 1974 retrieved by you?
A The only one I retrieved was this one here which was in a drawer

in a desk.

Q Can you go to the next entry which is relevant to this Inquiry,
21 January 1976.
A Yes.

D Q What does that entry relate to?
A "I talked to Mr Meharg (SEC on phone), later to headquarters to
gee Mr Meharg and to bring file.

] Can you recall what file that was that is referred to there?
A I can't recall just what file that was.

Q Is the next entry of relevance 24 January 1976%
E A Yes. It says, "Duty to headquarters (appointment with Mr Meharg)".

Q Is the next relevant entry 30 January 19767
A Yes.

Q What does it say?
A It states, "Inquiries re HQ file for Mr Meharg".

Q What file is that that is referred to there?

F A That would refer to the general inguries in relation to the

Kincora file and also it did relate to my further contact with the
informant and the subsequent call at the Eastern Health and Social Services
building with Mr Bunting.

Q Is that the Mason/Mains file that you are referring to?
A That would refer to the Mason/Mains file.

Q Is the next relevant entry 5 February 19767
A That is correct.

Q What does it say?
A *Inquiries Castlereagh and Knock re headquarters investigation®.

Q. Is the next relevant entry 6 February 19767
H A Yes. It says, "Duty to Knock headquarters re file*,

Q Does that mean that you would have gone up to headquarters on that -
day? :
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